
انتشار خبر رد صلاحیت های گسترده هیات های نظارت 
بر انتخابات، کام تازه شیرین شده ایرانی ها از اجرای برجام 
و رفع تحریم های چندساله را تلخ کرد. مردم که بر اساس 
تایید صلاحیت های 90 درصدی نامزدها در مرحله نخست، 

دوم  مرحله  در  نامزدها  درصدی  حدود 60  ریزش  انتظار 
بررسی صلاحیت ها را نداشتند، از این خبر چنان متحیر و 
نگرانند که به گفته ناظران امکان دارد شمار زیادی از آنان 

عطای شرکت در انتخابات را به لقایش ببخشند...

 رییس جمهور گفت: خیلی ها می خواستند پایان مذاکرات موفقیت نباشد، با هواپیمای اختصاصی به ژنو و وین رفتند و 
گفتند قیمت نفت را پایین می آوریم و ایران را به زمین خواهیم زد.

حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز گذشته در همایش »اجرای برجام؛فصل نو در اقتصاد ایران« که با حضور 
١٢00 نفر از فعالان اقتصادی کشور برگزار شد، گفت: تحریم رفت؛ راه طولانی تا توسعه و ساختن ایران را باید با هم طی کنیم 
و بخش خصوصی  رقابتی و غیررانتی، در این عرصه مسوولیت سنگینی دارد. رییس جمهوری با قدردانی از رهبر معظم انقلاب 
بخاطر هدایتها، حمایتها و اعتماد کامل به مذاکره کنندگان هسته ای، اظهارداشت: ملت ایران در خرداد 9٢ بر وسوسه شیطانی 
ناامیدی، مهر باطل زد و ما با یک تیم قوی مذاکره کننده وارد صحنه گفت و گو ها شدیم و در این میان  خیلی ها می خواستند که 

پایان مذاکرات، موفقیت ایران نباشد و در همین ارتباط دست به توطئه کاهش قیمت نفت زدند اما به نتیجه نرسیدند. ..

عضو شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان گفت: قرار 
است کتبی یا شفاهی مسئله رد صلاحیت های اصلاح  
طلبان را به رهبر معظم انقلاب گزارش کنیم و از ایشان 
می خواهیم دستور تجدید نظر نسبت به رد صلاحیت  

اصلاح طلبان را بدهند. 
محسن رهامی در گفت وگو با احزاب ایلنا، با اشاره به 
رد صلاحیت اصلاح طلبان عنوان کرد: پیگیری های لازم 
از طریق دولت و نهادهای مرتبط با آن و دوستانی که با 
شورای نگهبان در ارتباط هستند با برخی اشخاص موثر 
ادامه داد:  صورت گرفته و رایزنی هایی شده است. وی 
احتمالاً در روزهای آینده رایزنی ها و ملاقات هایی با اعضای 
شورای نگهبان و دولت در راستای رسیدگی به موضوع رد 
صلاحیت اصلاح طلبان خواهیم داشت و کار را از هر سه 

کانال جلو می بریم...
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حجت الاسلام رهامی خبر داد: 

گزارش رد صلاحیت  
اصلاح طلبان

 به رهبر انقلاب 

حجت الاسلام دکتر روحانی تاکید کرد:

»برجام« آغاز حرکت 
شتابان اقتصادی

وکیل شرکت نفت:

تحریم بابک زنجانی برداشته شد

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح مطرح کرد:

روند ارتقای تجهیزات دفاعی  بدون توقف

آخرین تصمیمات در مورد حج ۹۵

رد صلاحیت حداکثری 
و خطر مشارکت حداقلی
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روزنامه

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه نظر دولت 
البته  گفت:  است  مثبت  سیاسی  جرم  طرح  به  نسبت 

معتقدیم که این طرح جامعیت کافی را ندارد.
حجت الاسلام مجید انصاری در جلسه علنی دیروز سه 
شنبه مجلس و در جریان بررسی کلیات طرح جرم سیاسی 
اظهار کرد: پرداختن به موضوع جرم سیاسی و تعریف آن 
مساله مهمی است که یک خلاء در کشور به شمارمی آید. 
به گفته ی وی اصل طرح جرم سیاسی که در آن تعریف 
جرم سیاسی و نحوه رسیدگی به جرایم سیاسی توسط 
طراحان در کمیسیون حقوقی و قضایی مطرح شده است 
اقدام مثبتی است که ما این طرح را در دولت مطرح کرده ایم. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور توضیح داد: طرح اولیه دارای 
اشکالاتی بود که کمیسیون حقوقی آن را برطرف کرد. طرح 
فعلی نیز جامعیت کافی را ندارد که آن هم بدان دلیل است 
که تعریف دقیق از جرم سیاسی کار دشواری است، این 
موضوع درقوه قضاییه نیز مورد بررسی قرار گرفته و نظر آنها 

نیز همین است...

2

2

مجید انصاری:

 طرح فعلی 
جرم سیاسی 

جامعیت ندارد 

آگهی  استخدام

شرکت آسایش موج سپهر دریا

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در پاسخ به نامه آقای 
روحانی رئیس جمهور در خصوص سرانجام مذاکرات هسته ای، با ابراز خرسندی 
از نتیجه دادن مقاومت ملت ایران در برابر تحریم های ظالمانه و عقب نشینی 
طرف های مقابل در اثر تلاش دانشمندان هسته ای و کوشش های همه 
دست اندرکاران مذاکرات، بر پنج نکته مهم خطاب به رئیس جمهور 

تأکید کردند.
متن نامه مقام معظم رهبری به رییس جمهور به شرح ذیل است:

جناب آقای دکتر روحانی ریاست محترم جمهوری با سلام و تحیت
خرسندی خود را از اینکه مقاومت ملت بزرگ ایران در برابر تحریم های ظالمانه 
و تلاش دانشمندان هسته یی در پیشبرد این صنعت مهم و کوشش خستگی ناپذیر 
مذاکره کنندگان، سرانجام طرف های مقابل را که برخی از آنان به دشمنی با ملت ایران 
شهره اند، وادار به عقب نشینی و رفع بخشی از آن تحریم های زورگویانه کرد، ابراز 
می دارم و از جنابعالی و هیات مذاکره و شخص وزیر محترم و همه ی دست اندرکاران 

تشکر می کنم...

رهبر معظم  انقلاب با خرسندی از نتیجه  کوشش  مذاکره کنندگان:

از خدعه و نقض عهد آمریکا غفلت نشود

2

دعواها را تمام کنید
محمد جواد ظریف:

7

در نظر دارد: جهت تامین نیروی انسانی مورد نیاز خود، 

تعداد 40 نفر نیروی راننده پایه یکم )با حداکثر 35 سال 

سن و مدرک سیکل( و ١4 نفر نیروی بازرس )با حداکثر 

30 سال سن و فوق دیپلم حمل و نقل و تراففیک، صنایع 

»گرایش بهره وری سیستم«، کامپیوتر و IT و اتومکانیک( 

اقدام نماید. لذا متقاضیان می توانند ظرف مدت ١0 روز 

جهت ارائه درخواست های خود به دفتر شرکت به آدرس: 

قم، توانیر شمالی، بلوار تلاش، کوچه 5، پلاک ١6 و شماره 

تلفن 36659046 مراجعه نمایند. 
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پساتحریم و آینده دیپلماتیک 
ایران و روسیه 

در پی توافق هسته ای بین ایران و 1+5، روز 26 دی 
1394 )مصادف با 16 ژانویه 2016( تحریم های تحمیلی 
علیه ایران به خاطر برنامه هسته ای رفع شد. توافق هسته 

ای، یک »موفقیت بزرگ« برای ایران، »حل یک مسأله غیرضروری«، و ایجاد یک سابقه 
خوب برای حل مسایل جهانی از مسیر دیپلماسی بود. به علاوه این امید شکل گرفت که 

مسایل متعدد منطقه ای دیگر نیز از مسیر دیپلماسی و مذاکره قابل حل و فصل است.
رفع تحریم ها اثرات مثبتی بر فضای سیاست خارجی و تجارت خارجی ایران دارد. به 
گفته رییس جمهوری اسلامی ایران »اجرای برجام به ضرر هیچ کشوری نیست؛ دوستان 

ایران خوشحالند و رقیبان نیز نباید نگران باشند.«
با توجه به مسؤولیتی که به عنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه 
دارم، فکر می کنم رفع تحریم ها، نتایج مثبت و محرک جدیدی در روابط ایران و روسیه 

وارد خواهد کرد. در این زمینه می توانم به موارد زیر اشاره نمایم:
1( تحریم ها بر مبادلات اقتصادی ایران و روسیه طی سال های گذشته اثر منفی داشته 
و منجر به کاهش مبادلات دو کشور شده بود. رفع تحریم ها می تواند زمینه ای برای 

گسترش و تقویت همکاری های دو کشور در حوزه های مختلف را فراهم نماید.
2( یکی از مشکلات اصلی در روابط اقتصادی و تجاری، مشکل تسویه حساب بانکی و 
نقل و انتقال پول بوده است. با رفع تحریم های ایران این مشکل حل شد و بانک های دو 

کشور می توانند به راحتی کار کنند.
3( یک مشکل دیگر روابط دو کشور، نبود منابع مالی کافی برای اجرای پروژه های 
مورد توافق بود. با گشوده شدن خط اعتباری از سوی روسیه و هم چنین آزاد شدن پول 
های مسدود شده ایران، برای تأمین منابع مالی پروژه های مورد توافق گشایش ایجاد شد.

4( طی ماه های گذشته دیالوگی در سطح دو رییس جمهور برای گسترش و تقویت 
روابط دو کشور برقرار شد. رفع تحریم ها، می تواند زمینه گسترده ای را برای اجرای توافقات 

مقامات عالی دو کشور فراهم نماید.
5( طی سال های تحریم، عامل سوم یعنی غرب بر روابط روسیه و ایران اثرگذار بوده 

است. در شرایط جدید اثر عامل سوم بر روابط دو کشور کاهش می یابد.
6( کاهش تعرفه ها، یکی از ضروریات در روابط تجاری دو کشور است. این روند آغاز 
شده و امیدواریم که موضوع کاهش تعرفه ها در تمامی زمینه های دارای منافع متقابل دو 

کشور گسترش یابد.
7( برداشته شدن تحریم های ایران تأثیر چندانی بر کاهش قیمت نفت نخواهد گذاشت. 
قیمت نفت، تاکنون تحت تأثیر عوامل دیگر تا حد زیادی کاهش یافته است. ایران نیز از 
کاهش قیمت نفت متضرر می شود و با رفع محدودیت ها، ورود ایران به بازار نفت تدریجی 

و حساب شده خواهد بود.
8( بوروکراسی پیچیده، یکی از موانع اصلی کار در دو کشور است. امید است با شرایط 
جدید و توجه دو رییس جمهور به گسترش و تقویت روابط دو کشور، برای کاهش 

بوروکراسی ابتکارات جدیدی ارایه شود.
9( گردشگری، یکی از زمینه های لازم برای همکاری دو کشور است. دو کشور از 
ظرفیت های گسترده ای برای جذب توریست برخوردار هستند. موضوع گردشگری علاوه 
بر کسب منافع اقتصادی، زمینه ای برای افزایش آشنایی متقابل مردم دو کشور از یک دیگر 
می شود. تغییر نگاه به ایران در افزایش سفرهای گردشگری به این کشور نیز اثرگذار بوده 
است. سفر مردم روسیه به کشور همسایه با ایجاد تسهیلات جدید در صدور روادید آسان 

تر از گذشته خواهد بود.
10( در شرایط جدید ضرورت دارد، کمپانی های روس با تمام توان در بازار سرمایه 
گذاری و صنایع ایران حضور یابند و در این بازار رقابتی از طریق مشارکت در تأمین مالی و 

انتقال فن آوری، یک مزیت برای خود ایجاد نمایند.
10( ایران و روسیه می توانند در زمینه برقراری تسهیلات لازم برای واردات مواد غذایی 
از ایران همکاری گسترده تری داشته باشند. تسریع در صدور مجوزهای لازم برای واردات 

مواد لبنی از ایران ضروری است.
11( ایران چند سال است که عضو ناظر سازمان همکاری شانگهای است و مایل به 
تقویت این سازمان است. با رفع تحریم ها، زمینه عضویت کامل ایران در این سازمان فراهم 

شده است.
12( ایران مایل به تقویت همکاری های اقتصادی و بانکی با روسیه و باز کردن حساب 
مشترک و بانک مشترک برای تصفیه به روبل و ریال است. امیدوارم بانک مرکزی روسیه 

در پاسخ به ابتکارات ایران، گام های جدی بردارد.
13( گسترش همکاری با چین، روسیه و هند، اولویت تغییر ناپذیر سیاست خارجی 
دولت کنونی در ایران است. طی دو سال گذشته نیز میان دو رییس جمهور، گفتگوی 
سازنده شکل گرفته است. ایران از روسیه برای همکاری در همه مراحل دست یابی به توافق 

هسته ای و رفع تحریم ها سپاسگزار است.
14( شرایط منطقه، ضرورت همکاری های جدی تر ایران و روسیه در حوزه های 
مختلف را ایجاب می نماید. در شرایطی که برخی کشورهای منطقه درصدد ایجاد تنش 
و مشکل هستند، لازم است نیروهای همسو در جهت برقراری ثبات و امنیت و مبارزه با 

تروریسم، همکاری نزدیک تر و جدی تری داشته باشند.
* سفیر تام الاختیار ایران در مسکو

فرمانده کل سپاه: 

امروز آل سعود سپر بلای 
صهیونیست   هاست 

فرمانده کل سپاه  پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه امروز آل سعود سپر بلای 
صهیونیست ها است، گفت: دشمنان امروز از مقابله مستقیم، به جنگ های نیابتی و 
بهره گیری از سایر ظرفیت های اسلام علیه انقلاب اسلامی روی آورده اند که تبلور آن را در 

حرکتی که در عربستان انجام می پذیرد، مشاهده می کنیم. 

به گزارش ایلنا، سردار سرلشکر محمدعلی جعفری در دومین همایش فرهیختگان، 
نخبگان فرهنگی و بازنشستگان سپاه استان تهران با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و جبهه مقاومت و تبریک میلاد امام حسن عسگری )ع(، 
انقلاب اسلامی را موضوع و دغدغه مشترک آحاد پاسداران و بسیجیان برشمرد و اظهار 
داشت: امروز شاهد تبلور و پیشرفت اهداف انقلاب اسلامی به ویژه در بعد بیرونی و معرفی 

اسلام به جهانیان هستیم و بحمدالله این پرچم با عزت و افتخار در اهتزاز است.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی افزود: هر روز که می گذرد انقلاب اسلامی 
مشتاقان و علاقمندان زیادی را به خود جلب می کند که این مهم بیانگر پویایی، پیشرفت 

و زنده بودن انقلاب است.
جعفری بعد بیرونی انقلاب اسلامی را متکی بر ظلم ستیزی و نفی نظام سلطه خواند و 
اظهار داشت: این شعارِ محوری که بیانگر ماهیت اصلی انقلاب اسلامی است نشأت گرفته 

از مکتب اباعبدالله الحسین )ع( است.
او خاطرنشان کرد: امروز گفتمان انقلاب اسلامی در سراسر جهان در حال توسعه و 

پیشرفت است و دوست و دشمن به آن اذعان دارند.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه تحولات بسیار عمیق، سریع و شگرفی در منطقه در 
حال وقوع است، اظهار داشت: دشمنان امروز از مقابله مستقیم، به جنگ های نیابتی و 
بهره گیری از سایر ظرفیت های اسلام علیه انقلاب اسلامی روی آورده اند که تبلور آن را 
در حرکتی که در عربستان انجام می پذیرد، مشاهده می کنیم و امروز آل سعود سپر بلای 

صهیونیست ها شده است.
وی  تصریح کرد: با هوشیاری و هوشمندی رهبری معظم انقلاب و مردم انقلابی ایران و 

منطقه توطئه های دشمنان یکی پس از دیگری در حال خنثی شدن است.
میان  منسجمی  و  ارتباط خوب  امروز  بحمدالله  اینکه  بیان  با  پایان  در  جعفری 
پیشکسوتان با مجموعه سپاه برقرار شده است بر ضرورت نقش پذیری مؤثر در عرصه های 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی به منظور محقق شدن اهداف والای انقلاب اسلامی 

تأکید کرد.

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح مطرح کرد:

روند ارتقای تجهیزات دفاعی
 بدون توقف

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح برای اطمینان بخشی به مردم شریف ایران در پی 
سخنان سخیف و خارج از عرف رئیس جمهور آمریکا پیرامون توان موشکی جمهوری 

اسلامی ایران ، از روند ارتقای تجهیزات دفاعی بدون توقف خبر داد. 
سردار سرتیپ سید مسعود جزایری افزود : با وجود دشمنان عنود جمهوری اسلامی 
ایران، ارتقای تجهیزات دفاعی و توان موشکی جزو اولویت های نیروهای مسلح است و در 
چارچوب تدابیر عالی نظام با قوت پیگیری می شود .معاون ستادکل نیروهای مسلح تاکید 
کرد: روند رو به رشد تولیدات و تجهیزات دفاعی کشور برای لحظه ای توقف نشده و بدیهی 
است با قوت بیشتر ادامه خواهد یافت.سردار جزایری با اشاره به جایگاه و روندها و فرایندهای 
مربوط به امور دفاعی کشور گفت:  کسانی که با ساختار حاکمیتی جمهوری اسلامی ایران 
آشنایی دارند می دانند که اراده دفاعی کشور تحت تاثیر هیچ یک از مراودات مرسوم 
دیپلماتیک و یا گفتگوهای دوجانبه یا چند جانبه قرار نمی گیرد.سخنگوی ارشد نیروهای 
مسلح با بیان اینکه ملت و نیروهای مسلح مقتدر ایران اسلامی برای مقابله با تهدیدات 
فراروی کشور روز به روز سطح آمادگی های همه جانبه دفاعی خود خواهند افزود، تصریح 
کرد: به راهبرد جدید آمریکا و رژیم های سلطه مبنی بر گفتمان تضعیف بنیه دفاعی ایران 

در میدان های واقعی پاسخ خواهیم داد.

حقیقت پور در واکنش به اظهارات وزیر خارجه فرانسه 

توسعه صنعت موشکی ایران 
قابل مذاکره نیست 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، با بیان اینکه مسئله 
موشکی و حوزه دفاعی ایران به هیچ وجه قابل مذاکره با دیگران نیست، گفت: به طور حتم 

برد موشکی ایران را عمق و میزان تهدیدات علیه جمهوری اسلامی تعیین می کند. 
منصور حقیقت پور در گفت وگو خانه ملت، در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه 
فرانسه درباره بررسی تحریم های جدیدموشکی علیه ایران در اتحادیه اروپا اظهار داشت: 
به طور حتم سیاست موشکی و نظامی جمهوری اسلامی دارای برنامه بلند مدت و 
استراتژیکی بوده و قطعا با این گونه اقدامات کشورهای غربی هیچ خللی در آن وارد نمی شود.

نماینده مردم اردبیل، نیر و نمین در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به واکنش های 
کشورهای آمریکایی و اروپایی نسبت به آزمایش موشک عماد از سوی ایران، افزود: آزمایش 
این موشک به هیچ وجه نقض قطعنامه 2231 شورای امنیت نیست، از طرف دیگر وزارت 
خارجه بعد از تصویب این قطعنامه ، در بیانیه ای اعلام کرد که جمهوری اسلامی هیچ 

کاهشی در روند توسعه فناوری موشکی خود انجام نمی دهد.
وی با بیان اینکه مسئله موشکی و حوزه دفاعی ایران به هیچ وجه قابل مذاکره با دیگران 
نیست، تصریح کرد: به طور حتم برد موشکی ایران را عمق و میزان  تهدیدات علیه جمهوری 
اسلامی تعیین می کند، از این رو اگر غربی ها از افزایش و توسعه صنعت موشکی ایران واهمه 

دارند، در گام نخست از اقدامات خصمانه علیه ایران اجتناب کنند.
حقیقت پور با اشاره به نفوذ اقتصادی و سیاسی لابی های صهیونیستی در ارکان نظام 
فرانسه، گفت:  قطعا سنگ اندازی و اقدامات مقامات فرانسوی در مسائل ایران از جمله 
موضوع هسته ای و امروز مسئله موشکی تحت تأثیر سیاست های رژیم صهیونیستی 

است.
ایران در  علیه  اعمال تحریم های جدید  امکان  بررسی  از  فرانسه  وزیر خارجه 
اتحادیه اروپا خبر داد و گفت که این اقدام در پاسخ به تست موشک »عماد« صورت 

خواهد گرفت.

رهامی خبر داد: 

گزارش رد صلاحیت های اصلاح طلبان 
به رهبر انقلاب 

عضو شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان گفت: قرار است کتبی یا شفاهی مسئله رد 
صلاحیت های اصلاح  طلبان را به رهبر معظم انقلاب گزارش کنیم و از ایشان می خواهیم 

دستور تجدید نظر نسبت به رد صلاحیت  اصلاح طلبان را بدهند. 
محسن رهامی با اشاره به رد صلاحیت اصلاح طلبان عنوان کرد: پیگیری های لازم از 
طریق دولت و نهادهای مرتبط با آن و دوستانی که با شورای نگهبان در ارتباط هستند با 

برخی اشخاص موثر صورت گرفته و رایزنی هایی شده است.
وی ادامه داد: احتمالاً در روزهای آینده رایزنی ها و ملاقات هایی با اعضای شورای نگهبان 
و دولت در راستای رسیدگی به موضوع رد صلاحیت اصلاح طلبان خواهیم داشت و کار را 

از هر سه کانال جلو می بریم.
به گزارش ایلنا، رهامی در خصوص برخی اظهارنظر ها مبنی بر اینکه تایید صلاحیت 
بررسی  مرحله  در  گفت:  گرفته،  فله ای صورت  اجرایی  هیات های  در  اصلاح طلبان 
صلاحیت ها در هیات های اجرایی نیز استعلام های مربوط به منابع چهارگانه در مواردی 
منفی گزارش شد و تعدادی رد صلاحیت شدند. در  آن مرحله نیز حدود 60 نفر از 
اصلاح طلبان در تهران و شهرستان ردصلاحیت شدند، اما ما معتقدیم اصلاح طلبان 
فله ای تایید صلاحیت نشده اند، اما در مرحله بعد این رقم بالا رفت و قابل قیاس با رد 

صلاحیت های مرحله اول نبود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سوال که ادامه کار اصلاح طلبان چگونه 
خواهد بود، گفت: ما صبر می کنیم ببینیم تلاش هایمان چقدر نتیجه می دهد. امیدواریم 
تعداد اصلاح طلبان تایید صلاحیت شده در حدی باشد که بتوانیم لیستی ارائه دهیم، برای 
همین همه توان خود را برای تهیه لیست ها می گذاریم و از راه های ممکن قانونی برای 
تجدیدنظر شورای نگهبان نسبت به رد صلاحیت های صورت گرفته استفاده کرده و به 

صورت کتبی و شفاهی اعتراض خود به شورای نگهبان را مطرح می کنیم.
عضو شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با اعلام این خبر که همچنین قرار است 
کتبی یا شفاهی موضوع رد صلاحیت های گسترده اصلاح طلبان را به رهبر معظم انقلاب 
گزارش کنیم، گفت: از ایشان می خواهیم دستور تجدید نظر نسبت به رد صلاحیت  

اصلاح طلبان را بدهند.

وزیر دادگستری: 

برجام با حفظ اقتدار و جایگاه بین المللی ما 
به نتیجه رسید 

وزیر دادگستری گفت: برجام با حفظ کرامت، اقتدار و حفظ جایگاه بین المللی و حفظ 
وحدت و انسجام ملی به نتیجه رسید.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری در 
جمع مدیران و کارکنان وزارت دادگستری و سازمان تعزیرات حکومتی به نتیجه رسیدن 

برجام را از الطاف الهی دانست.
وزیر دادگستری گفت: خدا را شاکریم که پس از تلاش سنگین، پیوسته و پر تنشی که 
در مقابل سنگ اندازی ها و شیطنت های دشمنان انجام گرفت، نتیجه کار به نفع ملت ما 
بود؛ شیطنت هایی که حتی تا دقایقی پس از پایان بازی نیز ادامه داشت، اما با وجود تمام 

مشکلات به لطف خداوند کار به سرانجام رسید.
وی افزود: لطف کار در این بود که این داستان )برجام( با حفظ کرامت، اقتدار و حفظ 
جایگاه بین المللی و حفظ وحدت و انسجام ملی به نتیجه رسید و موضوعی که در افکار 
عمومی جهانی می توانست عامل فشار و تهدید ما باشد با کمترین آسیب از آنان گرفته شد.

پورمحمدی با بیان این مطلب که به لطف خدا ذره ای از جایگاه، موقعیت و توان ما 
کاسته نشده است، تصریح کرد: یکی از آسیب هایی که ممکن بود در این دوران بروز کند، 
وحدت شکنی و برهم خوردن انسجام ملی بود که با عنایت خداوند، درایت رهبری معظم و 

بردباری ملت، از چنین دغدغه ها و نیز از طمع دشمن در امان بودیم.
وی اعتراف رییس جمهور آمریکا به قدرتمندی جمهوری اسلامی ایران و عدم کارآیی 
اهرم فشار، جنگ و تحریم علیه ما را از علایم ناب و طاهر بودن انقلاب دانست و تاکید کرد: 
اکنون باید به دنبال ایجاد فضای محبت و الفت اجتماعی بوده و تلاش گسترده ای صورت 

دهیم تا با انگیزه و نیز با اقدامات عملی از فرصت بدست آمده نهایت بهره را ببریم. 

حسین کمالی : 

به تغییر شرایط امیدواریم 
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان از اصلاح طلبان سراسر کشور درخواست 
کرد دچار یاس و ناامیدی نشوند. ما به تحریم فکر نمی کنیم چون به اصلاح آنچه اتفاق 

افتاده امیدواریم 
حسین کمالی در گفت و گو با ایلنا، با بیان اینکه ما انتظار چنین سخت گیری هایی را 
در جریان انتخابات نداشتیم، تاکید کرد: اصلاح طلبان برنامه ریزی گسترده ای در انتخابات 
داشتند اما رد صلاحیت داوطلبان اصلاح طلب شرایط را تغییر داده است. دبیر کل حزب 
اسلامی کار با تاکید بر اینکه افرادی که احراز صلاحیت نشدند، عموما هیچ نقطه سیاهی 
در پرونده آنان نیست و این وضعیت خوبی نیست که این افراد رد صلاحیت شوند، افزود: 
اگر افرادی به حکم دادگاه از حقوق سیاسی و اجتماعی خود محروم شده باشند، رد 
صلاحیت آن ها قابل توجه بود، اما اگر نداشتن وقت برای بررسی پرونده ها، ملاک عدم 
احراز صلاحیت باشد، تصمیم درستی نیست و عدم صدور مجوز برای انتخابات برای این 

افراد کار پسندیده ای نیست.
کمالی گفت: رد صلاحیت ها و عدم صلاحیت افرادی که با امیدواری برای ثبت نام در 
انتخابات ثبت نام کرده بودند موجب افزایش ناامیدی خواهد شد و امیدوارم شورای نگهبان 
در فرصت پیش رو، زمینه برگزاری یک انتخابات پرشور را فراهم کنند که باعث افزایش 
امنیت ملی و وحدت در کشور خواهد شد. این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به بیانات 
مقام معظم رهبری درباره حضور همه سلایق در انتخابات گفت: ما نیاز داریم همه در صحنه 

سیاسی مشارکت داشته باشیم و به امنیت ملی بیشتر کمک کنیم.
کمالی از اصلاح طلبان سراسر کشور درخواست کرد دچار یاس و ناامیدی نشوند و اظهار 

داشت: ما به تحریم فکر نمی کنیم، چون به اصلاح آنچه اتفاق افتاده امیدواریم.
عضو هیات رئیسه شورای عالی اصلاح طلبان افزود: شورای نگهبان در قانون اساسی 
تعبیه شد تا جلوی اجحاف قوه مجریه درباره نامزدهای انتخابات را بگیرد و اگر حقی توسط 
قوه مجریه نادیده گرفته شد، آن حق را برگرداند و اساسا شورای نگهبان برای ممیزی در 

قانون اساسی مسئولیتی ندارد.
کمالی نقش شورای نگهبان را نقش پدرانه دانست که باید اختلاف ها را پدرانه حل و فصل 
کند، اما اتفاقی که امروز افتاده است این است که شورای نگهبان بر اساس قوانین عادی 
کشور وظیفه تایید صلاحیت ها را بر عهده گرفته است که امیدواریم اگر دقت کافی در 
هیات های اجرایی وجود نداشته، این نقص جبران شود و رفتاری در دستور کار قرار بگیرد 

که شاهد یک انتخابات پرشور در هفت اسفند باشیم. 

یادداشت

اخبــار

ها  خیلی  گفت:  جمهور  رییس   
می خواستند پایان مذاکرات موفقیت نباشد، 
با هواپیمای اختصاصی به ژنو و وین رفتند و 
گفتند قیمت نفت را پایین می آوریم و ایران 

را به زمین خواهیم زد.
حسن روحانی روز سه شنبه  در همایش 
»اجرای برجام؛فصل نو در اقتصاد ایران« که 
با حضور 1200 نفر از فعالان اقتصادی کشور 
برگزار شد، گفت: تحریم رفت؛ راه طولانی 
تا توسعه و ساختن ایران را باید با هم طی 
کنیم و بخش خصوصی  رقابتی و غیررانتی، 

در این عرصه مسوولیت سنگینی دارد.
رییس جمهوری با قدردانی از رهبر معظم 
انقلاب بخاطر هدایتها، حمایتها و اعتماد کامل 
به مذاکره کنندگان هسته ای، اظهارداشت: 
ملت ایران در خرداد 92 بر وسوسه شیطانی 
ناامیدی، مهر باطل زد و ما با یک تیم قوی 
مذاکره کننده وارد صحنه گفت و گو ها شدیم 
و در این میان  خیلی ها می خواستند که 
پایان مذاکرات، موفقیت ایران نباشد و در 
همین ارتباط دست به توطئه کاهش قیمت 
نفت زدند اما به نتیجه نرسیدند. دکتر روحانی 
افزود:  اگر رییس تیم مذاکره کننده فردی 
جز دکتر ظریف بود، مذاکرات به نتیجه نمی 
رسید و قرار گیری دانشمند برجسته ای چون 
دکتر صالحی کنار وزیر خارجه، لطف الهی بود 
و یار سوم تیم مذاکره کننده نیز وزیر دفاع 
بود. تلاش این سه رکن مذاکرات، ادعاها علیه 

ایران را مهر پایان زد.
برای توسعه باید همه آحاد ملت 

به صحنه بیایند
رییس جمهوری تصریح کرد: در مقابل 
همه این سختی ها فیض خدا در کنار اراده 
و تلاش و صبوری وکوشش ملت ایران قرار 

گرفت و بحمدالله قدم به قدم راه موفقیت را 
طی کردیم و به توافق موقت ژنو رسیدیم. 
این توافق، نخست جلوی تحریم های جدید 
را گرفت و آن تحریم ها را متوقف کرد و 
برخی از تحریم ها را برداشت. همان 700 
میلیون دلارهایی که در شرایط سخت آزاد 
می شد و راه را برای یک مذاکره قوی که به 
توافق نهایی منتهی بشود، باز کرد و از توافق 
ژنو در فروردین 94 به تفاهم و توافق لوزان 
رسیدیم و این روند تا 23 تیرماه، روز توافق 
و در نهایت 26 دی ماه روز اجرا، ادامه یافت.

امروز  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس 
توسعه  به  رسیدن  تا  و  رفته  ها  تحریم 
مسیری طولانی در پیش داریم و باید برای 
ساختن و آبادانی ایران عزیز همه دست در 
دست هم دهیم، ادامه داد: دولت به تنهایی 
نمی تواند در این مسیر حرکت کند بلکه 
برای رسیدن به توسعه باید همه آحاد ملت 

به صحنه بیایند.
رکود و بیکاری؛ مساله اصلی امروز ما 

 رییس جمهوری همچنین بااشاره به 

اینکه امروز مساله اصلی ما رفع کامل رکود، 
رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال است، تصریح 
کرد: برجام آغاز حرکت شتابان اقتصادی در 
کشور است. دکتر روحانی با مرور پرونده 
هسته ای و تلاش دشمنان در این عرصه 
موضوعی  در  موفقیت  به  رسیدن  گفت: 
پیچیده که از سوی استکبار و صهیونیزم و 
رقبای نااهل و خصم نااهل طراحی شده بود، 
ساده و آسان نبود. افراطیون در واشنگتن 
تا  می کردند  تلاش  همواره  نیویورک  و 
نگذارند این روز در تاریخ ثبت شود. خیلی ها 
خواستند موفقیت های 23 تیرماه 94 و 
26 دیماه 94 نباشد و مذاکرات بی نتیجه 
باشد. آنها با هواپیمای اختصاصی به ژنو و 
وین رفتند و گفتند صبر کنید و چند ماه 
دیگر به ما فرصت بدهید تاقیمت نفت را 
پایین آوریم و ایران را به زانو در آوریم. رییس 
جمهوری اضافه کرد: عده ای هم به سازمان 
ملل رفتند و در مجمع عمومی حرف زدند 
و بمب را روی تابلو به نمایندگان ملل جهان 
نشان دادند و گفتند به ایران اعتماد نکنید. 

خیلی ها تلاش کردند تا وسوسه شیطانی 
ناامیدی را بر دل ها بنشانند و تبلیغ می 
با دشمن؟! و خیلی ها  کردند که  مذاکره 
گفتند هر وقت مذاکره کردیم متضرر شدیم 
و هیچوقت مذاکره ما را به جایی نمی رساند. 
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: برخی فلسفه 
بافتند و تاریخ را به استناد آوردند و گفتند 
مگر پرهیز از رویارویی و جنگ با شیطان 
و  راهی جز جنگ  ما  است؟   پذیر  امکان 
شدن  ویران  و  کردن  ویران  و  جنگیدن 
به  ما در 24 خرداد 92  اما ملت  نداریم؛ 
تمام این افکار و سخنان مهر باطل زد و در 
انتخابات خرداد 92 اعلام کرد ما خواهان 
رییس  هستیم.  جهان  با  سازنده  تعامل 
جمهوری تاکید کرد: تردید نداشته باشید 
هر آنچه امروز و فردا داریم و خواهیم داشت 
از ملت غیور، متحد و صبور در صحنه و در 
میدان بوده و خواهد بود. این ملت بزرگ 
و غیور بود که در همه صحنه ها تمام توان 
خود را به کار گرفت و سختی ها را متحمل 
شد و در نهایت نیز به پیروزی رسید. دکتر 
روحانی با اشاره به دشواری های مذاکره با 6 
کشور درگیر در اختلاف درونی، گفت: طرف 
های مذاکره، شش قطعنامه فصل هفتمی 
شورای امنیت سازمان ملل و 12 قطعنامه 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
را پشتوانه خود می دانستند و ادعا می کردند 
که جامعه جهانی علیه ایران اسلامی است 
و فکر می کردند ما بدون پشتوانه هستیم و 
در این کارزار و رقابت، آن چه انتظار ندارید 
دشمنی از سوی همسایه و مسلمان و به نام 
برادر است که پول خرج کند تا این مذاکرات 
به نتیجه نرسد و عده ای هم در داخل بذر 

ناامیدی بیفشانند.

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان 
اینکه نظر دولت نسبت به طرح جرم سیاسی 
مثبت است گفت: البته معتقدیم که این طرح 

جامعیت کافی را ندارد.
حجت الاسلام مجید انصاری در جلسه 
علنی دیروز سه شنبه مجلس و در جریان 
بررسی کلیات طرح جرم سیاسی اظهار کرد: 
پرداختن به موضوع جرم سیاسی و تعریف آن 
مساله مهمی است که یک خلاء در کشور به 
شمارمی آید. به گفته ی وی اصل طرح جرم 
سیاسی که در آن تعریف جرم سیاسی و نحوه 
رسیدگی به جرایم سیاسی توسط طراحان 
در کمیسیون حقوقی و قضایی مطرح شده 
است اقدام مثبتی است که ما این طرح را در 
دولت مطرح کرده ایم. معاون پارلمانی رئیس 
جمهور توضیح داد: طرح اولیه دارای اشکالاتی 

بود که کمیسیون حقوقی آن را برطرف کرد. 
طرح فعلی نیز جامعیت کافی را ندارد که آن 
هم بدان دلیل است که تعریف دقیق از جرم 

سیاسی کار دشواری است، این موضوع درقوه 
قضاییه نیز مورد بررسی قرار گرفته و نظر آنها 
نیز همین است. انصاری ادامه داد: از نظر دولت 

اصل وجود چنین طرحی مثبت و گام به جلو 
است اما بهتر بود که همکاری بیشتری بین 
دولت، قوه قضاییه و مجلس انجام می شد تا 

قانون جامع تری تهیه می شد.
وی گفت: البته ممکن است بعد از اجرا 
نواقص شناسایی شود که درآن زمان نیز 
می توان قانون را تکمیل کرد ما در اصل مساله 
وجود تعریف و قانونی برای جرم سیاسی 
موافق هستیم چون این بلاتکلیفی و آشفتگی 
سیاسی  غیر  و  سیاسی  جرایم  میان  که 
بخصوص درمقاطعی همچون انتخابات به 
وجود می آورد را به نوعی رفع می کند و می 

تواند در نهایت مثبت باشد.
انصاری در پایان گفت که نگاه کلی دولت 
به این طرح مثبت است ولی معتقدیم که این 

طرح جامعیت کافی را ندارد. 

حجت الاسلام دکتر روحانی تاکید کرد:

»برجام« آغاز حرکت شتابان اقتصادی

مجید انصاری:

 طرح فعلی جرم سیاسی جامعیت ندارد 

معظم  رهبر  الله خامنه ای  آیت  حضرت 
انقلاب اسلامی در پاسخ به نامه آقای روحانی 
رئیس جمهور در خصوص سرانجام مذاکرات 
دادن  نتیجه  از  خرسندی  ابراز  با  هسته ای، 
مقاومت ملت ایران در برابر تحریم های ظالمانه 
و عقب نشینی طرف های مقابل در اثر تلاش 
دانشمندان هسته ای و کوشش های همه دست 
اندرکاران مذاکرات، بر پنج نکته مهم خطاب به 

رئیس جمهور تأکید کردند.
متن نامه مقام معظم رهبری به رییس 

جمهور به شرح ذیل است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب آقای دکتر روحانی
ریاست محترم جمهوری

با سلام و تحیت،
خرسندی خود را از اینکه مقاومت ملت بزرگ ایران 
در برابر تحریم های ظالمانه و تلاش دانشمندان هسته یی 
ناپذیر  این صنعت مهم و کوشش خستگی  در پیشبرد 
مذاکره کنندگان، سرانجام طرف های مقابل را که برخی از 
آنان به دشمنی با ملت ایران شهره اند، وادار به عقب نشینی و 
رفع بخشی از آن تحریم های زورگویانه کرد، ابراز می دارم و 

از جنابعالی و هیات مذاکره و شخص وزیر محترم و همه ی 
را  جنابعالی  نظر  عجالتاً  می کنم.  تشکر  دست اندرکاران 

معطوف می دارم به اینکه:
اولاً: مراقبت شود که طرف مقابل تعهدات خود را به طور 
کامل انجام دهد، اظهارات برخی از سیاستمداران آمریکایی 

در این دو سه روز کاملًا موجب بدگمانی است.
ثانیاً: به همه ی مسئولان دولتی تذکر داده شود که 
حلّ مشکلات اقتصادی کشور در گرو تلاش بی وقفه و 

جهت  در  بخش ها  همه ی  در  خردمندانه 
به  تحریم ها  رفع  و  است  مقاومتی  اقتصاد 
و  کشور  اقتصاد  در  گشایش  برای  تنهایی 

معیشت مردم کافی نیست.
ثالثاً: در تبلیغات توجه شود که در برابر 
آنچه در این معامله به دست آمده، هزینه های 
و  نوشته ها  است.  شده  پرداخت  سنگینی 
حقیقت  این  می کنند  سعی  که  گفته هایی 
را نادیده گرفته و خود را ممنون طرف غربی 
وانمود کنند با افکار عمومی ملت، صادقانه رفتار 

نمی کنند.
برابر  در  نیز  دستاورد  اندازه  همین  رابعاً: 
مقاومت  اثر  بر  زورگو،  و  استکبار  جبهه ی 
و ایستادگی به دست آمده است. این را باید 
همه ی ما درسی بزرگ برای همه ی قضایا و حوادث در 

جمهوری اسلامی بدانیم.
خامساً: بار دیگر تأکید می کنم که از خدعه و نقض عهد 
دولت های مستکبر بویژه آمریکا در این مسأله و دیگر مسائل 

غفلت نشود.
موفقیت جنابعالی و دیگر مسئولان کشور را از خداوند 

متعال مسألت می کنم.

رهبر معظم انقلاب با خرسندی از نتیجه  کوشش  مذاکره کنندگان:

از خدعه و نقض عهد آمریکا غفلت نشود

مهدی  سنایی *

اخبار

نماینده ولی فقیه در خراسان با تاکید بر اینکه مجلس 
یکدست و متشکل از اندیشه های مشابه نمی تواند مجلس 
فعالی باشد، گفت: باید همه سلایق احساس کنند که می 
توانند در مجلس شورای اسلامی حضور داشته باشند، البته 
به شرط آنکه ایمانشان به انقلاب، قانون اساسی و ولایت 

درست باشد و این موضوع تشخیص داده شود.
آیت الله واعظ طبسی در دیدار با اعضای هیات نظارت 
بر انتخابات خراسان رضوی، افزود: امیدوارم این مجلس 
با تلاش منطقی و اصولی مسئولان، مجلسی باشد که 
تفکرهای متفاوت با حفظ اعتقاد و ایمان به قانون اساسی و 
انقلاب، بتوانند به آن راه یافته و بحث های اصولی و اساسی 

را مطرح کنند.
این عضو خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه در مجلس 
یکدست و بسته راه برای اظهار نظر، بحث و گفت و گو باز 
نمی ماند، اظهار کرد: مجلسی می تواند به دولت و انقلاب 
کمک کند که از نیروهای پاک، معتقد به اسلام و ولایت و 

برخوردار از پایه های مستحکم فکری تشکیل شده باشد.
واعظ  طبسی در بخش دیگری از سخنانش با تشکر از 
تلاش های هیئت نظارت بر انتخابات، گفت: روشن است 
که بررسی صلاحیت 854 نفر در استان، به ویژه برای 
افرادی که به خاطر ایمان و اعتقاد به نظام و نشان دادن 
حرکت رو به جلو جامعه و جمهوری اسلامی سعی و تلاش 

می کنند، کار ساده ای نیست.

و  نگهبان  شورای  کار  اهمیت  و  حساسیت  وی 
هیات های نظارت بر انتخابات را یاد آورشد و عنوان کرد: به 
فرموده مقام معظم رهبری، هر فردی که در انتخابات ثبت 
نام می  کند، یک حق دارد و ما که معتقد به اجرای عدالت 
هستیم، باید به طور کامل در راستای استیفای حقوق افراد 

دقت کنیم.
نماینده ولی فقیه در خراسان سپس با اشاره به برخی 
اختلاف نظرها درباره وظایف شورای نگهبان تصریح کرد: 
به نظر من اشکالی در قانون وجود ندارد و تکلیف شورای 
نگهبان، هیات های نظارت، ملاک ها، معیارها و همه آنچه 

باید رعایت شود، روشن است.
وی اختلاف نظرها را ناشی از برداشت های متفاوت 
از قانون دانست و گفت: براساس قانون اساسی، نظارت 
شواری نگهبان یک نظارت استصوابی است، نه استطلاعی، 
اما در عین حال عده ای نظارت را استصوابی نمی دانند. این 
نوع تفکر آنها از روی غرض ورزی نیست، بلکه نوع درک و 

برداشتشان از قانون است.
واعظ طبسی در ادامه بر ضرورت دقت نظر در ملاک 
ها و معیارهای سنجش افکار، اعتقادات و پایه های فکری 
داوطلبان تاکید و عنوان کرد: ممکن است افرادی سابقه 
خوبی نداشته باشند، ولی امروز به آغوش ملت، اسلام و 
انقلاب بازگشته اند. در نقطه مقابل هم ممکن است عده 
ای به ولایت و دین داری تظاهر کنند، در حالی که معنی 

به آن عمل هم  این اساس  بر  و  را نمی فهمند  ولایت 
نکرده اند و نمی کنند.

تولیت آستان قدس رضوی افزود: از این رو باید با دقت، 
اطراف و جوانب قضایا را سنجید و با عجله و شتاب نیز 

تصمیم نگرفت.
وی با تاکید بر اینکه همه امور به گونه ای به مجلس 
بستگی دارد، اظهار کرد: یکی از مواردی که انسان باید 
در پیشگاه خداوند متعال پاسخگو باشد، حق الناس است 
و خداوند از آن نمی گذرد، گفتن جمله ای است که به 
موقعیت اجتماعی یک فرد لطمه می زند. یا اینکه خدای 
ناکرده به خاطر سوء برداشت، افرادی که صلاحیت ندارند، 

وارد مجلس شوند.
به  اشاره  با  دیدار  این  در  واعظ طبسی هم چنین 
حوادثی که در دوران زعامت مقام معظم رهبری به وقوع 
پیوسته است، گفت: در این دوره اتفاقات بسیار فوق العاده 
ای را شاهد بودیم که به یک تدبیر حکیمانه نیاز داشت و 
این امر به خوبی از سوی رهبر معظم انقلاب صورت گرفت.

وی مذاکرات هسته ای را به عنوان یکی از مصادیق این 
موضوع ذکر و عنوان کرد: البته معنی مذاکرات این نیست 
که همه چیز ما به مذاکره و تحریم بستگی داشت. ما 
ایستادیم، مقاومت کردیم، دستورات رهبری را عمل کردیم 
و به نتیجه رسیدیم، ان شاءالله در آینده هم بر اساس عمل 
کامل و اعتقاد به راه و روش ایشان کار را دنبال می کنیم.

آیت الله واعظ طبسی:

مجلس یکدست نمی تواند مجلس فعالی باشد

ایران  نفت  ملی  شرکت  مدافع  وکیل 
می گوید اطلاعات و شنیده هایشان حاکی از 
این است که بابک زنجانی و شرکت هایش از 
لیست تحریم های اتحادیه اروپا خارج شدند 
و وی برای بازگرداندن طلب مجموعه نفت، 

بهانه ای ندارد.
غلامرضا مهدوی با اعلام این خبر به 
خبرگزاری تسنیم گفته است که اگر زنجانی 
باید  می بود  صادق  اظهاراتش  در  الان  تا 
می گفت پول وجود دارد اما تحریم ها اجازه 
انتقال را نمی دهد در حالی که او همیشه 
آدرس های غلط می داد. وکیل مدافع شرکت 
ملی نفت ایران اظهار کرد: البته برای اولین 
بار در جلسه اخیری که در شعبه 15 دادگاه 
انقلاب داشتیم، زنجانی اعلام کرد در یک 

بانک چینی پول دارد و ما این مسئله را 
گذشته  سال  سه  در  بار  نخستین  برای 
شنیدیم. او از ما هم درخواست کرد یک 
شماره حساب به دادگاه اعلام کنیم که با 
کمک بانک مرکزی دنبال موضوع هستیم 
و این کار به زودی  انجام می شود. مهدوی 
افزود: امیدواریم زنجانی این بار صادق باشد 
و با معرفی شماره حسابی که از طریق بانک 
این پول به کشور  انجام می شود  مرکزی 
بازگردد اما سابقه ای که از وی سراغ داریم 
عدم صداقت است. امیدواریم زنجانی این 
بار در گفتار و کردارش صادق باشد ضمن 
اینکه دیگر نمی تواند بهانه ای را به عنوان 
مدافع شرکت  وکیل  کند.  تحریم مطرح 
ملی نفت ایران گفت: البته ما معتقدیم از 

آن زمانی که پول های دولت از طریق بانک 
تا  گرفت  قرار  زنجانی  اختیار  در  مرکزی 
زمانی که وی در دی ماه سال 91 تحریم 
مرتب  و  داشت  وجود  زمان  ماه   5 شد، 
اگر  زنجانی  داده می شد.  پرداخت  دستور 
می خواست پول ها را برگرداند همان زمان 
که تحریم نبود به دستور پرداخت ها ترتیب 
اثر می داد. خوشبختانه تحریم ها  برداشته 
دادگاه  و  مردم  برای  تحریم  بهانه  و  شد 
قابل قبول نیست. مهدوی در پاسخ به این 
 HK سئوال که آیا شرکت نفت و شرکت
از فهرست تحریم ها خارح شدند یا خیر و 
اینکه می توانند در صورت اقدام زنجانی، پول 
را دریافت کنند یا خیر؟ گفت: بله. ما برای 
دریافت پول ها مشکلی نداریم. وکیل مدافع 

شرکت ملی نفت ایران همچنین در پاسخ 
به این سئوال که آیا زنجانی و شرکت هایش 
نیز از فهرست تحریم خارج شدند یا خیر 
افزود: تا جایی که اطلاع داریم زنجانی و 
شرکت های وابسته به وی از لیست تحریم 
خارج شدند. البته اطلاعات ما شاید خیلی 
دقیق نباشد اما شنیده هایمان حاکی از این 
است که وی و شرکت هایش از لیست تحریم 
اتحادیه اروپا خارج شدند. مهدوی همچنین 
درباره میزان فعلی بدهی زنجانی به مجموعه 
نفت با احتساب ضرر و زیان ناشی از تاخیر 
در تادیه گفت: محاسبات شرکت نفت ملی 
بر مبنای یورو است و آخرین محاسباتی که 
انجام دادیم و به دادگاه اعلام شده نزدیک 

سه میلیارد یورو است.

وکیل شرکت نفت:

تحریم بابک زنجانی و شرکت هایش برداشته شد



یک کارشناس مطرح کرد؛

لغو تحریم، سکوی پرش خودروسازان
عضو هیات علمی دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی گفت: خودروسازان داخلی باید 
فرصت همکاری با خودروسازان اروپایی را به سکوی پرتابی برای کیفی شدن محصولات 

آتی خودشان تبدیل کنند. 
شهرام آزادی اظهار کرد: با توجه به لغو تحریمها و برقرار شدن سوئیفت، ارتباط مالی 
مستقیم خودروسازان داخلی با شرکای خارجی مجددا برقرار شده و هزینه های خرید و 

انتقال قطعات کاهش خواهد یافت.
وی با بیان اینکه علاوه بر آن خودروسازان داخلی باید با ارتباط با خودروسازان اروپایی 
نسبت به انتقال تکنولوژی اقدام کنند، خاطرنشان کرد: در این زمینه پیشنهاد می شود 
خودروسازان از مزایای ارتباط با خودروسازان اروپایی برای ارتقای سطح تکنولوژی و 

افزایش کیفیت محصولات آتی که تحت برند خودشان تولید می شود، استفاده کنند.
عضو هیات علمی دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی ادامه داد: البته برخی خودروسازان 
اروپایی در فعالیت گذشته خود در ایران مشکلاتی ایجاد کردند به عنوان مثال شرکت رنو 

با کارشکنی های خود نگذاشت قرارداد تولید ال 90 به درستی اجرایی شود.
وی افزود: شاید بهترین نوع همکاری صنعت خودروی ایران با خودروسازان اروپایی 
در گذشته، مربوط به همکاری با پژو و به ویژه تولید خودروی 206 بود که البته پژو نیز 

مشکلاتی چون ایجاد محدودیت در داخلی سازی قطعات را ایجاد کرده بود.
آزادی با بیان اینکه با توجه به سطوح قیمتی، تیراژ تولید خودروهای خارجی که 
تحت لیسانس خودروسازان اروپایی در ایران تولید خواهد شد، بالا نخواهد بود، تصریح 
کرد: خودروسازان داخلی باید با رفع رسمی تحریمها نسبت به انتقال تکنولوژی برای 

کیفی سازی محصولات آتی خود اقدام کنند. 

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,063,000یک مثقال طلا

937,950یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,180,000سکه بهار آزاد ی

9,190,000سکه امامی

4,640,000نیم سکه

2,500,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

چهارشنبه -سی ام دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3919

نمایندگان  با حضور  ویژه کارگروه تخصصی دستمزد  نشست 
وزارتخانه های کار، اقتصاد و صنعت، کارفرمایان و کارگران پیرامون 
تعیین بسته جدید مزد 9۵ با ارائه گزارشی از اوضاع معیشت خانوار 

برگزار می شود.
فرامرز توفیقی با اعلام اینکه امروز یک نشست ویژه و مهم در 
کارگروه تخصصی مزد سال 9۵ کارگران و مشمولان قانون کار برگزار 
می شود، گفت: در این جلسه قرار است نمایندگان سه وزارتخانه که 
از سوی وزرای کار، اقتصاد و صنعت معرفی شده اند، با نمایندگان 

کارگران و کارفرمایان پیرامون معیشت کارگران مذاکره کنند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره به حضور نماینده 
تامین اجتماعی در این جلسه اظهارداشت: بحث بر سر وضعیت سبد 
معیشت خانوارهای کارگری کشور و رسیدن به یک رویه مورد قبول 
هر سه ضلع )دولت - کارگر - کارفرما( است که احتمالا بر مبنای 

اعداد و ارقامی هم مذاکره صورت می گیرد.
این مقام مسئول کارگری کشور خاطرنشان کرد: مبحث مهمی که 
حاکم  فضای  می شود،  مطرح  مزد  تخصصی  کمیته  نشست  در 
بر اقتصاد کشور و رکود است. به بیان ساده تر، شورای عالی کار 
می خواهد به نوعی از جمع بندی برسد که ارتباط منطقی و موثری 

بین هزینه های سبد معیشت خانوار و دستمزدها برقرار شود.
وی با اشاره به اوضاع معیشتی کارگران و همچنین سیاست های 
دولت در اقتصاد ادامه داد: هر چند سیاست هاي اقتصادي دولت از 
ابتدا با کنترل نقدینگي و کاستن نسبي از دستمزدها نسبت به تورم 
تا حدودي از شتاب افزایش قیمت ها کاست اما این اقدام به شکلي 
بر دامنه رکود و تشدید آن هم افزود. دولت طي دو سال گذشته با 
اجرایي کردن فاز دوم و سوم هدفمندي یارانه ها در حالي به گراني 
بیشتر تن داد که مردم از نظر اقتصادي در شرایط بسیار شکننده اي 

به سر مي بردند.
وابستگی به یارانه ها بیشتر شد

عضو شورای عالی کار بیان داشت: حذف و محروم ساختن اقشار 
متوسط جامعه از اقدامات حمایتي دولت، نظیر سبد کالا، قشر عظیم 
جامعه حقوق بگیر اعم از گارکر، کارمند، معلم، پرستار و غیره را در 
تنگناي معیشتي شدیدتري قرار داد تا جایي که برخلاف نظر معاون 
اول رئیس جمهور که اعتقاد بر افزایش قدرت خرید مردم داشت، 
واقعیت چیز دیگري را نشان مي داد؛ کاهش چشمگیر قدرت خرید 
مردم و تشدید رکود، رکودي که تاثیر عمیق آن بیش از همه بخش 

خصوصي را هدف قرارداده بود.
توفیقی ادامه داد: مشکلات اقتصادي تحمیلي به مردم که این 
روزها با حذف یارانه سوخت و افزایش نرخ آب، برق، گاز و حتي 

تلفن دوره جدیدي را آغاز کرده، مي تواند با بعضي از اظهارنظرهاي 
نسنجیده بر نگراني مردم بیفزاید، مردمي که با پوست و استخوان 
نتایج سیاست هاي اقتصادي دولت را بیش از همه لمس مي کنند، 

نیازي به توجیه و ارائه آمار مخدوش ندارند.
این مقام مسئول کارگری کشور اظهارداشت: عملکردهاي اخیر 
دولت مبني بر عدم افزایش قیمت هاي حامل هاي انرژي، نحوه و 
چگونگي حذف سهمیه بنزین خودروها و این اواخر تاخیر در پرداخت 
یارانه هاي مردم، جز افزودن بر دیوار بلند بي اعتمادي چیز دیگري در 
چنته نخواهد داشت، مردمي که این روزها با سیاست هاي اعمال شده 
اقتصادي، وابستگي بیشتري نسبت به رقم ناچیز یارانه هاي خود پیدا 
کرده اند. اینکه ماه به ماه وابستگي مردم به یارانه ها به جاي کاهش، 

افزایش یابد، از منظر اقتصادي نشانه خوبي نیست.
وی تاکید کرد: دولت تدبیر و امید مي تواند با اقدامات مفید 
اقتصادي از جمله افزایش میزان بهره وري بنگاه هاي وابسته به خود، 
سازماندهي نظام مالیاتي قوي، کنترل و اولویت بندي پروژه ها، مبارزه 
گسترده و مستمر با فساد مالي و اقتصادي موجود در دستگاه ها و 
همچنین اصلاح ساختار معیوب و بیمار سازماني، ضمن مدیریت 

هزینه نسبت به تامین کسري بودجه خود اقدام نماید.
توفیقی تصریح کرد: قطعا بخشي از درآمدهاي ماحصل این کار هم 
مي تواند از طریق افزایش معقول دستمزدها و قدرت خرید مردم وارد 
چرخه اقتصادي و تولیدي کشور گشته و موجبات رونق کسب و کار، 

ایجاد اشتغال و خروج از رکود را در پي آورد.
به گزارش مهر، اخیرا نمایندگان کارگری اعلام کرده اند محاسبات 
جدید سبد معیشت را با فرض خانوار حدود ۴ نفره انجام می دهند و 
در مذاکرات سال جاری برای تعیین بسته مزد سال آینده با محور بند 
دوم ماده ۴۱ قانون کار که به موضوع لزوم تامین معیشت می پردازد، 

وارد خواهند شد.
نشست مزدی دولتی ها در وزارت کار

کارگران اعلام کرده اند: بر مبنای سبد معیشت خانوار دستمزدها 
بسیار پایین بوده و توان تامین نیازهای معیشتی افراد را ندارد. از این رو 
در بسته مزد سال 9۵ باید شرایطی ایجاد شود که در رشد دستمزدها 

جهش مناسبی اتفاق بیافتد.
وزیر کار در این باره اعلام کرده طی یک برنامه چند ساله تلاش 
خواهد شد تا افزایش مزد به صورت تدریجی به سطح منطقی و 

قابل قبول برسد. پیش از این هم، نمایندگان کارگران عنوان کرده اند 
سناریوی افزایش ۵ ساله مزد را طراحی و برای بحث و بررسی به 

شورای عالی کار می برند.
هزینه های  درباره  کارگران  جدید  محاسبات  برخی  به  نگاهی 
معیشت نشان می دهد با وجود کاهش نرخ تورم و افت سرعت رشد 
قیمت ها، هزینه ها همچنان در یک روند مستمری در حال افزایش 
است و شکاف معناداری بین دخل و خرج میلیون ها نیروی کار کشور 

وجود دارد.
کارگران می گویند دستکم 2۵ درصد کل هزینه ماهیانه معیشت 
یک خانوار برای خوراک است و اقلامی مانند مسکن، حمل و نقل، 
درمان، آموزش و پوشاک سهم عمده ای در افزایش هزینه های خانوار 
دارند. آنها همچنین معتقدند هزینه تمام شده زندگی کارگران کم 
درآمد در شهرهای بزرگ و کلانشهرها با سایر نقاط کشور متفاوت 
است و از این رو، بخشی از نیروی کار ساکن در تهران و مانند آن 

دشواری های متفاوت دیگری هم دارند.
فاصله 2 میلیونی دخل با خرج کارگران

مسئله دستمزدها و حقوق نیروی کار در طول سال های گذشته 
به بن بستی در بازار کار کشور تبدیل شده است. از یکسو کارفرمایان 
خصوصی می گویند توان اجرای دقیق ماده ۴۱ قانون کار درباره تعیین 
دستمزدهای منصفانه و افزایش یکباره آن را ندارند. از سویی دیگر، 
دولت ها هم در دوره های مختلف تلاش کرده اند نقش مستقیمی در 

بهبود معیشت نیروی کار نپذیرند.
کارگران عنوان می کنند با وجود اینکه دولت ها تاثیرگذارترین نقش 
را در شورای عالی کار برای تعیین دستمزد سالیانه مشمولان قانون 
کار بازی می کنند اما همواره تلاش می کنند این نقش را مخفی کرده 

و بگویند تنها حلقه واسط بین کارگران و کارفرمایان هستند!
براساس آخرین گزارش های معیشتی ارائه شده از سوی نمایندگان 
کارگری کشور، هزینه معیشت یک خانوار ۴ نفره در ماه ۳ میلیون و 
200 هزار تومان است که در این صورت دستمزدها دستکم 2 میلیون 
تومان با هزینه های خانوار فاصله دارد. در این میان، طی روزهای 
گذشته برخی گروه های کارگری از افزایش هزینه های خوراک خانوار 
کارگری به 600 هزارتومان در ماه خبر دادند. هزینه 600 هزار تومانی 
ماهیانه خوراک خانوارهای کارگری بر مبنای 2۵00 کالری برای 
بزرگسالان در روز و 2000 کالری برای خردسالان محاسبه شده 
و در آن هیچگونه تجملات و خوراکی های گران قیمت غیرضروری 
وجود ندارد. در بخش مسکن نیز هم اکنون هزینه اجاره یک منزل 

در حاشیه شهرها دستکم ماهیانه ۵00 هزارتومان هزینه در بر دارد.

هزینه ماهیانه خانوار ایرانی چقدر است؟ 

آخوندی:

 ایران در حال اتصال کریدور خاورمیانه به 
آسیای میانه است

وزیر راه و شهرسازی گفت: ایران برای اتصال کریدور خاورمیانه به آسیای میانه در حال 
فعال کردن چهار کریدور مهم منطقه ای است.

عباس آخوندی روز گذشته پس از دیدار و گفت وگو با وزیر حمل و نقل ارتباطات 
ارمنستان، در جمع خبرنگاران افزود: با اتصال منطقه خاورمیانه به آسیای میانه، منطقه برای 
انجام سرمایه گذاری های بزرگ و استراتژیک آماده می شود. وی گفت: نخستین کریدور 
ما از مسیر ترکیه و دسترسی به دریای سیاه است و دومین کریدور از طریق جمهوری 
آذربایجان به دریای سیاه متصل می شود. وی ادامه داد: سومین کریدور ایران از طریق بندر 
امیرآباد در دریای خزر به گرجستان و به دریای سیاه می رسد و چهارمین آن دسترسی به 
دریای سیاه از طریق کریدور ارمنستان و بندر پوتی به دریای سیاه دسترسی پیدا می کند. 
وی گفت: ایران دو هفته پیش با جمهوری آذربایجان برای فعال کردن این کریدور به توافق 
رسیده است و امروز نیز در مذاکره با وزیر حمل و نقل ارمنستان، در این رابطه به توافق 
رسیدیم. وزیر راه و شهرسازی بر توسعه حمل و نقل چند وجهی بین کشورهای منطقه 
نیز تاکید کرد و گفت: در مذاکره با وزیر حمل و نقل ارمنستان توافق کرده ایم که بتوانیم 

کریدور دریای سیاه تا خلیج فارس را فعال کنیم.

طیب  نیا:

قوانین  زائد و مخل حذف می شوند
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به وجود ۱82 هزار فقره قانون که شرایط سختی را 
برای بهبود فضای کسب وکار فراهم آورده است، گفت: ما نه تنها به دنبال تصویب قوانین 

جدید نیستیم، بلکه به دنبال حذف قوانین زائد و مخل نیز خواهیم بود. 
علی طیب نیا دیروز در اجلاس فعالان اقتصاد غیردولتی که با حضور رییس جمهور برگزار 
شد، با اشاره به این که دولت برنامه اقتصادی جامعی را برای فضای پساتحریم آماده کرده 
تا به سمت بهبود فضای کسب وکار و توسعه بخش خصوصی حرکت کند، اظهار کرد: 
جهت گیری اصلی ما گسترش مشارکت بخش خصوصی و تعاونی ها است. وی با بیان 
این که رویکرد اصلی دولت به وجود آوردن شرایطی برای بهبود فضای کسب وکار است، 
ادامه داد: در این رابطه رویکرد اصلی ما اصلاح قوانین و برقراری ثبات در فضای اقتصاد 
کلان با هدف افزایش سهم بخش خصوصی خواهد بود. وزیر اقتصاد با اشاره به این که در 
حال حاضر بیش از ۱80 هزار فقره قانون وجود دارد، گفت: این تعداد زیاد که در بین آنها 
قوانین زائد به چشم می خورد موجب شده تا فضای سخت و طولانی را برای بهبود فضای 
کسب وکار و رشد بخش خصوصی ایجاد کند، بنابراین ما به دنبال حذف قوانین زائد، مخل و 
دست وپاگیر هستیم. طیب نیا همچنین از رشد اقتصادی هشت درصدی که در برنامه ششم 
توسعه در نظر گرفته شده است سخن گفت و افزود: این هدف یک انتخاب نیست، بلکه یک 
الزام اجتناب ناپذیر است. وی یادآور شد: برنامه ششم توسعه یک برنامه جامع کاملا عملیاتی 
است که از سوی دولت آماده و به مجلس تقدیم شد که از سیاست های کلی شروع شده و 

به برنامه های عملیاتی برای اجرای اهدافی کاملا دست یافتنی ختم می شود.

شناسایی دقیق مشاغل سخت و زیان آور
دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور بر لزوم شناسایی دقیق مشاغل سخت 
و زیان آور تاکید کرد و از وزارت کار خواست تا با توجه به حذف تبصره های ضد اشتغال 
از برنامه ششم، از نظرات تشکل های کارگری در خصوص مواد جایگزین آن استفاده کند.

رحمت الله پورموسی اظهار کرد: اکنون که تبصره های ضد اشتغال در برنامه ششم حذف 
شده است باید در قالب یک کارگروه سه جانبه مواد جایگزین تبصره ها مورد بحث و بررسی 

قرار گیرد و از نظرات و پیشنهادات تشکل های کارگری استفاده شود.
وی افزود: با توجه به اینکه در برنامه های توسعه چهارم و پنجم این ماده گنجانده شده 
بود دولت می تواند در برنامه ششم ماده ۱0 قانون نوسازی و بازسازی صنایع را در بحث 
بازنشستگی پیش از موعد لحاظ کند. این مقام مسوول کارگری در ادامه به تبصره 2۴ 
برنامه ششم اشاره و اظهار کرد: پیشنهاد ما در خصوص تبصره مذکور این است که به جای 
کم کردن سنوات ارفاقی، همچون روال قبلی سخت و زیان آور بودن شغل را به درستی 
شناسایی کنند و هر شغلی را در زمره مشاغل سخت و زیان آور قرار ندهند. دبیرکل کانون 
عالی شوراهای اسلامی کار کشور متذکر شد: بر اساس تبصره دو ماده ۷6 قانون تامین 
اجتماعی، افرادی  که  حداقل  20 سال  متوالی  یا 2۵ سال  متناوب  در کارهای  سخت  و 
زیان آور و مخل  سلامتی  اشتغال  داشته  و در هر مورد حق  بیمه  مدت  مذکور را به  سازمان  
پرداخت کرده باشند می توانند تقاضای  مستمری  بازنشستگی  کنند که هر سال  سابقه  

پرداخت  حق بیمه  در کارهای  سخت  و زیان  آور ۱.۵ سال  محاسبه  می شود.
وی گفت: خواسته ما این است که قانون مشاغل سخت و زیان آور همچنان به قوت خود 
باقی بماند منتها شغل های سخت و زیان آور را واقعی کنند و هر شغلی را سخت و زیان آور 
تلقی نکنند. پورموسی در پایان تاکید کرد: وزارت کار پیشنهادات تشکل ها و انجمن های 
صنفی کارگری را در خصوص مواد جایگزین تبصره های حذف شده برنامه ششم بشنود و 

در خصوص تبصره های مربوط به حوزه کار و کارگری با آنها مشورت کند.

نرخ بیکاری پائیز منتشر شد
مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری پائیز را ۱0.۷ درصد اعلام کرد.

 بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی مرکز آمار ایران، در انتهای پائیز سال ۱۳9۴،  نرخ 
بیکاری جمعیت ۱0 ساله و بیشتر، ۱0.۷ درصد است و بر اساس این نتایج،  نرخ بیکاری 
در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بیش تر بوده است.

بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری کل کشور نشان می دهد که این شاخص نسبت به 
فصل مشابه در سال قبل)پائیز 9۳(؛ 0.2 درصد افزایش و به نسبت )تابستان ۱۳9۴(، 0.2 

درصد کاهش داشته است.
همچنانکه نرخ بیکاری مردان در پائیز 9 درصد و نرخ بیکاری زنان در این فصل ۱8.9 
درصد بوده است. همچنین نرخ بیکاری مناطق شهری ۱۱.۷ درصد و نرخ بیکاری در 

مناطق روستایی 8.۱ درصد برآورد شده است.

با صرافی های مجوزدار که مقررات را  فاز دوم برخورد 
رعایت نمی کنند و یا در خارج از محل استقرارشان فعالیت 

می کنند، آغاز شد.
مدیر اداره صادرات بانک مرکزی با اشاره به پلمپ ۱۳ 
صرافی غیرمجاز گفت: در فاز دوم با صرافی های مجوزدار که 
مقررات را رعایت نمی کنند و یا در خارج از محل استقرارشان 
فعالیت می کنند، برخورد می کنیم. صمد کریمی در برنامه 
»تیترامشب« شبکه خبر با اشاره به اینکه ساماندهی بازار 
ارز آزاد کشور را از سال 9۳ آغاز کردیم، گفت: برخورد با 
صرافی های غیرمجاز بر اساس اجرای کامل مقررات ناظر بر 
عملیات ارزی صرافی ها علاوه بر تهران در شهرستان ها هم 
استمرار خواهد داشت تا زمانی که هیچ صرافی غیرمجاز در 
کشور فعالیت نکند.   مدیر اداره صادرات بانک مرکزی ادامه 
داد: اسامی صرافی هایی که با مجوز معتبر در حال فعالیت 
هستند در تارنمای بانک مرکزی وجود دارد و هموطنان 
می توانند خرید و فروش ارز را در این صرافی ها انجام دهند؛ 
بنابراین بقیه صرافی ها که اسم آنها در این تارنما نیست 
غیرمجاز هستند .   کریمی افزود: اسامی صرافی های غیرمجاز 
را داریم اما اقدامات با جدول زمانی انجام شده در تعامل 
با سازمان تعزیرات و نیروی انتظامی است. در مرحله بعدی 
با صرافی هایی که مجوز دارند اما بر اساس مقررات بانک 
مرکزی فعالیت نمی کنند و یا در خارج از محل استقرار خود 

خرید و فروش ارز می کنند برخورد خواهیم کرد.
وی گفت: برای نخستین بار در تاریخ فعالیت بانک مرکزی 
مقررات ناظر بر عملیات صرافی بانک ها تهیه و ابلاغ  و 
اجرایی شد و این قانون با همکاری سازمان تعزیرات و نیروی 
انتظامی انجام می شود.   مدیر اداره صادرات بانک مرکزی با 
بیان اینکه صرافی های غیرمجاز و دلالان در نوسانات نرخ ارز 
نقش دارند و با ساماندهی آنان این نوسانات کاهش می یابد 
و به ثبات می رسد، پیش بینی کرد که با توجه به اجرایی 
شدن برجام، نرخ های آینده ارز با ثبات تر باشد. کریمی درباره 
بازار ارز افزود: از نیمه دوم سال 89 تاکنون به علت تشدید 
تحریم های بین المللی وارد شرایط خاصی شدیم که موجب 
شد در سال 9۱ فروش عمومی به بانک ها قطع شود و در 
نیمه دوم سال 9۱ مرکز مبادلات ارزی ایجاد شد و سپس 
از سال 92 تاکنون با آغاز کار دولت جدید شاهد ثبات خوب 
در بازار ارز کشور بودیم.   وی افزود: از 2۳ تیر امسال تا 
هفته گذشته، عوامل اقتصادی و غیراقتصادی را در بازار ارز 

کشور شاهد بودیم که سبب می شد تقاضا برای ارز افزایش 
یابد بخشی از آنها عوامل غیر بنیادین و تقاضاهای سوداگرانه 
ارز بود.   کریمی گفت: کاهش قیمت نفت و طلا و افزایش 
تقاضای مسافرتی ارز، می توانست شوک ارزی ایجاد کند اما 
بانک مرکزی توانست، بازار را مدیریت کند. اگر معاملات 
سوداگرانه ارز نبود، نرخ های ارز پایین تر از نرخ های فعلی بود.  
کریمی گفت: انتظار داریم با توجه به اجرایی شدن برجام 
و اقدامات انجام شده و افزایش دارایی های بانک مرکزی تا 
پایان سال عرضه ارز بیشتر شود و با تحولات بنیادین که 
در بخش های مالی کشور اتفاق خواهد افتاد آثار خود را 
به تدریج در بازار ارز کشور نشان دهد بنابراین پیش بینی 
می کنیم نرخ های آینده ارز با ثبات تر باشد. کریمی درباره 
پیش بینی آینده بازار ارز گفت: با اجرای تدریجی برجام و 
هدایت عملیات ارزی به کانال بانکی، سهم حواله در ارتباطات 

بین بانکی به حداقل می رسد.
وی ادامه داد: باید صرافی ها را در چارچوب های بین المللی 
ببریم و امور تجاری را از آن ها بگیریم و امور تجاری به 
شبکه بانکی کشور بازگردد یعنی سهم اعتبارات اسنادی 
افزایش یابد زیرا ریسک کمتری را برای صادرکنندگان و 
واردکنندگان دارد. کریمی با اشاره به اینکه با اجرای برجام، 
هزینه های تبدیل و نقل و انتقالات ارزی کاهش می یابد، 
افزود: هزینه های ما ۱0 برابر میانگین جهانی بود که با اجرایی 
شدن برجام پیش بینی می شود با گسترش کارگزاری ها بین 
بانک های ایرانی و خارجی و تسهیل صدور ضمانت نامه ها 
و آزادسازی ذخایر بانک مرکزی و دولت، سرعت و کارآیی 
بانک مرکزی برای تأمین مالی تجارت و طرح ها افزایش یابد.

مدیر اداره صادرات بانک مرکزی اضافه کرد: این کمک 
می کند که تقاضا از سیستم صرافی های مجاز به بانک ها 

انتقال یابد و فشار بازار آزاد ارز کم می شود.  
13 صرافی غیرمجاز پلمپ شد

همچنین اجتمهادی مدیرکل مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
سازمان تعزیرات حکومتی با تاکید بر اینکه خرید و فروش 
ارز باید درصرافی های مجاز انجام شود، به پلمپ ۱۳ صرافی 
غیرمجاز اشاره کرد و گفت: هرگونه عملیات مربوط به ارز باید 
در صرافی های مجاز که از بانک مرکزی مجوز خاص دارند 
انجام شود. وی با بیان اینکه طبق قانون، خرید و فروش و 
حواله ارز فقط باید در صرافی های دارای مجوز بانک مرکزی 
انجام شود، گفت: بر اساس قانون، هر نوع فعل و انفعالاتی که 

خلاف بانک مرکزی باشد طبق قانون قاچاق تلقی می شود 
و از آنجا که ارز، منشأ خارجی دارد خرید و فروش آن در 

صرافی های غیرمجاز، قاچاق محسوب می شود.  
در ادامه اجتهادی گفت: برخورد با صرافی های غیرمجاز 
ارتباطی با کاهش و یا افزایش نرخ ارز ندارد. تا سال 92 خلأ 
قانونی در برخورد با چنین تخلفات داشتیم که قانون مبارزه 
با قاچاق این خلأ قانونی را پر کرد. در بحث اعمال مجازات ها 
هم مقداری مشکل داشتیم که اصلاح این قانون در 9۴، 8، 

26 رفع شد.
وی با ببان اینکه طبق گزارش بانک مرکزی، محل تأمین 
مبادلات غیرمجاز ارز، صرافی های غیرمجاز است، تصریح 
کرد: باید صرافی های غیرمجاز را ساماندهی کنیم و سامانه 
مالی صرافی ها هم ایجاد شده است و بهانه ای برای فعالیت 
صرافی های غیرمجاز نباید باشد. اجتهادی با اعلام اینکه 
برنامه ای برای پیشگیری داریم، گفت: خرید و فروش ارز 
توسط صرافی های مجاز در خارج از نشانی ثبت شده، خرید 
و فروش ارز های غیرمجاز در صرافی مجاز، خرید و فروش ارز 
در صرافی مجاز در فضای مجازی و اینترنتی هم از مصادیق 
قاچاق ارز است.   وی با تاکید بر اینکه این سازمان قاطعانه 
با تخلفات صرافی های غیرمجاز و دلالان برخورد می کند، 
عنوان کرد: اگر قاچاق ارز به صورت سازمان یافته اتفاق 
بیافتد یا به قصد اخلال در نظام اقتصادی باشد، رسیدگی 
به آن از صلاحیت سازمان تعزیرات حکومتی خارج و در 
صلاحیت دادگاه انقلاب است. اجتهادی گفت: طبق مقررات 
بانک مرکزی، ارزی که می تواند خارج شود حداکثر ۵ هزار 
دلار بیشتر نیست و اگر کسی بیش از آن هنگام خروج از 
کشور ارز به همراه داشته باشد تخلف محسوب می شود و اگر 
ورودی هم بیش از ۵ هزار دلار باشد باید اظهار کنند. مردم 
این موضوع را رعایت کنند تا مشکلات برای آنها ایجاد و 

پرونده برای آنان تشکیل نشود.
تشکیل پرونده های کلاهبرداری ارزی

همچنین سردار خلیل هلالی رئیس پلیس نظارت بر 
اماکن عمومی ناجا هم گفت: به استناد قانون تنظیم بازار 
غیرمتشکل پولی که صراحتاً وظیفه بررسی درخواست ها و 
صدور مجوز فعالیت ارزی را برعهده بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی گذاشته است این فعالیت صرفاً با مجوز بانک مرکزی 
امکان پذیر است و در تبصره 2 ماده یک این قانون نیروی 
انتظامی مکلف شد در هر جا فعالیت غیرمجاز مجاز ارزی را 

مشاهده کرد نسبت به پلمپ آن اقدام کند.  
وی افزود: این موضوع در کارگروه با همکاری دستگاه 
انجام است و واحدهای  بانک مرکزی در حال  قضائی و 
غیرمجاز، شناسایی و تذکرات لازم به آنها برای اخذ مجوز 
در مهلت مناسب داده شد و در غیر این صورت نیروی 
انتظامی آنها را پلمپ خواهد کرد.   وی با بیان اینکه پلیس 
نظارت بر اماکن عمومی غیرمجاز برخورد می کند، تصریح کرد: 
تعدادی از افراد در سطح جامعه هنوز اطلاعات درستی از باب 
اینکه خرید و فروش معاملات ارزی یک موضوع تخصصی 
است و باید مورد تأیید بانک مرکزی قرار گیرد، ندارند و به 
این موضوع ورود می کنند و پرونده کلاهبرداری هایی هم 
در این زمینه در نیروی انتظامی تشکیل می شود.   هلالی با 
بیان اینکه فعالان این عرصه باید طبق مقررات بانک مرکزی 
فعالیت کنند، افزود: نسبت به شناسایی مکان هایی که در این 
زمینه فعالیت غیرمجاز می کنند اقدام کردیم و به آنها اخطار 
داده شده است که اگر در مهلت قانونی نتوانند مجوز لازم را 
دریافت کنند نیروی انتظامی بر اساس قانون از فعالیت آنها 

جلوگیری خواهد کرد.

فاز دوم برخورد با صرافی ها 

 هم اکنون به دلیل مشکلات مدیریتی، نداشتن ساختار مناسب و تاثیرپذیری از سوداگری 
حاکم بر بخش مسکن، نیمی از تعاونی های مسکن غیرفعال هستند. 

با این که گفته می شود تشکیل تعاونی های مسکن به ایجاد یک میلیون شغل و کاهش قیمت 
تمام شده ساخت مسکن کمک می کند، بنا به گفته رییس سازمان ملی زمین و مسکن، این 
تعاونی ها به دلیل نداشتن ساختار حرفه ای و سابقه ی ساخت و ساز بعضا دردسرساز می شوند؛ با 
این حال تعاونی ها همواره از مشکلات بورس بازی و سوداگری مسکن که به آنها تحمیل شده 
رنج برده اند.  تعاونی های مسکن در دولت های هفتم و هشتم پول های خرد اعضا را جمع آوری 
و در طول ۵ سال حدود 2 میلیون مسکن ساختند و به همین دلیل گفته می شود از ظرفیت 
خوبی برای کمک به تولید مسکن برخوردارند. برآورد ساخت مسکن توسط تعاونی ها 600 تا 
6۵0 هزار تومان در هر متر مربع است و این میزان توسط انبوه سازان به دلیل حاشیه سود ۳0 
درصدی به یک میلیون تومان می رسد.  استفاده از این ظرفیت می تواند کمک خوبی برای تولید 
بخشی از نیاز سالانه ۱.۵ میلیون واحد مسکونی کشور باشد اما به دلیل غیرحرفه ای بودن بعضی 
از اعضای تعاونی ها عموما ساز و کاری که انتخاب می شود صحیح نیست.  محمد پژمان در این 
خصوص گفته است: اینکه جمعی نسبت به تاسیس تعاونی ها و مجموعه هایی برای ساخت 
مسکن اقدام کنند و تمام پروسه تهیه زمین و اخذ پروانه و مسیر قانونی آن را طی کند و عده ای 
از این طریق صاحب خانه شوند، اتفاق خوبی است اما نکته مهم و اساسی غیرحرفه ای بودن 
این مجموعه است.  اما وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در عین حال که نیمی از تعاونی ها را 
غیرفعال خوانده، از عملکرد آنها دفاع کرده و گفته است که دانش تعاونی های مسکن نباید از بین 
برود.  علی ربیعی تعداد تعاونی های مسکن را در کشور 26 هزار تعاونی با بیش از ۳ میلیون عضو 
برشمرد و افزود: از این تعداد ۱۴ هزار تعاونی مسکن با یک میلیون و ۵۵0 هزار عضو به دلایل 
مختلف غیرفعال هستند .  وی با بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی در سال های 90 و 9۱ برخی 
از شرکت های فعال در ساخت و ساز را به تعاونی ها تحمیل کرده است به اشکالات به وجود آمده 
در مسکن مهر به خصوص در پروژه پردیس که تحویل آنها نیز طولانی شده است اشاره کرد و 

گفت: گذشته از این اشکالات عملکرد تعاونی های مسکن در مسکن مهر چه از نظر انتخاب سازه 
و استحکام و چه از نظر استفاده از مصالح بهینه بسیار موفقیت آمیز گزارش شده است.  ظاهرا 
قرار است تعاونی ها به کمک مسکن اجتماعی- که هنوز با معضلات نقدینگی دست و پنجه نرم 
می کند - بیایند. البته معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی می گوید: طرح مسکن 
اجتماعی شروع شده ولی چون بنا نبوده سرعت جنبه تبلیغاتی آن از اجرای اش بیشتر شود کمتر 
به آن پرداخته شده است با این حال سازمان هایی چون سازمان ملی زمین و مسکن و بنیاد 
مسکن در مقیاس های کوچکی در حال اجرای این طرح هستند.  کارشناسان، عملکرد تعاونی ها 
را مثبت ارزیابی می کنند و عمده مشکلات آن را عوامل بیرونی ناشی از سوداگری و سفته بازی 
بخش مسکن می دانند.  با مراجعه به دهه آغازین انقلاب یعنی در دهه ی 60 مشاهده می شود 
که تولید مسکن از رشد چشمگیر و بسیار خوبی برخوردار بود. زیرا در این دهه تکیه دولت 
برای خانه دار شدن مردم بر تعاونیهای مسکن بود. نمونه های فراوانی از عملکرد موفق تعاونیهای 
مسکن در دهه ی نخست انقلاب در شهرهای بزرگ و کوچک و از جمله تهران وجود دارد.  با 
این حال برخی معتقدند بی توجهی دولت به قانون بخش تعاون و تحمیل برخی کارکردها به 
بخش تعاونیهای مسکن از جمله تحمیل طرح مسکن مهر به بخش تعاون و در سایه قرار دادن 
تعاونی های مسکن موجود به ویژه در زمینه تسهیلات در کنار سیاستهای کلان بخش مسکن 
باعث شد تعاونی های مسکن نتوانند به اهداف خود دست یابند.  کارشناسان می گویند رفع 
مشکلات از تعاونی های مسکن را نمی توان جدای از مشکلات مسکن دید. بلکه این قوانین و 
مقرارت بایستی در یک مجموعه سیاستی برای کلان شهرها، شهرهای بزرگ و دیگر شهرها در 
نظر گرفته شود. همچنین تا زمانی که مسکن از حالت کالایی خارج نشده و همانند سال های 
آغازین انقلاب و طبق اصل ۳ قانون اساسی در اولویت وظایف دولت قرار نگیرد، بورس بازان، 
طمع وزران و کسانی که دنبال پول های بادآورده هستند به راحتی با اعمال نفوذ در شهرداری 
و مسکن و شهرسازی خسارت های مالی، فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی فراوانی را بر دولت و 

ملت تحمیل می کنند. 

تعاونی های مسکن قربانی سوداگران 
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با حضور در بازی دوستانه نفت؛
پرونده حضور بیرانوند در پرسپولیس 

دوباره باز شد؟
علیرضا بیرانوند در بازی دوستانه نفت در ترکیب تیمش قرار گرفت اما به خاطر شرایط 
روحی نامساعد روحی اش از زمین بیرون رفت؛ موضوعی که می تواند بار دیگر پرونده حضور 

این دروازه بان در پرسپولیس را باز کند.
 تیم نفت که در حال حاضر در اردوی ترکیه به سر می برد روز گذشته در دیداری 
تدارکاتی به مصاف تیمی از هانوفر آلمان رفت و با نتیجه ۴ بر دو شکست خورد. این در 

حالی است که تیم نفت دو پنالتی را در این دیدار از دست داد.
نکته جالب اینکه علیرضا منصوریان در این بازی از شیخ ویسی، گوهری و بیرانوند سه 
دروازه بان خودش در ترکیب استفاده کرد. بیرانوند در میانه های این بازی به میدان رفت 
و بعد از دریافت سه گل به خاطر شرایط روحی  نامساعدش از کادر فنی تیم خواست که 
تعویض شود و گوهری به صلاحدید منصوریان وارد زمین شد. حال باید دید این موضوع 
دوباره پرونده حضور بیرانوند در پرسپولیس را باز می کنید یا خیر. آن هم در شرایطی که 

گزینه ازبکستانی پرسپولیس دیشب به تهران آمد تا با مسوولان باشگاه مذاکرده کند.
منصوریان در این بازی از سید جلال حسینی و علی عزتی استفاده نکرد. همچنین با 
هماهنگی انجام شده توسط منصوریان قبل از بازی به احترام درگذشت رضا احدی یک 
دقیقه سکوت برگزار شد و مسوولان تیم آلمانی هم که اطلاعاتی از پرونده حضور احدی 

در فوتبال آلمان پیدا کرده بودند، این ضایعه را به اعضای تیم نفت ایران تسلیت گفتند. 

تیموریان:
 مظلومی آندو را می خواهد

به دنبال بازگشت آندرانیک تیموریان به ایران و به توافق نرسیدن با باشگاه های قطری 
سرژیک تیموریان، برادرکاپیتان تیم ملی ایران درباره اینکه چرا آندو با باشگاه های قطری به 
توافق نرسیدگفت: »دو پیشنهاد از تیم های قطری وجود داشت که سرانجام با این دو باشگاه 
به توافق نرسیدیم و تصمیم برآن شد تا آندو دوباره به ایران بازگردد. درحال حاضر برادرم در 

ایران است و تا چند روز آینده تیمش مشخص خواهد شد.«
تیموریان در پاسخ به این سوال که مقصد نهایی آندو کدام تیم است و آیا او با توجه به 
مصاحبه ای که پرویزمظلومی انجام داد و اعلام کرد که آندو را می خواهد به تیم سابقش 
باز می گردد، گفت: »بله، همان طور که همه مطلع هستید آقای مظلومی هفته گذشته 
در مصاحبه ای اعلام کرد که آندرانیک تیموریان را می خواهد و آندو هم همیشه خودش 
را استقلالی می داند و بار دیگر تاکید می کنم که استقلال خانه ما است، اما لازم است 
جهت آگاهی هواداران واقعی استقلال من هم اعلام کنم که تا این لحظه حتی یک تماس 
هم از سوی مسئولان باشگاه استقلال گرفته نشده است.« تیموریان درباره اینکه سرانجام 
تکلیف برادرش چه خواهد شد و او به کدام تیم می پیوندد، گفت:» باید منتظر بمانیم تا 
ابتدا تکلیف آندو با خانه اش استقلال مشخص شود. اگر مسئولان باشگاه بخواهند آندو در 
خدمت استقلال خواهد بود وگرنه باید تصمیم دیگری گرفت. بدون شک من هم دوست 
دارم آندو درخانه اش به فوتبال ادامه دهد اما باید منتظر ماند و دید در نهایت این موضوع 

به کجا می انجامد.«

ذوالفقار نسب: 
برابر ژاپن باید منتظر یک اتفاق ویژه باشیم

کارشناس فو تبا ل ایران با بیان این که فوتبال ایران و ژاپن قابل مقایسه نیستند، گفت: 
در دیدار با ژاپن باید به معادلات ناشناخته فوتبال دل ببندیم و منتظر یک اتفاق باشیم.

بیژن ذوالفقارنسب درباره دیدار تیم های ملی امید ایران و ژاپن در مرحله یک چهارم نهایی 
انتخابی المپیک، اظها ر کرد: این که گفته می شود ژاپنی ها معمولا مقابل ما از لحاظ روحی و 
روانی پایین تر هستند، شاید درست نباشد. آنها پنج دوره متوالی در المپیک حضور داشتند 
و در دوره قبل رتبه چهارم را به دست آوردند. آنها برای فو تبا لشان سرمایه گذاری های زیادی 
کرده اند. ما باید به معادلات ناشناخه فو تبا ل دل ببندیم. مقایسه ژاپن و ایران درست نیست 
و امید من به اتفاقات ناشناخته فو تبا ل است. او ا ضافه  کرد : بازی با ژاپن دیدار مرگ و زندگی 
است و می توانیم از آن به عنوان فینال زودرس یاد کنیم. خیلی خوشحال می شوم اگر 

بتوانیم ژاپن را شکست دهیم، چرا که شکست دادن این تیم بسیار سخت است.
کارشناس فو تبا ل ایران با بیان این که در دیدار روز )دوشنبه( ایران فقط برنده بازی بود، 
گفت: از این خوشحالم که این بازی را پیروز شدیم، وگرنه هنوز نتوانستیم از تمام امکاناتمان 
استفاده کنیم. در بخش هجومی نسبتا خوب بودیم، اما دو گلی که از چین دریافت کردیم 
جای بحث کردن دارد. فعلا نمی خواهم بیش از این درباره تیم  ملی امید صحبتی کنم، چرا 

که در روحیه بازیکنان جوان تیم  ملی تاثیر می گذارد.
ذوالفقار نسب در پاسخ به این سوال که آیا ترکیب تیم  ملی امید در دیدار با چین بهترین 
ترکیب ایران بود یا از این بهتر هم می شویم، گفت: ترکیب ما نسبتا هجومی بود، ولی 

صحبت در این باره بماند بعد از مسابقات چرا که کلید تمام سوال ها در این جواب است.

AFC زمان جلسه بررسی اختلاف
 ایران و عربستان را اعلام کرد

رسانه های عربستانی اعلام کردند که تکلیف اختلاف این کشور با ایران بر سر بازی 
نکردن در خاک این کشور در جلسه ای که قرار است در دو روز 2۵ و 26 ژانویه برگزار 

شود، مشخص خواهد شد.
هر چند فدراسیون فوتبال عربستان و باشگاه های این کشور در لیگ قهرمانان آسیا با 
ارسال نامه ای به AFC اعلام کرده اند که حاضر نیستند در لیگ قهرمانان آسیا برابر حریفان 
ایرانی در خاک ایران به میدان بروند اما هنوز کنفدراسیون فوتبال آسیا واکنشی در این 
زمینه نداشته است. روزنامه الریاضیه عربستان اعلام کرد که کمیته برگزاری بازی های 
لیگ قهرمانان آسیا در روزهای 2۵ و 26 ژانویه )۵ و 6 بهمن( در هتل فورسیزن دوحه 
تشکیل جلسه خواهد داد و موضع گیری نهایی خود را درباره اختلاف بین ایران و عربستان 
اعلام خواهد کرد. سعودی ها در نامه ای که به AFC نوشته اند پیشنهاد داده اند که دیدار 
نماینده های این کشور در لیگ قهرمانان آسیا با حریفانی ایرانی در کشوری بی طرف برگزار 
شود و آنها قطر را به عنوان میزبان پیشنهاد داده اند. این درحالی است که ایرانی چنین 
پیشنهادی را رد کرده و هنوز تکلیف نماینده های دو کشور در هاله ای از ابهام است و باید 
کنفدراسیون فوتبال آسیا در این جلسه ای که در قطر تشکیل می دهد جمع بندی نهایی 

خود را اعلام کند.

 تیم ملی امید ایران در ۳ دیدار مرحله گروهی رقابت های مقدماتی 
المپیک با ۳ ترکیب کاملا متفاوت به میدان رفت.

 تیم فوتبال امید ایران مرحله گروهی مسابقات انتخابی المپیک ریو 
را با 6 امتیاز و قرارگیری در رده دوم گروه A به پایان برد.

شاگردان محمد خاکپور در بازی مقابل سوریه و چین به پیروزی 
دست یافتند و در برابر قطر میزبان تن به شکست دادند.

نکته قابل توجه در این ۳ مسابقه تغییرات متعدد در ترکیب اصلی 
تیم کشورمان است. خاکپور در این رقابت ها ترکیب تیم برنده و بازنده 

را تغییر داد و در هر بازی از نفرات متفاوتی استفاده کرد.
در این بین محمدرضا اخباری، روزبه  چشمی و امیر ارسلان 
مطهری تنها نفراتی بودند که در هر ۳ بازی در جمع ۱۱ بازیکن 

اصلی ایران بودند.
به جز این ۳ نفر، سایر بازیکنان تیم امید، در یک یا دو بازی به 

صورت فیکس و از ابتدا به میدان رفتند.
در ادامه نگاهی به این دو دسته می اندازیم:

- بازیکنانی که تنها یک بار در ترکیب اصلی بودند
در جمع این بازیکنان، اسم های جالبی به چشم می خورد.

نفراتی که در همان یک بار حضور خود عملکرد قابل قبولی داشتند 
و انتظار می رفت بیشتراز این ها توسط سرمربی تیم مورد استفاده 

قرار گیرند.
موثرترین بازیکنان این گروه، میلاد کمندانی، احسان پهلوان و 
شاهین ثابتی بودند. کمندانی که در حال حاضر با 2 پاس گل یکی 
از بازیکنان مفید تیم ما بوده و پهلوان هم در اکثر دقایق حضور در 

میدان موثر واقع شد و یکی از ۳ گل ایران را در برتری مقابل چین 
به ثمر رساند.

شاهین ثابتی هم در دیدار مقابل چین نمایش جالب توجهی 

داشت.
دیگر بازیکنانی که در یک دیدار مرحله گروهی به صورت ثابت 
حضور داشتند، فرشید اسماعیلی )مقابل سوریه(، مهرداد محمدی 

)مقابل قطر( و رضا علیاری )مقابل چین( بودند که در مجموع به 
اندازه سه نفر قبلی نتوانستند توانایی های خود را در این فرصت کم 

به نمایش بگذارند.
- بازیکنانی که در 2 بازی در ترکیب اصلی بودند

این دسته از بازیکنان تا حدودی نظر مساعد خاکپور را جلب 
کرده اند و در 2 بازی بین نفرات اصلی مد نظر او قرار داشتند.

در این بین محمد حسین کنعان زادگان و ماهان رحمانی کمی با 
سایر نفرات متفاوت اند.

این دو، تنها بازیکنانی هستند که تنها در بازی مقابل قطر و چین 
به میدان رفته اند. بقیه بازیکنان که در دو دیدار حاضر بوده اند، همگی 

در ترکیب اصلی تیم مقابل سوریه حضور داشتند.
میلاد محمدی، محمد دانشگر، علی عبدالله زاده، وحید حیدریه، 
مهدی ترابی، علی  کریمی و علیرضا نقی زاده ۷ بازیکنی بودند که از 

بین بازی های تیم ملی با قطر و چین یکی را از دست دادند.
بدون شک عجیب ترین تغییری که در ترکیب تیم ما رخ داد، 

غیبت مهدی ترابی در بازی مقابل قطر بود.
حالا که در آستانه دیدار سخت و حساس مقابل تیم امید ژاپن 
هستیم باید ببینیم محمد خاکپور با چه ترکیبی تیم ما را به میدان 
خواهد فرستاد و آیا باز هم نفرات جدیدی به جمع بازیکنان ایرانی 

حاضر در رقابت های انتخابی المپیک اضافه خواهد شد یا خیر؟
این در حالی است که تا به اینجا، در ۳ بازی گذشته ۱8 نفر از 
بازیکنان تیم کشورمان حداقل یکبار در ترکیب اصلی تیم حضور 

داشته اند.

۳ بازی و تنها ۳ بازیکن ثابت؛

پیشنهادی برای حل مشکل ریشه ای؛مثلث ثابت امید میان ترکیب متغیر

»برجام« الگوی مذاکره فوتبال و سیما

درحالی که مذاکرات بین صدا و سیما و فدراسیون فوتبال برای حل مشکل حق پخش 
که سالهاست این دو و البته جامعه فوتبال را آزار می دهد می توان »برجام« را الگوی 

مناسبی برای رسیدن به توافق دانست.
 می گویند صدا و سیما به صورت غیر رسمی رئیس فدراسیون فوتبال ایران را به 
دلیل قصد شکایت از این سازمان به خاطر عدم توافق برای حق پخش تلویزیونی 
ممنوع التصویر کرده است. البته این خبر هنوز تایید نشده و از آن دست مواردی است 
که چون  غیر رسمی است، هرگز تایید نمی شود اما از منظر قانون این اتفاق غیرقانونی 
است چون ممنوع التصویر کردن یک مدیر دولتی باید تاییدیه فنی با ادله مشخص و 

معلومی داشته باشد.
نکته اما اینجاست که شاید در صورت صحت خبر ممنوع التصویر شدن کفاشیان و 
پیش از آنکه قضاوت های احساسی انجام دهیم باید تاکید کنیم که پیش از صدا و سیما، 
علی کفاشیان هم کوشیده بود که فوتبال را برای سیما ممنوع از حیث تصویربرداری 
کند. او و برخی دیگر کوشیدند که بارها جلوی ورود دوربین ها را به استادیوم ها بگیرند و 
گاهی موفق هم شدند آن هم درحالی که قانون اساسی  سیگنال تلویزیونی را به درست 

یا غلط تنها حق صدا و سیما  دانسته است.
همه این کوشش های نافرجام و غلط که قانونی نبوده اند، منتج به هیچ نتیجه ای نه 
شده و نه خواهد شد. نه امروز کفاشیان نیازمند تصویر تلویزیونی است - از آن فرار هم 
می کند - نه فدراسیون تاکنون توانسته با  عدم اجازه برای ورود دوربین های تلویزیونی 
حق بین المللی خود را بگیرد چرا که قانون در این زمینه تاریخ مصرفش گذشته و 
نیاز هست که قانون گذارها وسط گود بیایند که البته آنها هم هرگز وقت نداشته اند 

چنین کنند.
با این وجود باید چه کرد؟ لج بازی کرد و تصویربرداری ها را ممنوع کرد؟ این ره به 
ناکجا آباد است. اجازه بدهید به این روزها در دنیای دیپلماتیک برسیم. این روزها که با 
برجام برای دنیا الگویی شدیم ضد جنگ، الگویی شدیم برای مذاکره و برنده شدن. حل 

این موضوع از دفاع از حق مسلم هسته ای که پیچیده تر نیست.
باید نخبه ها، بازاریاب ها، طراحاها را بنشانند کنار هم و ایده جدیدی در دایره قانون 
بیابند. طرحی که بازرگانی داشته باشد و دو طرف در آن برنده باشند. طرحی که ایده 
جدیدی داشته باشد و درآمدزایی بیشتر از قبل و درآمدش میان فوتبال و صدا و سیما 
تقسیم شود. فراموش نکنید قرار نیست در راس و این همه در دید مردم با لجاجت و 
قلدری و ممنوع التصویرکردن یکدیگر کارها را جلو ببریم. کافی است که ایده بهتری 
داشته باشید و به اصل »برنده – برنده«  که در دنیای امروز بسیار جا افتاده، در معامله 

اعتقاد داشته باشید.

آیا سرخابی های پایتخت این بار متحول می شوند؟
فرصتی برای تبدیل

 »صندوق عقب« به »باشگاه«!
اختصاص 2 ورزشگاه به استقلال و پر سپولیس فرصت خوبی برای این دو تیم فراهم 

کرده که با تکیه بر پتانسیل هواداران  و داشته های شان آینده را بسازند.
چند سال پیش سازمان تر بیت  بدنی وقت که هنوز به وزارت ورزش و جوانان تغییر 
نیافته بود، برای بهبود وضعیت دو باشگاه بزرگ پایتخت یعنی استقلال و پر سپولیس 
تصمیم گرفت دو قطعه زمین در اطراف تهران به سرخابی ها اختصاص دهد، هر دو 
باشگاه اعلام کردند که برنامه های خوبی برای استفاده از زمین خود دارند و حتی 
استقلال با صرف هزینه و پر سپولیس با کمک تخصصی حسین کلانی نقشه ساخت 

ورزشگاه اختصاصی خود را ه کشیدند، اما آن نقشه ها نقش بر آب شدند.
هنوز در کشوی میز شخصی حسین کلانی در دفتر کارش کتابچه ای هست که در آن 
نقشه های ورزشگاه و اسناد و مدارک آن وجود دارد، مدارکی که یک بار مراحل دارایی و 
ثبت را هم گذارنده بود، اما هرگز به کلنگ زنی نرسید. کلانی قبلا به ایسنا از جزئیات طرح 
حر فه ای و بین المللی ورزشگاه اختصاصی پر سپولیس از فروشگاه ها و موزه گرفته تا سالن 
تئاتر و مجموعه فرهنگی و ... همان طرحی که آنقدر بی مهری دید و خاک خورد تا خاک آن 
زمین مسکن مهر را به جای ورزشگاه در خود جای داد. اکنون شرایط باز هم برای سرخابی ها 
فراهم است، شهرداری تهران به هر یک از دو باشگاه یک ورزشگاه اختصاصی هبه کرده 
است. ورزشگاه شهید کاظمی به پر سپولیس و ورزشگاه امام رضا )ع( به استقلال داده شده 
تا بازی های خود را در آنها برگزار کنند. درست است که ظرفیت این دو ورزشگاه ۱۵ و ۱0 
هزار نفر است و در نگاه نخست کفاف هو اد ا ران پرشمار دو تیم را نمی دهد، اما واقعیت ماجرا و 
آنچه که در چند فصل اخیر لیگ برتر دیده شده، استقبال کم تماشاگران از بازی های دو تیم 
است. در کمتر دیدار دو تیم استقلال و پر سپولیس در فصل جاری تعداد تماشاگران بیش 
از ۱0 یا ۱۵ هزار نفر شده است. استفاده صحیح از ورزشگاه های اختصاص یافته به استقلال 
و پر سپولیس می تواند در آینده نزدیک دوباره هو اد ا ران آنها را مشتاق حضور در ورزشگاه ها 
کند. احترام به هوادار، استانداردسازی ورزشگاه، استفاده از پتانسیل  بالای ورزشگاه اختصاصی 
برای درآمدزایی و کشاندن پای مردم به فروشگاه  و موزه باشگاه به خوبی می تواند این دو 
باشگاه را دوباره به متن جامعه و هو اد ا ران نزدیک کند. مسئولان دو باشگاه سرخابی پایتخت 
این بار نباید فرصت را از دست بدهند و اجازه ندهند که این بار هم مانند چند سال قبل از 
زمین و ورزشگاه اختصاصی فقط یک رویا باقی بماند. استقلال و پر سپولیس اکنون بهترین 
فرصت را در اختیار دارند که به دوران خوب گذشته بازگردند و باز هم به معنای واقعی کلمه 
"باشگاه" شوند. استقلال و پر سپولیس روزگاری دو باشگاه خصوصی بودند که برای خود 
زمین و تشکیلات داشتند، اما این دو در طول سالیان سپری شده فراز و نشیب های زیادی 
را طی کرده اند. شاید جالب ترین و در همین سال تاسف آورترین نمونه از وضعیت نابسامان 
آبی و قرمزها آن سال هایی بود که کل باشگاه پر سپولیس در صندوق عقب خودروی علی 
پروین جای می گرفت، حالا پر سپولیس و استقلال فرصت خوبی دارند که "صندوق عقب" 
را به "باشگاه" تبدیل کنند و تا سال ها خود را بیمه کنند. از همین امروز باید بخش مهمی 
از بودجه دو باشگاه سرخابی باید به تجهیز ورزشگاه هایشان اختصاص یابد. مسئولان ورزش 
کشور و نیز مسئولان دو باشگاه امروز باید از شعار دادن و حرف های پوچ فاصله بگیرند و 

برای نخستین بار "کار درست" را به وقتش انجام دهند.

نکونام دلیل استعفای مدیر سرشناس العربی
یک روزنامه اماراتی مدعی شد که دلیل اصلی استعفای مدیر ورزشی باشگاه العربی 

قطر جواد نکونام، ستاره سابق تیم ملی ایران بوده است.
 چند روز پیش احمد مبارک آل شافی، مدیر باشگاه العربی قطر که نفوذ بسیار زیادی 
در لیگ ستارگان قطر دارد و مسئول نقل و انتقالات این باشگاه قطری به شمار می آید از 
فعالیت خود در باشگاه العربی استعفا کرد. خبر استعفای آل شافی در رسانه های قطری و 
عربی بازتاب زیادی داشت و آنها اصلا انتظار چنین خبری را نداشتند حتی هواداران العربی 
هم از چنین استعفای شوکه شده بودند و دوست نداشتند که آل شافی از باشگاه محبوب 
آنها کنار برود. گمانه زنی های زیادی درباره دلایل استعفای آل شافی وجود داشت. سایت 
البیان امارات در گزارشی به نقل از خبرنگار خود در قطر چند دلیل را برای استعفای مدیر 
ورزشی باشگاه العربی ذکر کرده است و جالب این که جواد نکونام یکی از دلایل اصلی آن 
است. این روزنامه اماراتی درباره دلایل استعفای آل شافی نوشت: "نخستین دلیل استعفای 
آل شافی این بود که او دوست داشت پائولینیو، ستاره العربی در خط حمله را با ولادیمیر 
فایس و احمد عبدالمقصود، دو بازیکن لخویا معاوضه کند، اما جیان فرانکو زولا با پیشنهاد 

او مخالفت کرد و اجازه جدایی به پائولینیو را نداد. دلیل 
دوم و اصلی جواد نکونام، کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال 

ایران بود چرا که زولا دوست دارد این بازیکن جذب 
شود اما آل شافی با این انتقال مخالف است". نکونام، 
ستاره سابق استقلال و کنونی سایپا در این چند 

روز اخیر به قطر سفر کرد تا مذاکرات خود را با 
باشگاه العربی شروع کند و در صورت توافق 

همبازی اشکان دژآگه در این تیم 
شود، اما او تا الان به این تیم 

و  نرسیده  توافق  به  قطری 
هنوز خبری رسمی درباره 
نپیوستن  یا  و  پیوستن 

گوش  به  العربی  به  او 
نرسیده است، اما بعید 
به نظر می رسد که با 
وجود این اختلافاتی 
این  دارد  وجود  که 
انتقال صورت گیرد.

سرمربی کشتی فرنگی می گوید جوان های امروزی صبر ندارند و به حرف مربیان خودشان 
گوش نمی دهند.

هر چقدر هم که حاشیه باشد محمد بنا کار خودش را می کند؛فارغ از همه هیاهویی که 
در خارج از سالن کشتی وجود دارد سرمربی تیم ملی فرنگی به قول خودش در خانه عشق 
روزگار می گذراند و فقط به یک چیز فکر می کند،به آینده ای نزدیک.یعنی تقریبا شش ماه 
دیگر.جایی که باید شاگردانش مثل ۴ سال قبل روی تشک بروند،با حریفان سرشاخ شوند و 

روی سکوی قهرمانی مدال طلا را گاز بزنند.
کار سخت است.حتی سخت تر از ۴ سال قبل. با این حال بنا آمده تا یک کار نا تمام را 
تمام کند.قطعا او به توانایی های خودش و شاگردانش ایمان دارد اگر این طور نبود در کمترین 
فاصله زمانی نمی آمد و هدایت تیم ملی کشتی فرنگی را قبول نمی کرد. بنا و بچه هایش دارند 
روزهای سختی را می گذراند اما چیزی به پایان راه نمانده و آنها خیلی چیزها را باید در شش 

ماه آینده ثابت کنند و پنجه روی تمام انتقاداتی که از آنها شده بکشند.
برگزاری جام تختی بهانه ای شد تا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی پاسخگوی سوالات 

باشد.
  از جام تختی شروع می کنیم.مسابقاتی که نتایجش برای ایران بد نبود.قهرمانی 

و ... 
برگزاری این مسابقات هم حسن داشت و هم ضرر.وقتی مسابقه ای باشد  دو حسن خوب 
دارد.یکی اینکه ما می فهمین در اردوهایمان چه گذشته است و دیگری اینکه کشتی گیر 
شرایط خودش را متوجه می شود.جام تختی هم چون در تقویم فیلا گنجانده شده حتما 
باید برگزار شود اما حرف من بود که کیفیت این جام باید بسیار بالا باشد.در خور نام تختی 

باشد که اصلا این طور نبود.البته این هم بستگی به شرایط ویژه ای داشت که فراهم نشد. 
بحث دیگری که باید به آن اشاره کنم این است که یک سری از مسابقات پشت سر هم 
برگزار می شود و دارد بچه های ما را خسته می کند.این وزن کم کردن ها در این شرایط 
حساس به ضرر آنهاست.مثلا من الان دارم تیم را می فرستم مجارستان خب دیگر نمی توانم 
سعید عبدولی را داشته باشم.برای اینکه در یک ماه و نیم اخیر او دو بار وزن کم کرده است.یا 
با حریفانی کشتی گرفته که چند بار قبلا با آنها بازی کرده است.یا مهدی علیاری 8 کیلو وزن 

کم کرده است و برای قهرمانی آسیا مجبور است دوباره وزن کم کند.  
بدون شک این اتفاق ها به ورزشکاران آسیب می زند و آنها را کلافه می کند. 

صد در صد.ما باید بدانیم که چه مسابقه ای را چه زمانی باید برگزار و شرکت کنیم.
مسابقات پی در پی فقط به ورزشکار آسیب می زند.الان مسابقات کرمانشاه یا مسابقاتی که 
در خرمشهر برگزار شد فقط به خاطر پول بود.اگر به کشتی گیر اجازه ندهیم می گوید شما 

پول ما را می دهید؟
 یعنی اگر پول باشد و همه امکانات فراهم باشد کشتی گیر هم تمرکزش را روی 

یکی دو مسابقه حساس می گذارد و ...
 همین طور است.یک مساله دیگری هم که هست مساله فرآیند هاست.به خاطر فرآیند 
مجبور شدیم عبدولی،علیاری و بیابانگرد را در این مسابقات استفاده کنیم.ضررهایش خیلی 
ریز است که اگر دقت نشود قطعا به مشکل بر می خوریم.من سال ها با تفرکات خودم حرکت 
می کرد اما الان متاسفانه بعضی مواقع نمی توانم این کار را بکنم چون فرآیند باید انجام 
شود.حالا جایی که این فرآیند به کشتی ضربه بزند می گویند چرا و از این حرفها اما جایی 
که به سود باشد می گویند فرآیند خوب است.بعد شما در این میان نمی دانیدباید چه کار 
کنید؟تنها چیزی که مهم است منافع کشتی است.یک سری تناقض ها وجود دارد که همه 

چیز را به هم می ریزد.من بعد از جام تختی خسته شدم.مدعی و ادعا زیاد است. 
پس از اعلام اسامی نفرات برای قهرمانی آسیا دوباره انتقادهایی مطرح شد.نظر 

شما در مورد این انتقادها چیست؟ 
والا دیگر نمی دانم.ما دوم به اردو می رویم و در اردو باید تعامل داشته باشیم.با فدراسیون،با 

شورای فنی و ...من اگر راز پیروزی را ندانم اما رمز شکست دادن را بلدم. 
شکی وجود ندارد که در مسائل فنی یک چیزهای تخت اختیار مربی است و او 

تصمیم نهایی را می گیرد. 
من می خواهم بگویم که اصلا مقابل حاجی پور جبهه نگرفتم.من می گویم کشتی گیر یا 
عدالت را می خواهد یا نه.یا فرآیند را قبول دارد و یا ندارد.اینها برای تیم ملی مشخص است.

من الان هم با حاجی پور مشکلی ندارم اما وقتی او در جام تختی اوت شده آیا حقش این 
است که برای مرحله نهایی انتخاب شود؟اینها طبیعی است.او تیم ملی را از دست داده آن هم 
به خاطر شکست هایش نه چیز دیگری.الان کشتی گیر در فرآیند شرکت نکرده ،آن زمان من 
مربی خوبی بودم اما الان که در مسابقات باخته و در اردو نیست من شدم آدم بد؟ خب شما 

ببازی من برای چه باید به اردو دعوتت کنم؟
 شما پس از جام تختی گفتید که عدم حضور تیم های خارجی تا حدودی کیفیت 
را پایین آورده بود.اتفاقی خوبی که افتاده این است که برجام نهایی شد و بدون 

شک این اتفاق می تواند به ورزش هم کمک زیادی کند.
 شک نداشته باشید که تاثر این اتفاق نه تنها در ورزش بلکه در همه جامعه پدیدار خواهد 

شد.من هم از این اتفاق خوشحال هستم و امیدوارم همه چیز عملی شود و تاثیرات مثبتش 
را ببینیم.

 در حال حاضر مسابقات قهرمانی آسیا را در پیش داریم.نظرتان درباره این 
مسابقات چیست؟

 این مسابقات سالانه برگزار می شود و در طول این چند سال فکر می کنم ما ۷ - 8 بار 
قهرمان شده ایم.امسال هم به دنبال قهرمانی هستیم.یک تیمی از دل جام تختی بیرون آمده 
و ما انتخابش کردیم.هم جوان هستند و هم با تجربه.جوان ها می روند تا محک بخورند و 

خودشان را برای سالهای سخت پیش رو آماده کنند. 
نکته ای که درباره تیم فرنگی وجود دارد این است که این تیم پوست اندازی را 
شروع کرده است.تحول آغاز شده و این اتفاق می تواند کمک بزرگی به این رشته 

ورزشی در آینده بکند.
 پوست اندازی باید حساب و کتاب داشته باشد.عادت بدی که ما داریم  این است که 
قهرمانان مان زود را پیر می کنیم. اول باید اجازه بددهیم خودشان پیر شوند.ما نمی توانیم 
یکدفعه همه کشتی گیران را کنار بگذاریم.نمی شود بی گدار به آب زد.پوست اندازی باید 
انجام شود اما نه یکدفعه.اگر معنای واقعی پوست اندازی را بلد نباشیم ضربه می خوریم.مثالی 
می زنم.سعید عبدولی و بویری در دو مسابقه باهم کشتی گرفته اند و بویری دو بار باخته 
است.خب این بچه انگیزه اش را از دست می دهد.جوانان ما صبر ندارند.همین الان من به 
گرایی می گویم که تو به خاطر قد و شرایط وزن ات باید بروی در ۷۱ کیلوگرم کشتی بگیری.

اما او از جاهای دیگر مشاوره می گیرد و اصرار دارد تا در 66 کیلوگرم باشد.این عدم صبر 
کردن او را از شرایط بهتر بودن دور می کند آن هم فقط به دلیل اینکه نگاهش به حال است 
و دوست دارد زود مدال بگیرد و به المپیک برود.اما آینده چه؟المپیک رفتن که به همین 
راحتی ها نیست.الان یکی از کشتی گیرانی که دارد خوب فکر می کند رامین طاهری است.

او دو سال پیش در قزاقستان در وزن 66 کیلوگرم کشتی گرفت و الان دارد در وزن 80 
کیلوگرم کشتی می گیرد.او روز به روز بهتر می شود و به دسته 8۵ گیلوگرم هم می رسد.

کلا همه چیز در این ورزش نیاز به زمان و اعتماد دارد.اعتماد به مربی،کادر فنی و مشاوران 
خوب.من به جرات می گویم با این نفراتی که داریم تا سه - چهار سال آینده کشتی فرنگی 

را تامین کرده ایم. 
صبح روز دوشنبه فدراسیون کشتی اعلام کرد که به دلیل غیبت روسها و ترکها 
در جام تختی آنها هم مقابله به مثل می کنند و در مسابقات کشورهای آنها شرکت 

نمی کنند. 
این تصمیمی است که فدراسیون گرفته است و من نیز همراه می شوم.اما اگر می توانستیم 
تعامل داشته باشیم قطعا شرایط بهتر بود.یک کم شرایط سخت است اما تصمیم،تصمیم 

فدراسیون است.

محمد بنا:

اگر راز پیروزی را ندانم، راز شکست دادن را خوب بلدم!

عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال تأکید کرد که برخی از 
جریان ها در این باشگاه باید حذف شوند.

 مسعود معینی درباره عدم جذب بازیکنان مدنظر پرویز 
مظلومی در نیم فصل دوم اظهار داشت: این مسئله چند علت 
داشت. نخست اینکه نمی توانستیم بازیکن خارجی جذب کنیم، 
چون تجربه خوبی از حضور خارجی ها در استقلال نداریم. 
مسئله بعدی مخالفت باشگاه ها برای انتقال بازیکنان شان بود. ما 
بازیکن خوب می خواهیم، ولی باشگاه ها به راحتی بازیکنان شان 

را از دست نمی دهند.
باید به بازیکنان جوان فرصت داد

وی افزود: ما در استقلال شاهد تغییر نسل هستیم و باید 
به بازیکنان جوان فرصت داد تا رشد کنند و سالیان سال در 
استقلال به میدان بروند. یکی از دلایلی که مردم به ورزشگاه ها 
نمی روند نبود ستاره هایی مانند علی دایی، علی کریمی، جواد 
زرینچه، مهدی مهدوی کیا و ... است. بنابراین تیم های بزرگ نیاز 

به بازیکنانی دارند که روی آنها سرمایه گذاری شود.
حرف های من به مذاق مظلومی خوش نیامد

عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: در 
با حضور  آخرین جلسه هیئت مدیره باشگاه استقلال که 
وزیر ورزش و جوانان و پرویز مظلومی برگزار شد، به مظلومی 
گفتم که به تیم های سایپا و آرسنال نگاه کنید که برای حضور 
مذاق  به  من  می کنند. حرف های  کار  چه  جوان  بازیکنان 
مظلومی خوش نیامد و اعتقاد داشت که استقلال در حال 
حاضر بازیکنی می خواهد که نیاز به سرمایه گذاری نداشته 
باشد. محسن کریمی و روزبه چشمی از کجا آمده اند که اکنون 
در تیم فوتبال امید ایران بازی می کنند؟ اینها سرمایه گذاری 

نیست؟
خواسته های مظلومی باید در حد توان باشگاه باشد

»مظلومی انتظار دارد که صدر جدول را حفظ کند«، معینی 
با بیان این جمله تصریح کرد: مظلومی امید به قهرمانی دارد و 
به همین دلیل خواسته هایی دارد که می خواهد برآورده شود، اما 

این خواسته ها باید در حد توان باشد.

مظلومی انصاف را رعایت کند
مظلومی چندی پیش در اظهارنظری عنوان بود که اگر 
هیئت مدیره به فکر نباشد، چه زمانی  می خواهد به فکر جذب 
بازیکنان مدنظر او باشد. معینی در واکنش به طرح این موضوع 
به تسنیم گفت: مظلومی خوب می داند که هیئت مدیره برای 
او خیلی کارها کرده است. او می داند که از ابتدای فصل همه 
فکر ما معطوف به تیم بزرگسالان بود و هیچ کمکی به آکادمی 
نکرده ایم. مظلومی باید انصاف را رعایت کند و بداند که کارها با 
بضاعتی که بوده، پیش رفته است. کادر فنی و بازیکنان می دانند 

که هیئت مدیره به فکر تأمین منابع مالی بوده است.
ما بایرن مونیخ و بارسلونا نیستیم

عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال ادامه داد: در پرسپولیس، 
برانکو ایوانکوویچ به بازیکنانش القا کرده که همه چیز پول نیست 
و بازیکن باید با تعلق خاطر برای تیمش تلاش کند. به مظلومی 
حق می دهم که نگران آینده تیمش باشد، چون نمی خواهد 
تیمش در رده های پایین جدول قرار بگیرد، اما ما بایرن مونیخ 
و بارسلونا نیستیم که منابع هنگفت داشته باشیم. به مظلومی از 
یک جهت دیگر هم حق می دهیم. با بیماری منصور پورحیدری، 
او تنها مانده است. پورحیدری برای مظلومی تکیه گاه بود، اما 

دیگر او را در کنار خود نمی بیند.
برخی جریان های خاص باید از استقلال بروند

برخی ها عنوان می کنند که مسئولان نقل  وانتقالات قبلی 
استقلال در صورتی که کنار نمی رفتند، می توانستند بازیکنان 
مدنظر پرویز مظلومی را جذب کنند، اما سایت باشگاه استقلال 
در بیانیه ای عنوان کرده که با وعده های دروغین نمی توان اقدام 
به جذب بازیکن کرد. معینی در این زمینه اظهار داشت: آقایان 
کدام بازیکنان را می توانستند جذب کنند؟ در یکی دو هفته 
آینده تغییراتی در چارت معاونت باشگاه استقلال خواهیم 
داشت، چرا که آن جریانات خاصی که در باشگاه حضور دارند، 

نباید باشند.
مسئول نقل وانتقالات یعنی چه؟!

معینی افزود: آنچه که مدیرعامل و هیئت مدیره صلاح بدانند 

درباره اش صحبت خواهند کرد و افراد دیگر نباید سرخود حرف 
بزنند. مسئول نقل وانتقالات یعنی چه؟ در سایپا، تراکتورسازی 
و ... چه کسانی مسئول نقل وانتقالات هستند؟ همان طور که 
وزیر ورزش تأکید کرده، بدون مصوبه هیئت مدیره هیچ کاری 
انجام نخواهد شد. هیئت مدیره به گونه ای تنظیم شده که هم 
افراد فنی حضور دارند و هم تجاری، اقتصادی و استراتژیک. 
احتمالاً بخش هایی از معاونت در باشگاه حذف خواهند شد تا 

افراد غیرمسئول صحبت نکنند و جریانی در کار نباشد.
افشارزاده و مظلومی اختلافی ندارند

وی در مورد اینکه گفته می شود میان افشارزاده و مظلومی 
اختلافاتی وجود دارد، گفت: مظلومی و افشارزاده هفته ای یک 
بار با هم جلسه می گذارند و صحبت می کنند. برخی از آدم ها و 
جریان ها دوست دارند این حواشی وجود داشته باشد، در صورتی 
که میان این دو اختلافی نیست. توقع مردم از استقلال بالاست 
و همین مسئله به مظلومی فشار وارد می کند. ما به خواسته های 
مظلومی احترام می گذاریم، اما او هم باید شرایط باشگاه را درک 
کند. ما نمی توانیم از کره مریخ بازیکن بیاوریم. در حال حاضر 

یک میلیون و 2۵0 هزار دلار بدهی به بازیکنان خارجی داریم.
به خواسته های سرمربی تیم احترام می گذاریم

عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال در واکنش به این موضوع 
که مظلومی گفته بود او آخرین نفری است که باید بازیکنان 
خارجی را تأیید کند، افزود: اصلاً این گونه نیست و من تنها 
می توانم نظرم را بگویم و مشاوره بدهم. مظلومی به عنوان نفر 
اول کادر فنی، حرف اول را خواهد زد و ما تنها نظر می دهیم. 
همان طور که گفتم به خواسته های مظلومی احترام می گذاریم، 
اما سرمربی تیم اگر لیونل مسی را بخواهد، آیا می توانیم او را 

جذب کنیم؟
احدی فردی افتاده بود 

معینی در پایان با اشاره به درگذشت رضا احدی گفت: احدی 
انسانی افتاده و یکی از بازیکنان چپ پای تکنیکی فوتبال ایران 
بود. من سال ۱98۴ مربی او در تیم ملی بودم و خاطرات خوبی 

با هم داشتیم. خدا او را رحمت کند.

 نمی توانیم از کره مریخ بازیکن بیاوریم؛
معینی: برخی جریان های خاص باید از استقلال بروند



علمی و سلامت

نکات کلیدی برای مراقبت دندان در سالمندان 
یک دندانپزشک بیان کرد: بی توجهی به مراقبت از دندانها در سالمندان عوارض بسیاری 

به ویژه عفونتهای دهان و اختلالات گفتاری را به همراه دارد.
مسعود اجلالی با اشاره به اینکه بی توجهی در مراقبت از دندانهای مصنوعی سالمندان 
می تواند عوارضی مانند عفونتهای دهان و لثه و اختلالات گفتاری را به همراه داشته باشد، 
اظهار کرد: مراقبت از دندانهای مصنوعی در سالمندان و افرادی که از این دندانها استفاده 
می کنند، دارای اهمیت بسیار است و باید تابع یک سری اصول بهداشتی خاص خود باشد.

 وی افزود: به طوریکه اگر براساس اصول بهداشتی از دندانهای مصنوعی مراقبت نشود، 
فرد دچار عوارضی مانند تورم لثه، جمع شدن قارج زیر دندان، بدبویی دهان و تورم لثه، 

سپس تحلیل استخوان فک می شود.
 اجلالی تصریح کرد: زدگی ناشی از تخریب دندانهای مصنوعی باعث ایجاد ضایعاتی در 
دهان و استخون فک، تورم و تحلیل رفتن استخوان فک می شود و بعد از مدتی روی 
زبان تاثیر منفی گذاشته و به طور غیر مستقیم باعث ایجاد نوعی اختلال گفتاری می شود.

 این دندانپزشک تاکید کرد: سالمندان و افرادی که از دندانهای مصنوعی استفاده می کنند 
باید با مشاهده اولین زخم در دهان و لثه خود به پزشک معالجشان مراجعه کنند. 

وی در پایان گفت: به طور معمول باید هر 6 ماه یکبار برای معاینه دندان، دهان و لثه و 
در صورت لزوم درمان مراجعه شود. درآوردن دندانها قبل از خواب، شست و شوی دندانها با 
صابون مایع، ماساژ لثه با پارچه مرطوب پس از بیرون آوردم دندانها و شست و شوی دهان با 
آب ولرم، از نکاتی است که باید در مراقبت از دندان های مصنوعی توجه شود.نباید به هیچ 

عنوان از خمیر دندان برای تمیز کردن دندانهای مصنوعی استفاده کرد.

خواب رم چیست؟ 
کارشناس ارشد روانشناسی بالینی عنوان کرد: تنها به هنگام خواب رم است که مغز 
شروع به مخابره دستورات لازم از جمله ترشح برخی هورمونهای ضروری به بدن می کند.

مرتضی مشایخی، با اشاره به اهمیت تاثیر خواب بر سلامت گفت: خواب برروی سلامت 
افراد تاثیر بسزایی دارد و بسته به ویژگیها و چگونگی شرایط خواب این تاثیرات می توانند 

مثبت و یا منفی باشند. 
وی ادامه داد: در صورتی که خواب افراد در شرایطی مناسب و همراه با آرامش باشد و 
حداقل چهار ساعت مداوم به طول انجامد، فواید بسیاری را برای فرد در پی دارد و به این 

خواب، خواب رم گفته می شود. 
این کارشناس در تشریح اثرات مثبت خواب رم گفت: وقتی که بدن وارد خواب رم 
می شود، بدن شروع به تولید عمیق ترین امواج یعنی امواج دلتا می کند و بسیاری از 

خستگیها و انقباضهایی که بر بدن وارد شده اند، از بین می روند. 
مشایخی با بیان اینکه خواب از بروز و تشدید بسیاری از بیماریها و اختلالات روان تنی 
جلوگیری می کند، افزود: و به هنگام خواب رم است که مغز شروع به مخابره دستورات 
لازم از جمله دستور ترشح برخی هورمونهای ضروری بدن را می کند و نمای این اثرات 
مثبت تنها به هنگام خوابی رخ می دهد که در شرایطی آرامش بخش و در طول ۴ سال 

مداوم باشد.

علل خواب رفتگی دست  و پا چیست؟ 
متخصص طب سنتی با اشاره به علل خواب رفتگی دست و پا، راه های طبیعی درمان 

این مشکل را تشریح کرد.
محمد جواد اسلامی پور در رابطه با خواب رفتن دست و پا اظهارداشت: برخی از افراد 
زمانی که برای مدت طولانی به صورت دوزانو یا چهارزانو می نشینند یا مدتی دست و پای 
خود را حرکت نمی دهند احساس خواب رفتن دست و پا و بی حسی این بخش های بدن 

را می کنند.
 وی افزود: سوزن سوزن شدن و درد در دست ها و پاها از دیگر نشانه های خواب رفتن 
دست و پا به شمار رفته و در حالت پیشرفته زمانی که فرد شب ها مدت نسبتاً طولانی 
دست یا پاهایش بی حرکت می ماند احساس گرفتگی و درد کرده که با حرکت دادن دست 

یا پای خواب رفته، این مشکل برطرف می شود. 
متخصص طب سنتی ادامه داد: علل مختلفی برای ابتلا به این مشکل وجود دارد ولی 
شایع ترین علت، افزایش بیش از حد خلط سودا بوده که نوعی از غلظت خون محسوب 

می شود. 
اسلامی پور اظهارداشت: افزایش بیش از حد خلط سودا در عروق بدن به ویژه اندام های 
تحتانی سبب کاهش جریان خون در این اعضای بدن شده و حالت سوزن سوزن، بی حسی 

و در نهایت درد را سبب می شود. 
 متخصص طب سنتی اضافه کرد: از نظر حکمای طب سنتی افرادی که در حالت دوزانو 
یا چهارزانو نشسته  و زودتر از یک ساعت حالت خواب رفتگی در پاهایشان احساس کنند یا 
در خواب دچار این حالت شوند لازم است جهت درمان به موقع اقدامات لازم را انجام دهند.

 وی در رابطه با روش های طبیعی درمان خواب رفتگی پاها و دست ها گفت: کاهش 
مصرف غذاهای سرخ کردنی و عدم استفاده از فست فودها از جمله روش های طبیعی درمان 

خواب رفتگی دست و پا محسوب می شود. 
متخصص طب سنتی در پایان خاطرنشان کرد: جویدن یک قاشق چایخوری سیاه دانه به 
مدت ۴0 روز هنگام صبح و شب همچنین اهدای خون از دیگر روش های طبیعی درمان 
خواب رفتگی دست و پا است البته باید توجه داشت دیابت، بیماری ام اس و دیسک کمر نیز 
از علل خواب رفتگی دست ها و پاها به شمار می روند که برای درمان مناسب این بیماری ها 

باید اقدام لازم صورت گیرد.

مصرف روزانه ماست 
برای رسیدن به تناسب اندام 

اگر تمایل دارید در کمترین زمان به تناسب اندام برسید توصیه می کنیم روزانه ماست 
مصرف کنید و سعی کنید حداقل روزی دوکاسه ماست خوری میل کنید و با پیشروی از 

رژیم غذایی کم کالری در کاهش چربی های بدنتان موثر باشید.
خوردن 2 فنجان ماست در طول روز در کنار پیروی از برنامه غذایی مناسب  و کم کالری 
می تواند چربی ها و وزن بدن شما را کاهش دهد. تحقیقات نشان داده است افرادی که از 
این شیوه پیروی کرده اند، توانسته بعد از مدتی نه چندان طولانی 22 درصد بیشتر کاهش 

وزن داشته باشند.
  علاوه بر این تحقیقاتی دیگر نشان داده است که افرادی که در برنامه غذایی خود، جایی 
برای مصرف ماست نگذاشته اند و یا به طور روزانه ماست مصرف نمی کنند، 8۱ درصد 
بیشتر دچار اضافه وزن و چاقی شده اند. در واقع ماست ماده غذایی مغذی است که سرشار 

از کلسیم است و چربی سوزی موثر به حساب می آید.  
گفتنی است؛ ماست به علت حاوی بودن باکتری های مفیدی به نام پروبیوتیک باعث 
تقویت سیستم گوارش بدن می شود و هضم بهتر غذا کمک می کند و همچنین خطر ابتلا 
به سرطان روده بزرگ را کاهش می دهد. علاوه بر این، نشان داده شده است که باکتری های 
موجود در ماست سلول های سفید مبارزه کننده با عفونت را در جریان خون تقویت می کند 

و عملکرد سیستم ایمنی بدن را افزایش می دهد.  
اگر ماست به طور منظم و روزانه مصرف شود، می تواند عفونت های قارچی موجود در 
قسمت های مختلف بدن را به شکلی موثر کاهش دهد. ماست علاوه بر کلسیم سرشار از 
پروتئین و بسیاری از ویتامین ها و مواد معدنی همچون پتاسیم، فسفر، ید، روی و ویتامنی 
B۵ است. علاوه بر این در ماست ویتامین B۱2 نیز وجود دارد که باعث عملکرد مناسب 

سیستم عصبی بدن و حفظ سلول های قرمز خون می شود.
  علاوه بر این، ماست چربی بد خون و کاسترل را افزایش و چربی خوب خون را 
افزایش می دهد. عضم ماست نسبت به شیر راحت تر است. برخی افراد بعد از خوردن 
شیر دچار نفخ یا اسهال می شود. از طرف دیگر، برخی افراد به دلیل حساسیت به 
پروتئین و عدم تحمل لاکتوز، نمی توانند به طور منظم از شیر استفاده کنند در صورتی 

که ماست این طور نیست.

۶ توصیه برای دندان دیابتی ها 
یک متخصص دندانپزشکی ترمیمی چگونگی 6 توصیه برای حفظ دندان های بیماران  

دیابتی را تشریح کرد. 
کیوان ساعتی - متخصص دندانپزشکی ترمیمی اظهار داشت: بیماران مبتلا به دیابت 
نسبت به افراد عادی مستعد از دست دادن دندان در سنین میانسالی و ابتلا به مشکلات 
لثه هستند که به دلیل بالا بودن قند خونشان، بهبود و التیام زخم ها با تاخیر انجام می شود و 
مواردی که در سایر بیماران با سیستم ایمنی سالم بهبود می یابد در این بیماران با مشکلات 

مختلفی همراه است.
احتمال از دست دادن دندان در افراد دارای دیابت 

عضو هیات مدیره انجمن متخصصین دندانپزشکی ترمیمی ایران گفت: احتمال از دست 
دادن دندان در افراد دارای دیابت بیشتر از افراد سالم است و اکثر این بیماران با مشکلات 
لثه مواجه هستند و از این رو به بیماران دیابتی توصیه می شود علاوه بر دقت در رژیم غذایی 

و افزایش فعالیت بدنی توجه ویژه ای به بهداشت دهان و دندان داشته باشند.
6 توصیه برای دندان دیابتی ها

ساعتی خاطرنشان کرد: مهم ترین نکاتی که این بیماران باید در اولویت قرار دهند شامل 
رعایت بهداشت دهان با دقت بیشتر از طریق استفاده صحیح از مسواک و نخ دندان، انجام 
دوره های چکاپ با فواصل کمتر از ۳ ماه، استفاده از دهان شویه های ضد پوسیدگی به 
علت خشکی دهان و دهان شویه های آنتی باکتریال جهت با ثبات نگهداشتن شرایط 
لثه ها و در انتها جدی گرفتن حتی کوچکترین زخم و ضایعه در دهان و مراجعه بلافاصله 

به دندانپزشک است.
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محققان دانشگاه مونترال برای اولین  بار موفق به شناسایی آنزیم مقابله با تبدیل قند به چربی 
در بدن شدند.

 این دستاورد محققان دانشگاه مونترال به بیانی ساده، به معنای از بین رفتن نگرانی مردم برای 
احتیاط در مصرف فراورده های قندی است، چرا که به کمک این آنزیم می توان روند تبدیل قند 

به چربی را در بدن کنترل کرد.
دکتر مورتی مادیراجو، محقق دانشگاه مونترال در مورد دستاورد جدید اظهار کرد: آنزیم جدید 

قادر است تا سنتز چربی از قند را در بدن مختل کرده و قند اضافی را خارج کند.
وی در ادامه افزود: آنزیم جدید موسوم به detox همچنین قادر است تا از مسمومیت 

سلول های بدن در شرایط غلظت بالای قند خون جلوگیری کند.
مادیراجو در مورد روند کشف آنزیم جدید اظهار کرد: تیم تحقیقاتی دانشگاه مونترال به دنبال 
ارائه روشی برای دفع گلوکز و گلیسیرین اضافی در سلول ها بود که موفق به کشف آنزیم جدید 
شد.دکتر مارک پرنتکی، یکی از محققان این مطالعه نیز اظهار کرد: پس از آزمایش های پیوسته 
برای جلوگیری از جذب و تبدیل گلیسیرین فسفات در سلول های بدن، روش جدید دفع 

گلیسیرین اضافی در سلول های مملو از گلوکز کشف شد.
محققان معتقدند که با این کشف می توان علاوه بر درمان اضافه وزن، از پیشرفت بیماری دیابت 

نوع دو و حملات قلبی ناشی از آن نیز جلوگیری کرد. 

فناوری های پوشیدنی که بیماری ها را درمان هم می کنند

ساخت نانوغشای تصفیه  آب آشامیدنی 
محققان دانشگاه صنعتی اصفهان در طرحی تحقیقاتی 
است  قادر  که  شده اند  نانوغشاهایی  ساخت  به  موفق 
میکروارگانیسم های بیماری زا و همچنین فلزات سنگین را از 
آب  حذف کند. ساخت این نانوغشاها در مقیاس آزمایشگاهی و 
با حمایت یک شرکت دانش بنیان صورت گرفته و در صورت 
دستیابی به تولید انبوه می تواند در ساخت دستگاه های تصفیه  

آب  آشامیدنی منازل به کار گرفته شود.
 با توجه به کمبود بارش ها و بحران کمبود منابع آب، یکی 
از دغدغه های مهم کشورهای صنعتی و پر جمعیت تهیه  
آب آشامیدنی سالم و عاری از هرگونه آلودگی است. یکی از 
راهکارهای غلبه بر این مشکل، تصفیه  منابع آبی موجود است. 
روش های مختلفی به منظور تصفیه  آب های آلوده و جداسازی 
آلاینده های آلی و میکروبی از آن ها به کار گرفته می شود. در 
این میان، استفاده از فرایند فیلتراسیون به کمک غشاها یکی 

از روش های ساده و پرکاربرد در این زمینه به شمار می رود.
فعالیت  آرزو اسدی مجری طرح، در خصوص  مهندس 
صورت گرفته در این تحقیقات عنوان کرد: »از آنجا که یکی از 
نگرانی های اساسی در مورد آب آشامیدنی، وجود باکتری های 
بیماری زا در آن است لذا در این طرح، تولید نانوغشایی مدنظر 
قرار گرفت که منجر به کاهش آلاینده های باکتریایی از آب 
شوند. از طرفی عملکرد این نانوغشا در جداسازی یون های 

کادمیوم از نمونه های آبی نیز مورد بررسی قرار گرفت.«
افزود:  فیلتراسیون  روش  مزیت های  خصوص  در  وی 
»استفاده از فیلتر اسیون به کمک غشاها روشی با هزینه های 
کمتر و مصرف انرژی پایین تر برای کاهش آلاینده هاست و 
نسبت به روش های شیمیایی خطرات زیست محیطی کمتری 

دارد. از طرفی استفاده از نانوالیاف در فیلتراسیون، بازده حذف 
آلاینده ها را در افت فشار کمتری فراهم می آورد. بنابراین کاربرد 
غشاهایی از جنس نانوالیاف به عنوان تجهیزات فیلتراسیون، 
کاهش  نیز  و  تصفیه  فرایند  هزینه های  کاهش  به  منجر 

آلودگی های زیست محیطی خواهد شد.«
به گفته  این محقق در ساخت این غشا از نانوالیاف پلی 
اکریلونیتریل و همچنین نانوذرات بوهمیت به صورت همزمان 
استفاده شده است و اثر حضور نانوذرات بوهمیت بر خواص 
ساختاری، اثرات ضدباکتری و بازده حذف نهایی نانوغشای 

سنتز شده مورد بررسی قرار گرفته است.
بوهمیت یا آلومینیوم مونوهیدروکسیل اکسید، یک ماده  
میانی جهت تولید آلومیناست که از دیرباز در طب به عنوان 
یک ماده  افزودنی به واکسن برای بهبود درجه  تأثیر آن و 
همچنین در داروهای رهاسازی استفاده می شده  است. در 

سال های اخیر نانوالیاف تولید شده حاوی نانوذرات آلومینا برای 
تصفیه  آب و جذب یون های سنگین از آب نیز مورد توجه 

قرار گرفته است.
نتایج این تحقیقات نیز نشان داده که افزودن نانوذرات 
بوهمیت به نانوالیاف پلی اکریلونیتریل، بازده حذف باکتری 
را افزایش می دهد. این میزان افزایش را می توان به مساحت 
سطح بالای نانوذرات و جاذبه  الکتروستاتیکی بین سطح غشاء 
با بارهای مثبت و منفی باکتری ها دانست. همچنین جذب 
کادمیوم غشای نانوالیاف حاوی نانوذرات بوهمیت بیشتر از 

غشای ساخته شده از نانوالیاف خالص است.
اسدی معتقد است نتایج این طرح افزون بر کاربرد به منظور 
کاهش آلودگی میکروبی و باکتریایی از آب، در سیستم های 
تصفیه  هوا برای حذف ذرات معلق باردار نیز می تواند استفاده 

شود. 

سهم کوه های یخی در جذب میلیون ها تن 
دی اکسیدکربن

پژوهش های اخیر دانشمندان نشان می دهد کوه های یخی نقش بسزایی در جذب 
دی اکسید کربن و مبارزه با گرم شدن کره زمین دارند.

 کوه یخی، توده یخی است که از انتهای یک یخچال یا کناره یک منطقه یخی جدا شده 
و روی آب دریا شناور می شود. هنگامی که زبانه یک یخچال وارد دریا می شود سطح زیرین 

آن رفته رفته شسته شده و به آسانی از بدنه اصلی جدا می شود.
جنوبگان و دریای گرینلند یکی از مهم ترین خاستگاه های این یخ های شناور هستند.

هنگامی که آنها به دریا می رسند و شروع به ذوب شدن می کنند، مقادیر زیادی از آهن و 
سایر مواد مغذی را در آب های عاری از مواد مغذی در اطراف قطب جنوب منتشر می کنند.

این کار فیتوپلانکتون ها که میکروارگانیسم های مقاوم به کلروفیل در پایه زنجیره غذایی 
اقیانوس هستند را تغذیه می کند. فیتوپلانکتون ها دی اکسید کربن گازهای گلخانه ای را 

برای رشد جذب می کنند.
داده های ماهواره ای که از سال 200۳ تا 20۱۳ جمع آوری شده نشان دهنده جمعیت در 
حال رشد فیتوپلانکتون ها به اندازه صدها کیلومتر از کوه های یخی است. این فیتوپلانکتون ها 

تا یک ماه پس از عبور کوه یخ باقی می مانند.
جریان ها و باد ها مواد مغذی ای که در جلوی کوه یخی وجود دارند را برای تغذیه حیات 

آن ناحیه حرکت می دهند.
تیم تحقیقاتی با استفاده از داده های مطالعات میدانی قبلی، تخمین می زند که مواد 
معدنی و دیگر مواد مغذی منتشر شده توسط کوه های یخ غولپیکر قطب جنوب )که بیش 
از ۱8 کیلومتر هستند( جذب دی اکسید کربن توسط موجودات زنده در دریاهای جنوب 

را تا 20 درصد افزایش می دهند.
با توجه به مطالعات قبلی، این 20 درصد که بین ۴۴ تا ۱۴6 میلیون تن از دی اکسید 
کربن است تنها توانسته خنثی کننده بخش کوچکی از دی اکسید کربن ۳۵.۳ میلیارد تنی 

تولید شده با سوخت های فسیلی و سایر فعالیت های صنعتی در سال 20۱۳ باشد. 

شناسایی آنزیم مقابله با تبدیل قند به چربی در بدن

در دنیای فناوری های پوشیدنی، برخی دستگاه ها فراتر از 
پیگیری تمرینات و خواب کاربر عمل می کنند و سازندگان آن 
مدعی هستند که این دستگاه ها می توانند به درمان بیماری ها 

و شرایط خاص کمک کنند.
 برای مثال دستگاهی موسوم به Quell که به بخش 
بالای ساق پا وصل می شود می تواند به کاهش درد مزمن 
در برخی افراد کمک کند. کاربران می توانند این دستگاه را 
در کل شبانه روز استفاده کنند و جلسات درمانی یک ساعته 

داشته باشند.
این دستگاه عصب های درون پا را توسط یک جریان برق 
تحریک می کند که در مقابل، باعث واکنشی از سیستم 
عصبی مرکزی می شود و سیگنال درد را در هر نقطه از بدن 
متوقف می کند. این نوع درمان موسوم به تحریک الکتریکی 
عصب جلدی )TENS( از چندین دهه پیش وجود داشته 
و در برخی تحقیقات در کاهش انواع خاص درد سودمند 

نشان داده است.
به گفته سازندگان، دستگاه Quell بطور خودکار نیروی 
جریان را طی جلسه درمانی تنظیم کرده و همچنین دارای 
حالت خواب است که بطور خودکار هر دو ساعت در طول 
شب یک جلسه درمانی را آغاز می کند. پژوهشی در مورد 

این دستگاه نشان داد که دو سوم کاربران توانستند مصرف 
داروهای مسکن را کاهش دهند.

این دستگاه در حال حاضر تائیدیه سازمان غذا و داروی 
آمریکا بدست آورده است. با این حال، درمان TENS بر روی 
همه کاربرد ندارد و از این رو سازندگان یک ضمانت 60 روزه 

برای بازگرداندن پول داده اند.
دستگاه پوشیدنی دیگر موسوم به ReliefBand برای 
درمان تهوع مربوط به بیماری حرکت یا حال بد صبحگاهی به 
بازار عرضه شده است. این دستگاه مچی به ارسال پالس های 
الکتریکی برای تحریک عصبی در کنار مچ دست پرداخته 
و سپس سیگنال ها با حرکت به سیستم عصبی مرکزی، 
احساس تهوع تولید شده توسط معده را متوقف می کند. این 
دستگاه نیز توسط سازمان غذا و داروی آمریکا تائید شده 

است.
دستگاه دیگر شامل یک هدبند موسوم به Muse است 
که می تواند به کاربران در مراقبه کمک کند و در نتیجه باعث 
کاهش تنش و اضطراب شود. این دستگاه، سیگنال های 
مغزی را برای بررسی آرام بودن مغز یا فعال و سرگردان بودن 

آن اندازه گیری می کند.
این هدبند همچنین فعالیت مغزی را به صوت ترجمه 

می کند تا کاربران بتوانند زمانی را که ذهنشان منحرف 
می شود، بشنوند. دستگاه در آن زمان اصواتی را برای هدایت 

کاربر به حالت آرام پخش می کند. 

رنگ چشم چه ربطی به سلامتی دارد؟

سبز، آبی، خاکستری و قهوه ای، رنگ های کلی چشم هستند و هر کدام می توانند 
روشن تر و یا تیره تر باشند. تحقیقات نشان داده است که رنگ چشم با سلامتی و روحیات 

افراد در ارتباط است.
قسمت رنگی هر چشم، همان عنبیه چشم می باشد. عنبیه رنگی است، زیرا در الیاف 
آن رنگدانه هایی، برای حفاظت آن از آسیب نور نهفته است. بیشتر رنگدانه ها در قسمت 
عقب عنبیه گرد آمده اند و در قسمت جلو، رنگدانه زیادی وجود ندارد. به همین دلیل 
قسمت جلوی عنبیه بسیار شفاف و بی رنگ است. رنگ چشم در انسان دارای طیف 
متغیری است. سبز، آبی، خاکستری و قهوه ای، رنگ های کلی چشم هستند و هر کدام 
می توانند روشن تر و یا تیره تر باشند. تحقیقات نشان داده است که رنگ چشم با سلامتی 

و روحیات افراد در ارتباط است.
چشمان تیره: کاهش احتمال تخریب ماکولا: افراد دارای رنگ چشم تیره کمتر از 
افراد با رنگ چشم روشن در معرض خطر تخریب ماکولا )نوعی بیماری چشمی( قرار 
دارند. چشم تیره )رنگدانه تیره( بهتر اشعه ی ماورای بنفش را بلوکه کرده و مانع رسیدن 
آن به درون چشم و بدن می شود. نور ماوراءبنفش یک عامل جدی و خطرزا برای ابتلا به 

این بیماری محسوب می شود.
چشمان تیره: کاهش خطر ابتلا به ملانوم: ملانوم نوعی بیماری پوستی است و 
در واقع سرطان پوستی با منشا سلول های ملانین دار است و عمدتا به خاطر تابش نور 
شدید و طولانی مدت آفتاب بروز پیدا می کند. عنبیه ی تیره رنگ از کاهش خطر ابتلا به 
بیماری پوستی خبر می دهد.  تحقیقات نشان می دهد افرادی با رنگ چشم سبز و یا آبی 
بیش از سایرین در معرض خطر بروز بیماری ملانوما قرار دارند، زیرا کمبود رنگدانه های 
ملانین قدرت جذب و مسدود کردن نور خورشید و ماوراء بنفش حاصل از تابش آن را 
کاهش می دهد. بدون در نظر گرفتن رنگ چشم هایتان، سعی کنید همیشه از عینک 

آفتابی و یا لنزهای جاذب نور فرابنفش استفاده کنید.
چشمان روشن: شخصیت رقابتی: طی سوالات و پرسشنامه های ارائه شده بین 
افراد با رنگ های چشم مختلف، نتیجه ی جالبی حاصل شد. افراد با رنگ عنبیه روشن 
مانند سبز یا آبی عمدتا کمتر از دیگران محبوب بوده و بیش از سایرین دارای شخصیت 
و روحیه ی رقابتی هستند. همچنین افراد دارای چشم تیره دارای شخصیت همدل تر 
و سخاوتمند تر بودند. چشمان تیره: قابل اعتماد تر از سایرین: مردم به افراد دارای 
رنگ چشم تیره بیش از چشم سبزها و چشم آبی ها اعتماد دارند .البته اعتماد افراد تنها از 
طریق رنگ چشم صورت نمی گیرد. عمدتا افراد چشم روشن حالات صورت متفاوت تری 
نسبت به دیگران دارند و نوع چهره شان به همراه رنگ چشم در قضاوت افراد تأثیر می 
گذارد. هرچند که ثابت شده است که مردان دارای چشمان تیره )قهوه ای( بیش از 
سایرین در صدد کسب اعتماد دیگران هستند. این اعتماد و قضاوت های صورت گرفته 

از روی چشم ها، بیشتر در مردان دیده می شود و در مورد  زنان کمتر صادق است.
چشمان روشن: کاهش خطر ابتلا به ویتیلیگو: ویتیلیگو یا بیماری پیسی یا برص 
نوعی اختلال رنگدانه ای است که در آن ملانوسیت ها )سلول های رنگدانه ساز( تخریب 
می شوند و لکه های سفید پوستی ایجاد می کند. مویی که در ناحیه ابتلا به پیسی وجود 
دارد نیز به رنگ سفید رشد می کند. این بیماری نوعی بیماری خودایمنی است که سلول 
های ایمنی بدن فرد به سلول های تولید کننده رنگدانه حمله می کند. بیماران مبتلا به 
پیسی در معرض ابتلا به بیماری های دیگری مانند لوپوس، دیابت نوع یک و بیماری 
تیروئید قرار دارند. افراد دارای چشمان روشن )سبز، آبی، خاکستری( کمتر از سایرین در 
معرض ابتلا به این بیماری قرار دارند و آن هم احتمالا به علت کمبود رنگدانه ها و اصولا 

سلول های رنگدانه ساز است.
چشمان تیره: مصرف کمتر مواد الکلی 

افراد دارای چشم های تیره رنگ به علت وجود ملانین بیشتر نسبت به دیگران کمتر از 
نوشیدنی های الکلی استفاده می کنند. ملانین علاوه بر خاصیت رنگی بودن، در اتصالات 
الکتریکی بین سلول های مغزی اهمیت دارد و مصرف الکل حساسیت بیشتری را در افراد 

چشم تیره به وجود می آورد.

آیا می دانستید مصرف فست فود تهدیدی جدی برای سلامت شما محسوب می شود و بهتر 
است بخاطر مراقبت از آن هم که شده کمتر از این قبیل خوراکی ها میل کنید سوسیس و 

کالباس عامل اصلی سرطان شناخته شده اند.
اگر بخواهی یک روز بی مقصد، خیابان ها را قدم بزنی، قطعا نگاهت متوجه وفور انواع مغازه های 
فست فود خواهد شد. فست فود به شکل امروزی 9۵ سال پیش در هفتم جولای ۱9۱2 و در 
آمریکا متولد شد. در این روز رستورانی با نام »اتومات« در نیویورک افتتاح شد که در واقع نوعی 
کافه تریا بود. در این رستوران غذاهای از پیش آماده را در محفظه های گرم کننده شیشه ای قرار 

می دادند و مشتریان از طریق دستگاه های سکه ای اقدام به خرید آن می کردند. 
اتومات خیلی زود شعبات متعددی در گوشه و کنار آمریکا افتتاح کرد و 20 سال بی رقیب 
باقی ماند. در سردر ورودی رستوران های اتومات نوشته شده بود: »ما کار مادران را کم کرده ایم.« 
رستوران های فست فود دو شاخص اصلی دارند؛ یکی آن که غذا پس از سفارش خیلی سریع 
آماده و با حداقل امکانات به مشتری ارائه می شود. دوم اینکه این غذاها در رستوران ها در حجم 
زیاد تولید شده و گرم نگه داشته شده یا پس از سفارش مشتری دوباره گرم می شوند. با وجود 
هشدارهایی که همیشه نسبت به غذاهای معروف به فست فود داده می شود، اما شاهدیم که هر 
روز بر میزان مصرف آن غذاها اضافه شده و این غذاها خانواده های بیشتری را جذب خود می کنند 

و به اصطلاح کار سرمایه گذاران آن حسابی سکه است. 
خوردن فست فود در منزل وزیر بهداشت ممنوع است 

دکتر سید حسن هاشمی وزیر بهداشت چندی پیش در پاسخ به پرسش خبرنگاری پیرامون 
مصرف فست فودها و عادات غذایی اش گفت: من هرگز اهل خوردن فست فود نیستم و مصرف 
فست فود در منزل ما ممنوع است. تاکنون لب به سوسیس و کالباس نزده ام و فرزندانم معمولا 
بیرون از منزل غذا نمی خورند. وی به صراحت نسبت به مصرف فست فود هشدار داد و گفت: 
واقعا توصیه می کنم در شرایط فعلی از سوسیس و کالباس استفاده نشود. متاسفانه شرایط 
مطلوبی در حوزه غذا نداریم، اما این یک مشکل جهانی است و نباید هم سیاه نمایی کنیم.  دکتر 
رسول دیناروند رئیس سازمان غذا و دارو نیز در این باره گفت: مباحث بهداشتی مشکل اصلی 
فرآورده های پروتئینی نیست بلکه مشکل اصلی آن است که تغذیه جامعه به ویژه کودکان و 
نوجوانان را برهم می زند. بر این اساس مصرف افراطی و روزانه این فرآورده ها به هیچ وجه توصیه 
نمی شود و از نظر تغذیه ای کاری خطرناک است. دکتر حسینعلی شهریاری رئیس کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس در یک برنامه تلویزیونی آنگاه که از تولید زیرپله ای خمیر مرغ خبر داد، 
گفت: وقتی قیمت یک کیلو سوسیس و کالباس از یک کیلو گوشت کمتر است، حتما جایی 
اشکال دارد . اما اشکال کجاست؟ آیا متولی واحدی به لحاظ قانونی برای سلامت غذایی مردم 

تعیین نشده است؟ 
ایرادات چند گانه فست فودها به روایت یک فوق تخصص 

دکتر حسین خدمت فوق تخصص گوارش و کبد و استاد دانشگاه است. او با انتقاد جدی از 
افزایش فست فودها و جایگزین شدن آنها با غذاهای سنتی و اصیل ایرانی گفت: فست فودها چند 
ایراد اساسی دارند که برای بدن بسیار مشکل ساز هستند. عضو هیئت علمی دانشگاه با اشاره به 
کیفیت پایین مواد اولیه فست فودها گفت: در وهله اول مواد تشکیل دهنده آنها معمولاً با کیفیتی 
بسیار پایین و تاریخ مصرف گذشته هستند؛ ضمن اینکه از مواد نگهدارنده ای بهره می گیرند که 
اصلاً مناسب نیستند. خدمت تصریح کرد: در مواد تشکیل دهنده بسیاری از این فست فودها باید 
تردید کرد گوشت مورد استفاده در این فست فودها با مواد بسیار بی کیفیت و غیراستانداردی 

مخلوط می شود و در تهیه آن به هیچ عنوان نکات بهداشتی رعایت 
نشده است.  این فوق تخصص گوارش افزود: ایراد دوم آنها 

ادویه بسیار زیاد به ویژه نمک و فلفل غیراستانداردی 
است که در این حجم برای بدن و تغذیه بسیار 

نامناسب  است، ضمن اینکه قندها و پروتئین 
ناسالم  و حتی  ندارند  را  آنها، کیفیت لازم 
هستند. عضو انجمن گوارش آمریکا با اشاره به 
سومین ایراد مهم فست فودها گفت: روغن هایی 

که در طبخ این مواد استفاده می شود، نه تنها 
بسیار بی کیفیت هستند و حتی برای سرخ کردن 
بار اول هم مناسب نیست اما متاسفانه شاهدیم 
که فست فودفروشی ها بارها و بارها از این روغن 
نامناسب استفاده می کنند؛ به طوریکه این روغن 

به شدت سرطان زا می شود.
 دو چاشنی خطرناک

 این فوق تخصص گوارش و کبد در ادامه 
از دو چاشنی خطرناکی صحبت می کند که 

معمولا جزو لاینفک فست فودها هستند. وی با 

اشاره به دو چاشنی عمده ای که معمولاً با این فست فودها سرو می شود، به سس ها اشاره کرد و 
گفت: سس های بسیار چرب هم همواره تغذیه سالم را زیر سئوال می برد. مصرف بیش از حد این 
سس ها بسیار برای بدن مضر و آسیب رسان هستند. این فوق تخصص گوارش تاکید کرد: تغذیه 
سالم با چربی و نمک کم و مواد تازه فراهم می شود، در حالی که این فست فودها اصلاً این فاکتورها 
را ندارند. خدمت در ادامه با اشاره به نوشیدنی هایی که معمولاً با فست فودها سرو می شود، گفت: 
نوشابه در رنگ های مختلف جزو لاینفک فست فودهاست. مصرف بیش از حد این نوشیدنی در 

ایجاد سوءتغذیه بسیار موثر است و مانع اصلی در جذب املاح به حساب می آید. 
بیشترین آسیب به کبد و دستگاه گوارشی می رسد 

وی با بیان اینکه این فست فودها همه بدن را تحت الشعاع خود قرار می دهند، گفت: آسیب 
این نوع تغذیه ناسالم به همه بدن می رسد، اما بیشترین آسیب شامل کبد و دستگاه گوارش 
می شود. این فوق تخصص گوارش اضافه کرد: پوکی استخوان، کبد چرب و ضعف عضلانی که 
این روزها به شدت با آن روبرو هستیم را باید در این نوع تغذیه جست وجو کرد. خدمت با بیان 
اینکه نوشیدنی ها بیشترین آسیب را بر اسکلت بدن و ایجاد پوکی استخوان وارد می کنند، گفت: 
اما فست فودها بیشترین تاثیرشان را بر کبد و گوارش می گذارند.  وی افزود: رفلکس و تنبلی معده، 
اختلال سوخت و ساز در کبد و کبد چرب از مهمترین مضرات این دو ماده غذایی هستند. این 
فوق تخصص گوارش با بیان اینکه این مواد بر اساس سن و سال آسیب شان افزایش و کاهش 
می یابد، گفت: سنین زیر ۱6 سال و بالای ۷0 سال بیشترین آسیب بدنی را از این مواد ناسالم 
می بینند و ممکن است آثار سوء آن را بلافاصله مشاهده کنند. خدمت تاکید کرد: با این حال 
باید بگویم بیشترین ضرر به افراد در سنین رشد می رسد. وی توضیح داد: در این سن بدن نیاز به 
پروتئین خوب دارد و مواد غذایی سالم، اما وقتی این مواد ناسالم به بدن می رسند، نوجوانان قطعاً 

در سال های آینده آسیب های آن را خواهند دید.
 ورزش و تناسب وزن را فراموش نکنید 

این فوق تخصص گوارش در ادامه با بیان اینکه ورزش مناسب می تواند آسیب های فست فودها 
را به میزان قابل توجهی کاهش دهد، گفت: تحرک و ورزش مناسب می تواند مانعی باشد برای 
بسیاری از آسیب های فست فودها. خدمت یکی از آسیب های فست فودها را اضافه وزن نام برد و 
گفت: کسی که فست فود می خورد معمولاً زیاد و سریع می خورد که این امر مهمترین عامل در 
افزایش وزن است. وی در خاتمه گفت: افزایش وزن خود حکایتی مجزا دارد و آسیب های بسیاری 

می رساند و ورزش تنها راه مقابله با آن است.
 تغذیه سالم با سفره ایرانی 

در سفره ایرانی غذاهای سالم از انواع سبزی، مواد لبنی و تخم مرغ تهیه می شود که از نظر 
ارزش تغذیه ای نیز بسیار مناسب هستند اما گسترش فست  فود، نقش این غذاها را کم می کند. 
این مساله موجب می شود عادت های خوب تغذیه ای ما نابود شود. فست فودها به دلیل دارا بودن 
نمک، چربی و مواد نگهدارنده برای سلامت فرد مضر هستند و مصرف زیاد آنها توصیه نمی شود. 
مواد نگهدارنده باعث تولید نیتروزآمین در بدن می شوند که سرطان زابودن آنها اثبات شده است. 
این مواد دارای آثار تجمعی هستند و اگر مرتبا استفاده شوند، در 

درازمدت می توانند باعث سرطان شوند. 
 سوءتغذیه و گسترش انواع سرطان ها قطعا دلایل بسیاری 
دارد که یکی از اصلی ترین آنها تغذیه نامناسب 
برای  می رسد  نظر  به  است.  ناسالم  و 
برون رفت از بسیاری از مشکلاتی که 
این روزها به وضوح شاهد آن هستیم، 
بهترین توصیه ای که می توان کرد، روی 
آوردن به سفره های غنی و سالم خانواده 
است و فراموش کردن و پشت پا زدن به 
غذاهای آماده ای که هر روز بر تعداد آن ها 
اضافه می شود و دائم ما را به سمت خود 

می خوانند.

کشف شکل جدیدی از انتقال اطلاعات در مغز
در دستاوردی که می تواند منجر به ارتقای درک علمی از شکل گیری حافظه و بیماری 
صرع شود، دانشمندان دانشگاه کیس وسترن رزرو، شکل جدیدی از انتقال اطلاعات در مغز 

را کشف کرده اند.
محققان توانستند امواج مغزی با حرکت آهسته را شناسایی کنند که تنها توسط میدان 
الکتریکی ضعیف مغز هدایت می شوند. پیش از این تصور می شد که این مکانیسم بطور 
کلی قادر به انتشار سیگنال های عصبی نباشد اما اکنون بنظر می رسد که مغز از آن برای 

ارتباط گیری بدون انتقال سیناپسی، اتصالات شکاف دار و یا انتشار بهره می برد.
محققان با ثبت اسپایک های عصبی که با سرعت بسیار آهسته ای با ابزارهای متداول حرکت 
می کردند و حاکی از وجود یک عامل هدایتگر دیگر بودند، به این نتیجه رسیدند. آن ها مدعی 
هستند که تنها توضیح ممکن برای حمل اطلاعات به این شکل،  وجود یک میدان الکتریکی 
ضعیف است. دانشمندان این نظریه را با مدلسازی رایانه ای و همچنین مشاهده فعالیت بخش 

هیپوکامپ مغز موشها که مسؤول حافظه و جهت یابی مکانی است،  مورد آزمایش قرار دادند. 
اگرچه میدان الکتریکی بسیار ضعیف و دارای دامنه حدود 2.6 میلی وولت/میلیمتر بود، اما 
دانشمندان دریافتند که این میدان پس از آغاز با یک سلول یا گروهی از سلول ها توانست 
نورون های همسایه را تحریک کند که در مقابل، آن ها نیز نورون های همسایه را تحریک 
کردند. این امر منجر به گسترش سیگنال ها در کل مغز با سرعت حدود ۱0 سانتیمتر در ثانیه 
شد. محققان با متوقف کردن میدان مغناطیسی و همچنین افزایش فاصله بین سلول ها در 
مدل رایانه ای دریافتند که می توان سرعت این موج را کاهش داد. این یافته ها باور آن ها در مورد 

تاثیرگذاری میدان الکتریکی ملایم بر انتشار این گونه از سیگنال های مغزی را تقویت کرد.
به گفته دانشمندان، مکانیسم جدید می تواند در انتشار سیگنال های عصبی مانند خواب 
و امواج بتا و همچنین امواج تشنج صرع موثر باشد. آن ها اکنون در حال بررسی نقش این 

مکانیسم در صرع و عملکرد عادی مغز هستند. 
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اجتماعی ۶

چرا تن دادن به ازدواج مشکل است؟
بیشتر ما، مهارت های همسری را از روی دست پدر و مادرمان کپی می کنیم؛ فارغ از 
این که آنها چقدر در زندگی مشترکشان موفق بوده اند. همین می شود که شما بعد از 
مدتی، احساس می کنید راه و روش تان کار نمی کند و برای این ازدواج جواب نمی دهد. 
بنابراین، قبل از هر کار مهم ترین قدمی که باید درباره ازدواج بردارید،این است که یاد 

بگیرید چطور با کسی دیگر زندگی کنید.
ازدواج چیز فراتر از دوستیابی است اما اکثر ما اغلب آن را با دوستیابی مقایسه می کنیم 
و فکر می کنیم اگر روابط اجتماعی خوب و سازگارانه ای داریم، الزاما ازدواج موفقی هم 

خواهیم داشت. برای ازدواج چه مهارت هایی نیاز داریم؟ الان به شما می گوییم:
حل مساله: باید بتوانید توانایی های خود را بهبود ببخشید تا در آینده فرد مفیدتری 
برای یک زندگی مشترک باشید. به ویژه اگر نامزد کرده اید یا عقد کرده هستید، باید 
سعی کنید خیلی بیشتر از دیگران خود را برای جا افتادن در یک زندگی مشترک آماده 
کنید . مهارت حل مشکل مهم ترین مهارت است. اگر این مهارت را نداشته باشید، 
مهارت های دیگر به کارتان نمی آید. دو سال اول ازدواج سالهای سختی است. در طول 
دو سال اول ازدواج شما و همسرتان رویکردهای خودتان را برای حل مشکلات دارید 
و اینجاست که مهارت حل مسأله به شما زمان مناسب برای دعوا کردن، تسلیم شدن، 

دادن و بخشیدن را آموزش می دهد.
تصمیم گیری: داشتن مهارت تصمیم گیری یکی دیگر از مهارت های مهم قبل و 
حین از ازدواج است. انتخاب شریک زندگی، یکی از مهم ترین تصمیم های هر فردی 
است و پس از آن، داشتن انتخاب های درست برای بقای زندگی مشترک اهمیت دارد. 
تصمیم گیری و به دنبال آن داشتن اراده ای مصمم، به مهارت نیاز دارد. اگر فردی 
مهارت تصمیم گیری داشته باشد، تصمیم های خردمندانه تری خواهد گرفت و به طور 
طبیعی موفق تر خواهد بود. هر فردی برای تصمیم گیری خردمندانه باید ۳ گام بردارد. 
در گام اول، فرد باید به نظر خودش اهمیت بدهد و به یک جمع بندی اصولی برسد. به 
این گام، گام خودخواهانه هم گفته می شود. در گام دوم، فرد باید با عزت نفس بالا، نظر 
دیگران به خصوص پدر و مادرش را درباره تصمیمش بپرسد. در گام سوم هم، فرد باید 
با بررسی نظر خودش و دیگران به یک تصمیم درست و منطقی برسد و با اراده جدی، 

تصمیم هایش را عملی کند.
مقدم دانستن همسرتان: او اولین نفر است پس از خدا ، او را قبل از بچه ها و یا 
کار خود و یا مامان ، بابا شما یا دوستان و یا ایکس باکس ، پلی استیشن یا هر چیز 
دیگری که شما می توانید فکرش را کنید قرار دهید. خدا اول، همسر دوم. کودکان و 
نوجوانان – سوم. به یاد روزهای سخت گذشته باشید که او کنار شما خواهد بود. او صدر 
جدول کارهای مهم شما باید قرار گیرد. مدیریت خود: هر روز باید از خود بپرسید: 
امروز باید چگونه باشم تا در آینده همسر خوبی باشم؟ باید بتوانید توانایی های خود را 
بهبود ببخشید تا در آینده فرد مفیدتری برای یک زندگی مشترک باشید. به ویژه اگر 
نامزد کرده اید یا عقد کرده هستید، باید سعی کنید خیلی بیشتر از دیگران خود را برای 
جا افتادن در یک زندگی مشترک آماده کنید. بدیهی است که این تلاش دو نفره است 
و نمی توانید فقط یک تنه خود را بهتر کنید. از خودتان بپرسید: چه کاری می توانم انجام 
دهم که ۵ سال دیگر هم همین قدر برای همسرم جذاب باشم؟ چگونه به همسرم نشان 

دهم که می خواهم از او حمایت کنم؟
عفو و بخشش: برای موفقیت در ازدواج باید بخشنده باشید و توانایی چشم پوشی از 
خطاها و فراموش کردن گذشته را داشته باشید. پذیرای عذر خواهی باشید و به وقتش 
خودتان هم عذرخواهی کنید چون نه شما کاملید نه او. زمانی که شما نتوانید ببخشید 
رابطه شما متوقف می شود. اگر نتوانید ببخشید تنها می مانید. مهارت مبارزه: زمانی 
که شروع به مبارزه می کنید، باید مبارزه ای عادلانه داشته باشید. مبارزه با هدفتان. 
مبارزه تان نباید طولانی شود و ساعت ها به طول بی انجامد زیرا همسرتان را آزرده 
می کند. به همسرتان اطمینان دهید که کاری که انجام می دهید باعث خوشحالی 
اوست. مبارزه با اهداف شما را از رکود خارج می کند و باعث افزایش امید به زندگی 
مشترک می شود. اگر در رسیدن به اهدافتان دچار اشتباه شدید دوباره انجام دهید؛ 

موفق می شوید.
همدلی و همراهی: همدلی به معنی تایید رفتارهای فرد مقابل نیست بلکه فقط به 
این معنی است که همسرمان و شرایط اش را درک می کنیم. ناتوانی در بیان همدلی 
یعنی شما در مواجهه با فرد مقابل شروع به نصیحت، راهنمایی و ارائه راه حل، سرزنش، 
به رخ کشیدن و مقایسه، بی اهمیت و کوچک کردن مشکل، اغراق آمیز یا بزرگ کردن 
مشکل، تعریف و تحسین کنید. برای آن که همدلی به بهترین شکل انجام گیرد، باید 
بتوانید به احساسات و هیجانات همسرتان توجه کنید. از دید او به صحبت هایش خوب 
گوش دهید. در حالی که به صورتش نگاه می کنید، احساسات تان را به او انعکاس دهید 

و سعی کنید با احساس طرف مقابل تان همراه و همرنگ شوید.

زندگی در بند بایدها و نبایدها متوقف است 
پیام هایی هست که از طرف والدین، همسالان یا جامعه به شما می رسند و عبارات 
حاوی »باید« را در ذهنتان تقویت می کنند. این »باید« ها معیاری می شوند برای آنچه 

باید خودتان را با آن بسنجید. 
وقتی نمی توانید با بایدهایتان کنار بیایید، خودتان را سرزنش می کنید و به خود می گویید:
• باید بهتر عمل می کردم. • باید همیشه شاد و خوشبخت باشم. • باید کارآمدتر باشم.

• باید دوست یا همسر کاملی باشم. • باید در همه کارهایم موفق باشم.
ممکن است این بایدها را با انگیزه اشتباه بگیرید. ممکن است باور داشته باشید که این 
بایدها به شما کمک می کنند تا تلاش کنید آدم بهتری باشید؛ اما بایدها درواقع به گونه 
ای مخرب، خشک هستند و مسیری را نشان می دهند که زندگی با آن ها دشوار است. 
بایدها باعث می شوند که احساس بی کفایتی، شرمساری، ناامیدی یا ناکمی کنید. این 
فرایند، سودمند نیست و تنها باعث می شود خودتان را تحقیر کنید.  یکی از روش هایی 
که می توانید از آن طریق بایدها را از تسلط بر زندگی تان بازدارید، جداکردن آن ها از 
ازش های سالم و معتبر است. ارزش ها می توانند معنا و هدف فراهم کنند؛ یعنی به شما 
کمک می کنند به درونتان رجوع کنید و شما را تشویق می کنند کاری انجام دهید که در 
نظر شما درست و باارزش است. به کمک معیارهای زیر می توانید تفاوت بین باید و ارزش 

سالم را درک کنید.
 ارزش های سالم 

۱- انعطاف پذیرند و براساس شرایط، استثناها را مدنظر قرار می دهند. بایدهای ناسالم، 
منعطف نیستند و مطلق نگرند. برای نمونه، این اصل که شما باید از ناراحت کردن دیگران 
بپرهیزید، می تواند قابل اجرا باشد، اما اگر در هر شرایطی خودتان را متعهد می دانید که به 
هر قیمتی نباید دیگران را ناراحت کنید، حتی اگر به قیمت نادیده گرفتن نیازهای ضروری 
خودتان باشد، این ارزش ناسالم است. ارزش های ناسالم سخت، خشک و غیرقابل انعطاف 
هستند و اغلب کلماتی مانند هرگز، همیشه، همه، کاملا و... را شامل می شوند. در این موارد 
باید از قانون وضع شده پیروی کنید؛ در غیر این صورت احساس »بی ارزشی« و »بدبودن« 
می کنید.   2- از شناخت و آگاهی خود فرد نشئت می گیرند؛ نه دیگران: یعنی اختیاری 
هستند؛ نه اجباری، دارا بودن یک باور بدین معناست که شما آن را برای زندگی تان مورد 
بررسی قرار داده اید و آن باور هنوز برای شما معنا دارد. در مقابل، ارزش هایی که منشا 
آن ها تایید دیگران است، آن هایی هستند که شما بدون این که تعیین کنید چقدر با 
نیازها، شخصیت و شرایطتان هماهنگی دارند، آن ها را می پذیرید و مطابق با ارزش های 
والدینتان هستند.  پذیریش بدون بررسی و شرط ارزش های والدین با دیگران مانند 
خریدن اتومبیل بدون معاینه فنی آن است؛ یعنی هرچه فروشنده می گوید، می پذیرید. 
شما کاری را انجام می دهید چون احساس می کنید مجبورید آن را انجام دهید؛ نه به خاطر 

این که آن کار با نیازها، اهداف و تجربه زندگی شخصی تان هماهنگ است. 
۳- واقع گرایانه هستند و به ارزیابی مثبت از پیامدها و نه ارزیابی منفی، متکی هستند. 
ارزش های واقع گرایانه اغلب به پیامدهای مثبت منتهی می شوند. هدف این ارزش ها این 
است که به چیزی منجر شوند که احساسی خوب در شما ایجاد کنند.   باید غیرواقع گرایانه، 
به شما می گوید به دنبال چیزی باشید چون درست است، با وجود بها یا پیامد منفی ای 
که می تواند برای شما داشته باشد. برای نمونه، غیرواقع گرایانه است که به ازدواجی بد 
ادامه دهید فقط چون آدم »نباید« طلاق بگیرد! پیامدهای هیجانی که در طول سال ها 

گسترش می یابند، فاجعه بار خواهند بود؛ یعنی به اصولی بی معنا منجر می شوند.
 ۴- ارتقادهنده، غنی و پربارکنندگی زندگی هستند، نه محدودکننده آن. ارزش های 
شما باید به شما اجازه بدهند نیازهای هیجانی، عقلانی و جسمانی تان را دنبال کنید. 
ارزش های سالم شما را وادار نمی کنند آنچه در زندگی تان اهمیت دارد، فدا کنید. برای 
نمونه، اصولتان از شما می خواهد همیشه و به هر قیمتی خوشحال و بانشاط باشید. این 
ارزش موجب غنی سازی زندگی تان نمی شود، زیرا حق شما را برای تجربه دامنه وسیعی 

از هیجانات نادیده می گیرد. شما گاهی نیاز دارید ناراحت، ناکام یا عصبانی باشید!
 فرصت های زیادی در زندگی وجود دارد که به خودتان فشار آورید سعی کنید بهتر 
باشید. شما می توانید روش های سالمی پیدا کنید که زندگی تان را براساس ارزش های 

بنیادی خود شکل دهید. شما به دو طریق به عزت نفستان حمله می کنید:
اول( با درپیش گرفتن اصول ناهماهنگ با شخصیت خودتان. این اصول شما را ترغیب 
می کند خودتان را با برخی از مفاهیم کمال گرایی مقایسه کنید. وقتی در چنین آزمون 
غیرممکنی مردود شوید، عزت نفستان قربانی می شود و از طرف این منتقد درونی، به شدت 
آسیب می بینید.  دوم( بایدها در زمینه های اخلاقی به دنبال شما می آیند؛ یعنی بایدهای 
شما ممکن است مفهوم ضمنی خودساخته ای از درست یا نادرست در موقعیت هایی 
داشته باشند که هیچ ربطی به ارزش های اخلاقی تان ندارد. برای مثال، اگر والدین شما 
اصرار دارند که سلیقه های شخصی شما در لباس پوشیدن، موسیقی یا انتخاب دوستان، 
»نادرست« هستند، ممکن است به بایدهایی متوسل شوید که موضوعات مربوط به سلیقه 
و ترجیح های شما را به موضوعی اخلاقی تبدیل کند.  کمی زمان صرف کنید و در طول 
این هفته بررسی کنید کدام بایدهایتان به اصول انتقاد تبدیل شده اند و باعث می شوند 
درباره خودتان احساس بدی داشته باشید. با فهرست کردن همه بایدهایی که به ذهنتان 
می رسد شروع کنید. به فرایند به چالش کشیدن بایدهای آسیب زا و ناسالم خودتان ادامه 
دهید و آن ها را تا حد ممکن منعطف سازید. همچنین ارزش هایی را مشخص کنید که 

راهبردهای سالمی هستند که خواهان آن ها هستید و زندگی با آن ها را انتخاب می کنید.

  »من احساس خوبی نسبت به خودم ندارم. خواهش 
می کنم اینقدر به من گوشزد نکنید که باهوش و موفق 
و فوق العاده هستم! لطفا من را گول نزنید. گوشم از این 
حرف ها پر است. من می توانستم خیلی بهتر از اینها 
باشم، آن تصویری که من از خودم در ذهنم دارم، بسیار 
عالی تر از این حرف هاست اما چه فایده که من آنطور 

نیستم. من به اندازه کافی خوب نیستم.«
این حرف ها به گوش تان آشنا نیست؟ کمالگرایی 
یکی از شایع ترین پدیده هایی است که شما می توانید 
در اطراف خودتان مشاهده کنید. کمالگرایی باعث 
می شود طعم شیرین موفقیت های خود را احساس 
نکنید، به ارزشمند بودن خودتان اعتقادی نداشته باشید 
و حتی از لحاظ سلامتی دچار مشکل شوید. اما چرا 
اینطور می شویم؟ برای این شرایط چه کاری باید انجام 
دهیم؟ پیش از هر چیز بایستی برای تان این نکته را 
بگویم که از دید بعضی روانشناسان، می شود کمالگرایی 
را نوعی الگوی ناسازگار دانست که ما به دلایل مختلف 
از کودکی آن را کسب کرده ایم و در واقع آنرا بخشی از 
هویت و شخصیت خودمان می دانیم. متاسفانه مشکل 
اصلی اینجاست که بخشی از ذهن ما، کمالگرایی را 
نوعی افتخار برای خودش تلقی می کند. این بخش از 
ذهن ما استدلالی می آورد که به سختی می شود آن را 

نقض کرد: من برای تو بهترین ها را می خواهم!
 این بخش از ذهن، شما را قانع می کند که اگر به 
آنچه او می گوید عمل کنید، بهترین می شوید و آن وقت 
است که مورد قبول و تحسین برانگیز خواهید شد. حتی 
اگر اعتراض کنید که این معیارها خیلی سختگیرانه 
هستند و به سختی می شود به آنها رسید، این جواب را 
خواهید شنید که در عوض آن شرایط عالی هستند و 
تنها همان شرایط هستند که ارزش کافی برای تحسین 
شدن دارند و این که شما به یک حالت بخور و نمیر 
راضی نمی شوید و بهترین ها را می خواهید در واقع نشانه 

بزرگمنشی و والا بودن شماست.
  کمال گرایی انواع و اقسام

 افراد مختلف ممکن است به این شرایط با حالت های 
گوناگونی واکنش نشان دهند:

 دسته اول: تلاشگرهای ناراضی
 تمام تلاش خودشان را به خرج می دهند تا کامل 
و بی عیب و نقص باشند )که البته معمولا هم اینطور 
نخواهد شد(؛ آنها باید و نبایدهای زیادی در زندگی 
دارند و با دقت تمام این باید و نبایدها را رعایت می کنند. 
ممکن است ارائه یک پایان نامه ساده، به این دلیل که 

فرد می خواهد عالی باشد، چندین ترم طول بکشد؛ 
ممکن است سال ها برای رسیدن به یک همسر ایده 
آل صبر کند و در نهایت فرصت های بسیار خوبی را از 
دست بدهد )به این دلیل که مشکلات کوچکی داشته 
اند و ایده آل نبوده اند(؛ ممکن است در روابط خود به 
شکست برخورد کند زیرا دیگران باید شرایط و ضوابطی 
را رعایت می کردند و از آن قصور کرده اند. به عبارتی 
چنین افرادی باید و نبایدهای سختگیرانه خودشان را 
به خودشان، دیگران و دنیا تحمیل می کنند )یا حداقل 

تلاش می کنند که تحمیل کنند(.
 دسته دوم: تنبل های کمالگرا

 این دسته از افراد ممکن است از دید بیرونی، تنبل، 
کند یا عجیب به نظر برسند. دیگران همیشه ممکن 
است از این موضوع شکایت داشته باشند که او چرا کار 

مهمی در زندگی اش انجام نمی دهد یا برای بهتر شدن 
زندگی اش قدمی برنمی دارد. اگر پای درد دل این افراد 
بنشینید به شما خواهند گفت که »اگر کاری را نتوانی 
به بهترین شکل ممکن انجام بدهی، پس بهتر است که 
اصلا آن را انجام ندهی. من هم همین تصمیم را انتخاب 
کرده ام، کاری را که مطمئنم به اندازه دلخواهم خوب 

نمی شود، اصلا انجام نمی دهم.«
 دسته سوم: کمالگراهای بی خیال 

این افراد ممکن است همیشه ته دل شان از این که 
بهترین ها و کامل ترین ها را می خواهند، آگاه باشند 
اما در ظاهر اهمیتی به بایدها و نبایدها نمی دهند و 
کارهایشان را بدون در نظر گرفتن زمان و به صورت 
کاملا شتابزده انجام می دهند. گویی که می خواهند 
عمدا در برابر ملاک های سختگیرانه ذهن شان بایستند.

  با کمالگرایی چه کنیم؟!
 شاید شما هم در خودتان بخش هایی از این رفتارها 
را شناسایی کرده باشید و با خودتان بگویید که »خوب، 
فرض کنیم من اینطوری هستم، چه اشکالی دارد که 
بخواهم همه چیز در ایده آل ترین حالت ممکن باشد؟« 
اشکال کار اینجاست که در چنین حالتی زمین و 
زمان و مردم دست به یکی می کنند تا شما را حرص 
بدهند. متاسفانه دیگران و جهان به اندازه شما به کامل، 

ایده آل و اصولی بودن همه چیز اهمیت نمی دهند. 
خوب تا حدودی قانع شدید؟ حالا برای بهتر شدن 

ماجرا چه کار باید بکنید؟
 خودتان را زیر نظر بگیرید

 آیا بر سر کاری که باید انجام بدهید، زیاد مته به 
خشخاش می گذارید یا خیر؟ آیا بخش کمال گرای 

نگاهی  با  و  زده  به چانه اش  را  ذهن شما دستش 
قضاوت گرانه شما را تماشا می کند؟ در چنین شرایطی 
دست نگه دارید و از خودتان بپرسید که آیا دارم برای 
آزار  را  خودم  بالا،  خیلی  استانداردهای  به  رسیدن 
می دهم؟  در صورتی که کار شما به خوبی پیش رفته 
ولی هنوز ایده آل نیست، توصیه می کنم عمدا آن را 
کنار بگذارید یا تحویل بدهید. ممکن است در ابتدا 

احساس بدی پیدا کنید اما به راحتی اش می ارزد.
 اشکالی ندارد که عالی نباشی

 یکی از دوستان بسیار هوشمند من که به خاطر 
کمالگرایی بیش از حدش، به قدری مضطرب شده بود 
که نمی توانست برای یک امتحان سرنوشت ساز درس 
بخواند، این جمله را روی یک کاغذ بزرگ نوشت و 
روی دیوار اتاقش چسباند، با این کار، هر بار که ذهنش 
می گفت یا باید بهترین نمره را بیاوری یا هیچ ارزشی 
نداری! این یادداشت را نگاه می کرد و آرام می شد. شما 
هم اگر لازم می دانید چنین یادداشتی برای خودتان 
بنویسید تا به شما یادآوری کند که همینطور که 

هستید، به اندازه کافی خوب هستید.
  سود و زیانش را حساب کنید 

هنوز ازدواج نکرده اید یا خیلی دیر ازدواج کردید؟ 
خیلی دیر فارغ التحصیل شدید؟ مدام از کارهای تان 
عقب می مانید و نمی توانید کارهای تان را تحویل بدهید 

چون دل تان نمی آید اثر بدی از شما به جا بماند؟  
کمال گرایی به جز این که احساس خوبی مثل برتر 
بودن نسبت به دیگران در شما ایجاد کند، چه سودهایی 
برای زندگی تان داشته است؟ در زندگی تان بگردید و 
صادقانه بررسی کنید که کمالگرایی چه تاثیری روی 

زندگی تان گذاشته است.
 گاهی کمی خرابکاری کنید

 گاهی برای این که بتوانید راحت تر پدیده های 
کنید،  تحمل  را  تان  اطراف  محیط  غیرکامل 
کمی خرابکاری کنید و بعد احساسات و افکاری را که 

از ذهن تان می گذرد، بررسی کنید. 
 مثلا یک بخش از میز کار یا گوشه ای از اتاق تان 
را کثیف و نامرتب باقی بگذارید و سعی کنید که این 
را  غذا  کنید. می توانید ظرف های  تحمل  را  شرایط 
برای مدتی نشسته باقی بگذارید و در مقابل میل به 
شستن آنها مقاومت کنید.  تحمل کردن این شرایط 
مثل ورزش کردن، به مرور زمان قدرت و توانایی شما 
را برای تحمل چیزهایی که در زندگی کامل نیستند 

)یعنی تقریبا همه چیز( بالاتر می برد.

عالی نبودن هم خوب است 

فرمانده پلیس فرودگاه هاي استان خراسان جنوبي  عنوان کرد:

کشف سکه هاي عتیقه در فرودگاه بیرجند 

فرمانده پلیس فرودگاه هاي استان خراسان جنوبي از کشف 60 سکه عتیقه در بازرسي از 
بسته پستي خبر داد . 

 سرگرد  اسد زراعتگر در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس ، گفت: مأموران پلیس 
فرودگاه شهرستان بیرجند هنگام کنترل بار مسافران فرودگاه به یک بسته پستي مشکوک شدند 

که با شناسایي صاحب بسته، نامبرده به پلیس فرودگاه احضار شد. 
وي گفت: با هماهنگي مقام قضائي با حضور نماینده حراست پست استان ،بسته مذکور 
بازگشایي شد که در بازرسي از این بسته ، 60 قطعه سکه قدیمي متعلق به دوران قاجاریه و 

معاصر کشف شد. 
فرمانده پلیس فرودگاه هاي خراسان جنوبي ادامه داد: با عنایت به مجوز نداشتن صاحب 
سکه ها براي خرید و فروش آن ها، پرونده اي در این خصوص تشکیل شد که متهم در بازجویي 
به عمل آمده اذعان داشت به خاطر علاقه به نگهداري سکه ها در زمان طولاني، اقدام به جمع 

آوري آن ها کرده است.  زراعتگر در پایان گفت: متهم با پرونده متشکله به دادسرا اعزام شد.

فرمانده انتظامي شهرستان تاکستان  خبرداد:

کشف یک میلیاردي احشام فاقد مجوز حمل 
فرمانده انتظامي شهرستان تاکستان از کشف یک میلیاردي احشام فاقد مجوز حمل در این 

شهرستان خبر داد. 
سرهنگ محمد قاسم طرهاني  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، در تشریح این 
خبر اظهار داشت: روز دوشنبه ماموران انتظامي کلانتري ۱۳ شهر نرجه شهرستان تاکستان 
،حین کنترل خودروهاي عبوري در محور  تاکستان به آوج  به یک دستگاه کامیون حامل دام 
زنده که حوالي سه راهي  شامي شاپ  در حرکت بود مشکوک و خودرو را جهت بررسي و کنترل 
مدارک متوقف کردند.  وي افزود: در بازرسي ماموران از کامیون، 2۵ رأس گوساله فاقد مجوز 
حمل، کشف و کامیون توقیف و با هماهنگي مراجع قضائي به همراه دام تحویل اداره دامپزشکي 
شهرستان تاکستان شد.  فرمانده انتظامي شهرستان تاکستان ارزش ریالي احشام فاقد مجوز 

دامپزشکي را یک میلیارد ریال اعلام کرد.

فرمانده انتظامي شهرستان رباط کریم  خبرداد:

فروش ۶ آپارتمان با اسناد جعلي 
فرمانده انتظامي شهرستان رباط کریم از دستگیري جاعل اسناد ملک هاي شخصي در 

پرند خبر داد. 
 به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس،سرهنگ عبدالله زاده پاشاکي با اعلام این خبر 
گفت:مأموران کلانتري پرند در پي مراجعه شخصي مبني بر اینکه در معامله یک واحد 

آپارتمان از وي کلاهبرداري شده، بررسي موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وي افزود:مأموران انتظامي پس از شنیدن اظهارات مالباخته و در پي فعالیت هاي اطلاعاتي 
موفق به شناسایي شخص کلاهبردار در شهر پرند شده و با تشکیل یک تیم عملیاتي و 
هماهنگي مقام قضائي متهم به نام "ع-ه" را دستگیر و جهت بررسي و بازجویي به پلیس 

آگاهي  تحویل دادند.
پاشاکي تصریح کرد:متهم دستگیر شده در بازجویي هاي پلیسي جرم خود را قبول داشته و 
در ادامه به فروش شش  واحد آپارتماني با ارائه سندهاي جعلي در پرند اعتراف کرده که پس 

از تشکیل پرونده قضائي و گذراندن مراحل قانوني روانه زندان شد.

زندگی مشترکی که ۴ ماه هم دوام نداشت

عروس 15 ساله قربانی خشونت پدر
عروس ۱۵ ساله آزادشهری قربانی خشونت پدرش شد و 

جان خود را از دست داد.
به گزارش خبرگزاری فارس از گرگان، ساعت ۱۱ صبح 
به  شنبه مورخ 26 دی ماه جاری مرد جوان 2۱ ساله ای 
کلانتری نگین شهر شهرستان آزادشهر مراجعه و پرده از راز 

قتلی هولناک برداشت.
این جوان 2۱ ساله در گفت وگو با افسر ارجاع کلانتری 
گفت: روز گذشته )2۵ دی ماه( پدر همسرم به منزل ما در 
آق قلا آمد و همسرم را با خود به منزلش در نگین شهر برد. 
امروز )26 دی ماه( خانواده همسرم با من تماس گرفتند و 
گفتند که همسرم )ه.گ( به دلیل مصرف قرص جان خود 

را از دست داده است.
نگین شهر آمدم و دیدم که همسرم فوت  به  بلافاصله 
کرده، هرچند که نسبت به این موضوع مشکوک بودم اما 
هیچ مدرک و یا موضوعی که بتوانم به چیز دیگری فکر کنم 
نداشتم تا اینکه برادر کوچک همسرم به من گفت که پدرش 
یعنی پدرخانمم شب گذشته همسرم را کتک زده و همان 

موضوع باعث مرگش شده است.
کشف چوب  دستی خونین در محل جنایت

این جوان 2۱ ساله که راهی جز در میان گذاشتن موضوع با 
پلیس نداشت، به کلانتری مراجعه کرد و از پلیس درخواست 

کمک کرد.
مأموران کلانتری نیز بلافاصله به محل حادثه رفتند و در 
تحقیقات متوجه شدند خانواده همسر این جوان، )ه.گ( را به 
غسال خانه برده و قصد دارند بلافاصله پس از غسل دادن او 

را دفن کنند.
با هماهنگی مرجع قضایی بلافاصله جسد به سردخانه 
منتقل شد و پلیس، بهروز 29 ساله )پدر مقتول( را دستگیر و 
برای تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی آزادشهر منتقل کرد.

کارآگاهان در بازرسی از منزل بهروز موفق شدند یک چوب 
شکسته شده که آغشته به خون بود و چند تار مو نیز به آن 
چسبیده بود را کشف کنند. بهروز که در ابتدا منکر تمامی 
موارد انتسابی شده بود در مواجه شدن با مستندات پلیس و 

شواهد و قرائن موجود، لب به اعتراف گشود.
نصیحتم را گوش نکرد و با چوب دستی آنقدر زدمش تا مرد

فرمانده انتظامی شهرستان آزادشهر در خصوص جزئیات 
این پرونده، در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری فارس در 
گرگان اظهار کرد: مقتول خانم ۱۵ ساله ای است که کمتر از 
چهار ماه گذشته با )ع.ر( 2۱ ساله ازدواج کرد که با توجه به 
اعترافات بهروز، ظاهراً این دو جوان در زندگی دچار مشکلات 

خانوادگی شدند.
علیرضا اصلانی اضافه کرد: بهروز در اعترافات خود در 

خصوص علت و انگیزه وقوع این جنایت، بیان کرد که روزهای 
گذشته خانواده دامادش با وی تماس گرفته و اطلاع دادند که 

)ع.ر( قصد دارد از همسرش جدا شود.
وی گفت: بهروز نیز برای متقاعد کردن دخترش چندین 
بار با وی صحبت کرد و قصد داشت با انجام نصیحت او را از 

تصمیمش منصرف کند.
فرمانده انتظامی شهرستان آزادشهر خاطرنشان کرد: بهروز 
در ادامه تأکید کرد که در روز حادثه پس از آنکه متوجه شدم 
تصمیم دخترم جدی است، به آق قلا رفتم و او را به خانه 
خودمان آوردم که بازهم به نصیحتم گوش نکرد که در نهایت 

چوب دستی را گرفتم و با تمام توان او را با چوب کتک زدم.
علیرضا اصلانی گفت: بر اساس اعترافات متهم و بررسی های 
انجام شده، مقتول در ساعات بامدادی 26 دی ماه براثر ضربات 

وارد شده جان خود را از دست داد.
وی اضافه کرد: بهروز در تحقیقات تکمیلی بیان کرد که به 
دلیل ترس، او را به بیمارستان نبردم و بلافاصله با همسرش 
تماس گرفتم و گفتم که به دلیل مصرف دارو و قرص حالش 

بد شده و مرده است.
اصلانی در پایان ابراز کرد: با تکمیل شدن پرونده و تحقیقات 
پلیسی و با توجه به اعترافات متهم، بهروز به همراه مستندات 

برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی شد.

کشف بیش از یک تن انواع مواد مخدر در دلیجان 

جانشین فرماندهي انتظامي استان قزوین اعلام کرد:

انهدام باند سارقان انباري منازل با 28 فقره سرقت

فرمانده انتظامی استان از کشف یک تن و ۱2۵ کیلوگرم انواع مواد مخدر در شهرستان 
دلیجان خبر داد. 

سرهنگ کیومرث عزیزی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران افزود: این میزان شامل ۷۵0 
کیلوگرم تریاک، 2۴۵ کیلوگرم حشیش و ۱۳0کیلوگرم هروئین است که در عملیات روزسه 

شنبه  ماموران پلیس در دلیجان کشف شده است. 
وی ادامه داد: با برنامه ریزی عملیاتی پلیس در کشف این محموله مواد مخدر، ماموران 
انتظامی شهرستان دلیجان موفق شدند محلی را که قاچاقچیان اقدام به تخلیه و استتار 

محموله خود کرده بودند شناسایی و کشف کنند.
 فرمانده انتظامی استان مرکزی افزود: در بازرسی از محل اختفای این محموله بزرگ مواد 
مخدر که توسط قاچاقچیان در منطقه ای بیابانی و صعب العبور در حوالی شهرستان دلیجان 

پنهان شده بود، این مقدار مواد مخدر کشف شد.
 این مقام ارشد انتظامی گفت: در تحقیقات پلیس سرنخ هایی از متهمان این پرونده به 

دست آمده است که برنامه ریزی پلیس دستگیری آنان در حال انجام است.
 سرهنگ عزیزی، در ادامه از افزایش 68 درصدی کشفیات مواد مخدر در استان مرکزی 
در 9 ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد و افزود: در این مدت بیش از پنج 
تن و 200 کیلوگرم مواد مخدر کشف و در این راستا 29 باند قاچاق نیز شناسایی و متلاشی 

شده است. 

 وی اضافه کرد: در عملیات های پلیس در این مدت، بیش از پنج هزار نفر به علت جرایم 
مواد مخدر دستگیر و به دستگاه قضایی معرفی شده اند و نزدیک به پنج هزار نفر معتاد نیز 

ساماندهی و به مراکز ترک اعتیاد معرفی شده اند.
 شهرستان دلیجان از توابع استان مرکزی با ۴۵ هزار نفر جمعیت در مسیر راه اصلی 

استان های جنوبی و شرقی با استان های شمالی و مرکز واقع شده است. 

جانشین فرماندهي انتظامي استان از دستگیري اعضاي باند سارقان انباري منازل با کشف 28 فقره 
سرقت در قزوین خبر داد. 

 سرهنگ سلمان  امیري  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس ، در تشریح این خبر اظهار داشت: 
به دنبال افزایش وقوع سرقت هاي انباري منازل از مجتمع هاي مسکوني در قزوین موضوع به صورت ویژه 

در دستور کار ماموران پلیس آگاهي قرار گرفت.
وي ادامه داد: ماموران اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهي قزوین در پي اقدامات فني پلیسي و اطلاعاتي 

و استفاده از منابع مردمي موفق به شناسایي 6 سارق حرفه اي شدند.
جانشین فرماندهي انتظامي استان افزود: پس از هماهنگي هاي لازم با مراجع قضائي و طي یک عملیات 
غافلگیرانه هر 6 متهم به همراه پنج نفر از مالخران دستگیر و به پلیس آگاهي منتقل شدند.  سرهنگ امیري 
بیان داشت: در بازجویي تخصصي ماموران ،متهمان به 28  فقره سرقت انباري و یک فقره سرقت کش 
روزني و یک فقره سایر سرقت ها اعتراف کردند که پس از تشکیل پرونده به مراجع قضائي معرفي شدند. 
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 بچه های پرحرف گاهی می توانند مایه دردسر پدر و مادر یا 
سرپرست شان باشند، اما باید یادمان باشد که این ویژگی فوایدی 
هم دارد. توانایی رسا و مکرر حرف زدن، یک خصوصیت مثبت تلقی 

می شود.  
تحقیقات نشان داده بچه های پرحرف در دوره پیش دبستانی 
عملکرد بهتری نسبت به سایرین دارند و این امتیاز تا دوره ابتدایی، 
متوسطه، دانشگاه و مخصوصا به محل کار هم کشیده می شود. حالا 

ببینید چرا احتمال موفقیت این بچه ها در بزرگسالی بیشتر است.
امتیازی که  مهارت های کلامی بهتری دارند: بدیهی ترین 
بچه های پرحرف دارند این است که طبیعتا در حرف زدن ماهرترند. 
بچه های پرحرف هر زمانی که صحبت کنند، به دنبال این هستند 
که چطور ارتباط قوی برقرار کنند، و داشتن مهارت های ارتباطی، 

موفق شدن را تقریبا در هر زمینه ای از زندگی آسان تر می نماید.
درک و سرعت انتقال فوری دارند: کسی که وقت زیادی را 
صرف حرف زدن می کند، واضح است که می تواند بلافاصله هم فکر 
کند. به همین دلیل، بچه های پرحرف نسبت به بیشتر همسالان 
دارند،  هم  بهتری  درک  و  داشته  بیشتری  انتقال  شان سرعت 

سریع تر مطالب طنز به ذهن شان خطور کرده و تعریف می کنند 
و دوستان شان را سرگرم می نمایند. این یک امتیاز است، چون شوخ 

طبعی یکی از کلیدهای موفقیت است.
به جواب می رسند: بچه های پرحرف تمایل به پرحرفی دارند 
چون کنجکاو هستند، و می خواهند در مورد دنیایی که درآن 
زندگی می کنند بیشتروبیشتر بدانند. وقتی شما سوال های بیشتری 
یعنی  گرفت.  خواهید  بیشتری  جواب های  طبیعتا  می پرسید، 
بچه های پرحرف زمان شروع مدرسه، نسبت به بچه های معمولی 

اطلاعات و دانش بیشتری دارند.
مهارت های اجتماعی بهتری دارند: بچه های پرحرف گرایش 
به تعامل و ارتباط بیشتری دارند و زودتر رابطه دوستی برقرار 
می کنند. داشتن یک گروه اجتماعی قوی، یکی از چیزهایی است 
که برای رشد کردن از هرچیزی بیشتر به آن نیاز دارید، و پرحرف ها 
به راحتی از این امکان برخوردارند. این بچه ها رابطه بهتر و قوی تری 
هم با خواهر و برادرهای شان دارند. مخصوصا دخترها از داشتن 
چنین برادری که بتوانند با او درد و دل کرده و به او اعتماد کنند 

بهره می برند.

مشارکت بیشتری دارند: بچه های پرحرف نمی توانند مدت 
طولانی ساکت بمانند. بله، قطعا این مسئله می تواند تبدیل به یک 
مشکل شود، اما اگر بتوانند یاد بگیرند که چه زمانی برای حرف زدن 
مناسب است و چه زمانی نه، نتایج فوق العاده ای خواهند گرفت. 
مثلا در کلاس درس، این مهارت می تواند به صورت داوطلب شدن 
و دست بلند کردن و شرکت در بحث ها و گفتگوها بروز کند. معمولا 
معلم ها برای پیشبرد یک بحث به ترفندها و تکنیک هایی نیاز دارند، 
اما اگر یک یا دو بچه پرحرف در کلاس داشته باشند کارشان بسیار 

راحت تر خواهد بود.
چیزهای بیشتری برای گفتن دارند: بیشتر بچه ها نمی توانند 
بچه های پرحرف می توانند  اما  بزنند.  پنج دقیقه یکسره حرف 
ساعت ها حرف بزنند که نشان می دهد پراز ایده و تفکر هستند. این 
پرُاندیشه بودن و حس تخیل به وقت نیاز نتیجه بسیار مطلوبی برای 
شان به بار خواهد آورد، مثلا وقتی به عنوان یک مدیرعامل قرار است 

یک  استراتژی ارائه دهند یا گزارشاتی بنویسند.
انرژی فراوانی دارند: بچه های پرحرف بسیار پرانرژی هستند. 
فکر کنید اگر بتوانند از این انرژی به خوبی بهره ببرند چه کارها که 

نمی توانند بکنند. اگر فرزند شما هیچ وقت ساکت نمی ماند و برای 
شما یک معضل شده، به او کمک کنید سرگرمی هایی پیدا کند که 

بتواند انرژی اش را به سمت و سویی خلاقانه سوق دهد.
زندگی را جالب تر می کنند: والدین بچه های پرحرف معتقدند 
که این بچه ها جالب و جذاب هستند و اغلب سرگرم شان می کنند. 
البته در نظر والدین همیشه هم به این سادگی نیست، اما دست 
کم بچه های شان هرگز نمی گذارند چیزی کسل کننده باشد. در 
دنیایی که حتی پدر و مادر بودن هم می تواند گاهی ملال انگیز و 
خسته کننده باشد، خوب است که چیزی در زندگی وجود داشته 

باشد که همیشه غافلگیر و متعجب تان کند.
در آینده پدر و مادر بهتری خواهند بود: پژوهشگران طی 
مطالعاتی نشان دادند پدرومادرها هرچه بیشتربا بچه هَای شان 
صحبت کنند، مهارت های بیانی و سوادآموزی شان نیز بهتر خواهد 
شد. بنابراین حتی اگر بابت داشتن فرزند پرحرف تان در فشار و تنش 
هستید، به خودتان یادآوری کنید که گرایش آنها به زیادحرف زدن 
چه پیامدهای خوبی در زندگی شان  و همچنین در زندگی نوه های 

شما خواهد داشت.

بچه های پرحرف در آینده موفق ترند!
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وزیر امور خارجه کشورمان دوشنبه شب با حضور در برنامه 
نگاه یک شبکه یک سیما درباره آخرین روند اجرایی شدن برجام 

سخن گفت. 
محمد جواد ظریف با بیان اینکه جمهوری اسلامی با قدرت 
منطق توانست از حقوق خود در برابر 6 قدرتی که به غلط خود 
را جامعه جهانی معرفی می کنند، دفاع کند اظهار داشت: همه 
این موفقیت ها مرهون مقاومت، پایمردی و انتخاب هوشمندانه 
ملت ایران است که در طول سال های گذشته اجازه ندادند طرف 
مقابل احساس کند که می تواند از طریق فشار، به خواسته های 

خود برسد.
ظریف در ادامه ضمن قدردانی از حمایت های پدرانه و مشفقانه 
مقام معظم رهبری از تیم مذاکره کننده و همچنین کمک های 
رئیس جمهور تاکید کرد: امروز شرایطی به وجود آمده که همه باید 

از آن استفاده کنیم و ملت ایران در این موضوع شریک هستند.
وزیر امور خارجه کشورمان گفت: همه کسانی که در عرصه 
مذاکرات تلاش کردند، می توانند این احساس را داشته باشند که 

به بخشی از دین خود نسبت به مردم و خون شهدا ادا کرده اند.

میان کشورهای غربی ١+5 اختلافاتی پیدا شد
ظریف با بیان اینکه کشورهای1+5در سال های اخیر توانسته 
بودند منسجم شوند و اختلافات شان پوشیده بماند تصریح کرد: در 
طول دو سال گذشته، میان کشورهای غربی 1+5 اختلافاتی پیدا 

شد و این احتمال وجود داشت که کار به تاخیر بیفتد.

 خروج بانک سپه از لیست تحریم
وی در ادامه اظهارات خود با اشاره به چگونگی روند خارج شدن 
دو بانک سپه و صادرات از لیست تحریم ابراز کرد: تحریم بانک های 
سپه و صادرات به دلایل غیر هسته ای بود و ما در مذاکراتی به این 
نتیجه رسیدیم که طرف مقابل از طریق شورای امنیت سازمان 
ملل، بانک سپه را قبل از اجرایی شدن برجام از لیست تحریم ها 
خارج کند.وی افزود: کمیته 1737اولین قطع نامه تحریمی علیه 
ایران و در حقیقت کمیته ناظر بر تحریم ها بود که بایستی به خروج  

بانک سپه از لیست تحریم ها تصمیم می گرفت. 
ظریف ادامه داد: این کمیته از 2روز قبل، یادداشتی را میان 
اعضای خود مبنی بر خروج بانک سپه از لیست تحریم ها پخش 
کرده بود که چنانچه با این یادداشت در روز شنبه مخالفت نمی 
شد، این اتفاق عملیاتی می شد. ما همه برنامه های خود را طوری 
تنظیم کرده بودیم که ساعت 12:30 کارها تمام شود و به محض 
قرائت گزارش از سوی آمانو، کلیه تحریم های قبلی علیه ایران 

لغو می شد.
ظریف با اشاره به اینکه لحظه اجرایی شدن برجام به معنای آن 
است که کلیه قطع نامه های شورای امنیت لغو می شود و با تشریح 
ساز و کار لغو تحریم بانک سپه گفت: یک مسیر در پروسه مذاکرات 
برجام بود که در ساعت ده شب به وقت وین قرار بود اجرایی شود 

و آژانس آن را تایید کرد و تعهدات فورا عملی شد. 

مشکل بانک صادرات هم در آینده ای نزدیک
 حل خواهد شد

وی ادامه داد: مسیر دیگر بانک سپه بود که به عنوان یک پروژه 
جداگانه دنبال کردیم و با تاکتیک مذاکره و سیاست لغو تحریم 
بانک سپه صورت گرفت و مشکل بانک صادرات هم در آینده ای 
نزدیک حل خواهد شد که البته لازم به توضیح است برجام مشتمل 

بر این دو بانک نمی شود. 
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به ساز و کار آزادی زندانیان 
ایرانی در آمریکا یادآور شد: ما هفت زندانی را که بیش از ده سال 
محکوم و ده میلیون دلار جریمه بودند را توانستیم با مذاکره آزاد 
کنیم و برخی از زندانیان که حبس تعلیقی داشتند نیز از زندان 

ها خارج شدند. 
ظریف با اشاره به اینکه 28 زندانی را که در آسیای شرقی و 
مناطق دیگر زندانی بودند از جمله سه زندانی در مالزی آزاد شدند 
یادآور شد: مسیر پرونده نظامی ایران و آمریکا نیز دارای دو پروسه 

حساب امانی و ادوات نظامی بود. 

پرونده نظامی ایران و آمریکا با دریافت غرامت 
یک میلیارد و 700 میلیون دلار حل و فصل می شود 

وی با اشاره به اینکه بخش اموال نظامی ایران با مذاکره حل 
شد گفت: ما با گرفتن مبلغ یک میلیارد و 700 میلیون دلار این 
موضوع را حل و فصل کردیم و بخش دوم تعهدات آمریکا درباره 

ادوات نظامی نیز قرار است به زودی بررسی و حل و فصل شود. 
وزیر امور خارجه کشورمان یادآور شد: من از شنیدن برخی 
خبرها خوشحال نیستم و خواهشم این است که دعواها را تمام 

کنیم و از برجام باید نهایت استفاده صورت بگیرد. 
ظریف تاکید کرد: امروز همه می گویند ما پیروز شدیم و اگر 
به رسانه های منطقه توجه کنید می بینید که آن ها نیز به این 

پیروزی اذعان دارند. 
وی با بیان اینکه کشورهایی حاضر شدند با ایران همکاری 
هسته ای را بپذیرند که زمانی به شدت مخالف برنامه هسته ای 
ایران بودند تاکید کرد: ما باید از برجام نهایت استفاده را بکنیم و 
ایران امن ترین و با ظرفیت ترین کشور برای سرمایه گذاری است و 
اگر ابتکار عمل را به دست بگیریم می توانیم در کشورها نفوذ کنیم.

ظریف در ادامه تصریح کرد: امروز باید از گذشته عبور کرد و 
برخی از پستوی خبرها هر خبر منفی را تیتر کردند و اکنون نیز 
همین کار را انجام می دهند درحالی که همه دنیا به پیروزی ایران 
اذعان می کنند و  باید گفت تحریم ها بیش از آن چه که مقررات 
بودند فضایی بود که همکاری با ایران را سخت کرده بود و اکنون 

فضای ارتباط با ایران ممدوح است.

باید به دور از اختلافات برجام را اجرایی کنیم
 وزیر امور خارجه در ادامه افزود: بنده در روز قرائت متن اجرای 
برجام پیشنهاد دادم تا از همه مذاکره کنندگان قبلی چه از طرف 
ایران چه کشورهای خارجی تشکر به عمل آید چرا که آن چه امروز 
اتفاق افتاده نتیجه تلاش گذشتگان است و امروز باید تلاش کنیم 

تا به دور از اختلافات برجام را اجرایی کنیم و فضای ایران  را برای 
ورود سرمایه گذاری به کشور آماده کرد.

 ظریف  با بیان این که ایران امن ترین کشور برای سرمایه گذاری 
است تصریح کرد: باید سعی کرد تا سرمایه گذاران خارجی در کشور 
سرمایه گذاری کنند چرا که ایران امن ترین نقطه سرمایه گذاری 
است و البته این سرمایه گذاری ها باید با حساب باشد نه راهی برای 
نفوذ، و اگر ما ابتکار عمل را در عرصه دیدیم قدرت نفوذ از آن ما 

خواهد بود  .
ظریف  در پاسخ به این سؤال که اکنون آیا از منتقدین و یا 
برخی انتقادات ناراحت هستید اظهار داشت: نمی توان در مقابل 
مردم دروغ گفت چرا که برخی مسائلی را مطرح کردند که متأسفانه 
برخی در زمین دشمن بازی کردند  تمام مذاکرات با پشتوانه مردم 
حرکت می کردیم و اگر طرف مقابل احساس می کرد در کشور 
پشتوانه ای نداریم  و بر سر میز مذاکره نمی توانستیم خواسته های 

خود را اجرایی کنیم.
ظریف در ادامه تصریح کرد:امروز صبح در یکی از روزنامه ها 
دیدم و متأسفانه باید گفت این چه فکر غلطی است که بگوییم 
برجام به نفع کشور نیست و باید با امید به سوی اجرای توافق برویم 
تا سرمایه گذاران داخلی و خارجی با سرمایه گذاری در کشور زمینه 
پیشرفت را فراهم کنیم و ایران بهترین فضای سرمایه گذاری را دارد.

وی در ادامه تصریح کرد: افرادی که با برجام مخالفت می کنند 
باید گفت که مخالفت آن ها ما را به جایی نمی رساند و مطابق گفته 
ریاست جمهور برجام توفیق این دولت یا گروه های خاصی نیست 
بلکه موفقیت این ملت و مردم در کنار حمایت های مقام معظم 

رهبری است.
ایران در  رفتار  این سؤال که  به  پاسخ  امور خارجه در  وزیر 
مقابل بعضی رفتارهای عهدشکنانه برخی کشورها چه خواهد بود 
اظهار داشت: مخالفین ما در آمریکا که نفوذ زیادی هم در سیستم 
حاکمیت آمریکا دارند  می خواهند القا کنند که فضای ایران فضای 

ناامنی است اما در مقابل می بینیم که دنیا به سمت ایران می آید.
وی افزود: چرا برخی در کشور به گونه ای رفتار می کنند که  
بوق برخی دشمنان در دنیا که می خواهند  القا کنند که فضا ایران 
مناسب نیست باشند و بعضی از این صداها در دنیا اصلًا شنونده ای 
ندارد و امروز هم یک اقدام   ایذایی در آمریکا را دیدیم که آن هم 

در ادامه رفتارهای آن ها است.
 وی در ادامه با اشاره به رصد رفتارهای طرف مقابل اظهار 
داشت: ما با تشکیل یک هیئت نظارت که رصد کردن در موارد 
نقض  مسائل برجام را برعهده دارد و حتی ما در شورای عالی امنیت 
ملی بررسی کردیم و در مقابل هر خلف وعده ای اقدام متناسبی 
را پیش بینی کردیم و البته باید گفت هر خلف وعده ای نقض 
برجام نیست و بدعهدی  یک پاسخ و نقض برجام پاسخ دیگری را 
از طرف ما خواهد داشت و ما  به دلیل بدعهدی طرف مقابل در 
قالب برجام رفتارهایی را دیده ایم و همه ما در حال رصد  رفتارهای 

طرف مقابل هستیم.
بیانیه ای  مانند   وزارت خارجه  افزود: موضع گیری های   وی 
که  به دلیل اعمال تحریم هایی که توسط آمریکا  صادر شد  و 
همچنین چندین ایمیل برای بنده از طرف مقامات آمریکایی رسید 
و اعتراضات خود را به آن ها اعلام کردیم و از آن ها توضیح خواسته 

شد.

از آزادی زندانیان اصلًا ضرر نکردیم
ظریف در ادامه در پاسخ به این سؤال که ارتباط تأخیر در اعلام 
اجرای برجام با آزادی زندانیان چه بود اظهار داشت: این مسئله به 
خوبی مشخص شد چرا که آزادی زندانیان فردای روز اجرای برجام 
اتفاق افتاد و مشخص شد که  این تأخیر هیچ ربطی به آمریکا 
نداشت  و مسئله اجرای برجام  و آزادی زندانیان دو مسیر جداگانه 
بودند اما به طور اتفاقی در یک محدوده زمانی  اجرای برجام و 

آزادی زندانیان اتفاق افتاد.
وی افزود:  باید به خدمت گزاران مردم اعتماد کنیم و به فرموده 
مقام معظم رهبری  که تیم مذاکره کننده انسان های امینی هستند 
و این گمانه زنی ها باعث برخی سوءتعبیرها شد و  از آزادی زندانیان 

از نظر نفرات و جایگاه حساس اصلًا ضرر نکردیم.
 ظریف در پاسخ به این سؤال که آیا ایرانیان در آمریکا از قبل 
شناسایی شده بودند اظهار داشت: ما در یک سال و نیم قبل در 
نواحی مختلف در شورای عالی امنیت ملی و  نهادهای جمهوری 
اسلامی  کسانی که به خاطر لغو تحریم زندانی شده بودند شناسایی 
شدند چرا که همین افراد باید آزاد می شدند و در این بین شاید 
برخی افراد شناسایی نشدند و برخی دیگر که چند ماه دیگر قرار 
آزادی آن ها بود تصمیم ما بر این شد که از دیگر امتیازات استفاده 
کنیم و ما در بررسی ها  مهم نبود که شخص زندانی مقیم ایران 

است یا خارج، به طوری که تمام آن ها را ایرانی می بینیم و تمامی 
آن ها  شهروند ایران یا خارج از کشور یک اقدام انسانی شکل گرفت.

 وی در ادامه تصریح کرد: البته این مسئله را باید متذکر شویم 
که 4 زندانی که در ایران بودند خطاکار بودند اما خانواده های آن ها 
گناهی نداشتند و ما یک اقدام انسانی تحت آزادی هم وطنانمان 

در آمریکا بود.
ظریف همچنین در خصوص پرونده ادعای جمهوری اسلامی 
ایران در مورد خریدهای نظامی اظهار داشت: این پرونده 37 سال 
مطرح بود و دو طرف لوایح خود را تبادل کرده بودند و قضیه به 
جایی رسیده بود که ما آخرین لایحه خود را داده بودیم و آمریکا ده 

سال زمان داشت تا به لایحه آخر ما جواب بدهد.
وزیر امور خارجه تصریح کرد: اگر می خواستیم این روند را طی 
کنیم تقدیم لوایح ده سال دیگر هم می توانست به طول بینجامد 
مگر این که بیرون از دیوان لاهه مسئله را حل می کردیم ولی در 
یک مقطعی پیشنهاد شد که ما این موضوع را از طریق مذاکره به 
نتیجه برسانیم و فضای مذاکرات هسته ای کمک کرد تا این مسیر 

هم سریع تر به نتیجه برسد.

 سوئیفت و معامله دلاری انجام می شود
وزیر امور خارجه همچنین در پاسخ به این سؤال که آیا سوئیفت 
انجام  دلاری  معامله  و  سوئیفت  گفت:  شد  خواهد  رفع  دلاری 

می شود ولی فقط نباید دلار از طریق آمریکا حرکت کند.
وی با بیان این که بنده تخصصی در این موضوع ندارم گفت: 
دوستان ما در بانک مرکزی می گویند تبادلات دلاری فقط از مسیر 
آمریکا نیست و امکان تبادلات دلاری از سایر مسیرها وجود دارد 
ضمن این که مقررات یا آیین نامه های اجرای برجام نیز کمک به 
اجرای هر چه بهتر برجام خواهد کرد ضمن این که این مقررات نیز 

با نظر مثبت نوشته شده است.
ظریف در بخش دیگری از این برنامه در خصوص زمزمه هایی 
مبنی بر وضع تحریم های غیر هسته ای به بهانه بحث های موشکی 
و این که چرا آمریکایی ها اصرار بر این دارند تا فضا، فضای مثبتی 
نباشد اظهار داشت: به هر جهت دولت آمریکا در یک روز از نه 
از روی میل باطنی بلکه به خاطر مقاومت مردم ناگزیر شد است 
که یک رشته اقداماتی را انجام بدهد و برنامه هسته ای ایران را به 

رسمیت بشناسند.
وی با بیان این که ما از روز اول نیز عنوان کردیم که هرگز در 
خصوص مباحث امنیت ملی خود با کسی مذاکره نخواهیم کرد 
گفت: در قطعنامه 1929 که مبنای تصمیم اخیر آمریکا و امروز 
دیگر این قطعنامه وجود خارجی ندارد هر گونه فعالیت موشک بال 
استیک ایران ممنوع بوده و این ممنوعیت با لحن " اجباری"  در 
این قطعنامه قید شده بود اما در قطعنامه 2231 چنین ممنوعیتی 
وجود ندارد اما در زمینه این قطعنامه که این بحث مطرح شده 
لحن اجباری تبدیل به درخواست از ایران شده و بحث مربوط به 

موشک ها نیز تغییر کرده است.
ظریف یادآور شد:در آن زمان بحث موشک هایی بود که قابلیت 
حمل کلاهک هسته ای را داشت ولی امروز  راجع به موشک هایی 
هسته ای  کلاهک  حمل  قابلیت  برای  که  می کنند  صحبت 
طراحی شده اند درحالی که جمهوری اسلامی ایران به دنبال کلاهک 
هسته ای نیست که بخواهد موشکی را برای این قابلیت طراحی کند 
لذا ما اعتقاد داریم که اقدام آمریکا هیچ مبنای بین المللی و قانونی 
ندارد ضمن این که در هیئت نظارت بر اجرای برجام که در شورای 
عالی امنیت ملی تشکیل شده است سازوکارهایی برای رصد کردن 
اقدامات طرف مقابل طراحی شده و در آن چارچوب پاسخ های لازم 

داده خواهد شد.
به گزارش انتخاب، وزیر امور خارجه در ادامه برنامه با اشاره به 
این که دولت آمریکا متعهد است و تعهدات دولت ها حتی با تغییر 
رئیس جمهور  در جامعه بین الملل تغییر نمی کند گفت: اگر اوباما 

برود تعهدات دولت آمریکا باید باقی بماند.
را سبب نقض  تعهداتش  به  آمریکا  نبودن دولت  وفادار  وی 
حقوق بین الملل دانست و عنوان کرد: آمریکا 37 سال است که 
علیه ایران تحریم وضع می کند به طوری که حتی این تحریم ها 

توسط دوستانشان اجرا نشد.
ظریف با اشاره به این که آمریکا به دروغ تحریم های غیرقانونی 
و ظالمانه را علیه جمهوری اسلامی ایران وضع کرد ادامه داد: هر 
کسی که در مقام رسمی اجرایی  ایالت متحده قرار می گیرد باید 

مسیر خود را با تعهدات کشورش دنبال کند .
وزیر امور خارجه با اشاره به این که در ایالت متحده آمریکا 
وعده های در فضای هیجانی انتخابات از سوی نامزدها داده می شود 

افزود: وعده های انتخاباتی ایالت متحده در عمل اجرا نمی شود.
وی گفت: برخی از نامزدهای جمهوری خواه در حرف هایشان 

گفته اند وقتی بر سرکار بیایند نمی توانند برجام را کنار بگذارند.
ظریف با اشاره به این که آمریکا ابرقدرت نیست و مجبور است 
نظرات دیگران را رعایت کند ادامه داد: همه ما در یک کشتی به 
نام ایران برای حرکت به سمت پیشرفت نشسته ایم و لذا همه باید 
بپذیریم تا سال آینده هر کسی که در کاخ سفید نشست می تواند 

خلاف کند لذا این امر در سایه همدلی و هم زبانی شدنی است.
وزیر امور خارجه با تاکید بر این که نباید با زبان دشمنی با 
یکدیگر صحبت کرد ادامه داد: باید از فرصت بهترین استفاده را کرد 

تا در نهایت بهترین سرمایه گذاری برای کشور انجام شود.
وی از بخش خصوصی خواستار فعال شدن کرد و گفت: در این 
صورت است که می توانیم مبانی برجام و مبانی بازگشت ناپذیری 

تحریم ها را تقویت کنیم.

سعودی ها باید در نوع رفتار خود تجدیدنظر اساسی کنند
وزیر امور خارجه با اشاره به این که رژیم صهیونیستی و برخی 
از مقامات سعودی اجرای برجام را خطرآفرین اعلام کردند ادامه 
داد: دولت سعودی باید در نوع رفتار خود تجدیدنظر کند تا خطر 

افراطی که سعودی به آن دامن زده است گریبان گیرشان نشود.
وی با بیان این که این آتش در نهایت دامن گیر خودشان خواهد 
شد افزود: امت اسلامی نیاز به همراهی و هماهنگی برای مقابله با 
این گونه اقدامات دارد لذا دیگر سعودی ها نمی توانند با دروغ پردازی 

در قالب پروژه ایران هراسی کار خود را به پیش ببرند.
ظریف با تاکید بر ضرورت کنار گذاشته شدن سیاست های 
تفرقه افکنانه بین امت اسلامی اظهار داشت: همه باید برای پیشبرد 

اهداف جهان اسلام همکاری کنند.

ایران در برابر حرکتی خصمانه
 با کمال قدرت از خود دفاع می کند

وزیر امور خارجه با اشاره به این که جمهوری اسلامی ایران 
کشوری صلح دوست است و به دنبال ثبات و امنیت در منطقه 
است گفت: ایران ثبات همسایگان را ثبات خود می داند اما همواره 

در برابر حرکت خصمانه با کمال قدرت از خود دفاع می کند.
وی با اشاره به حرکات سنگ پراکنی گروه ناآزموده و ناپخته 

گفت: باید به منافع جهان اسلام بیشتر اندیشیده شود.

دشمنی با ایران برای هیچ کس منفعت ندارد
ظریف افزود: جمهوری اسلامی ایران کشور قدرتمند جهان 
اسلام است که در سایه رهبری، خیر جهان اسلام را می خواهد لذا 
دشمنی با جمهوری اسلامی ایران برای هیچ کس منفعت نداشته 

است
وزیر امور خارجه گفت:  ایالت متحده باید بر روی بسیاری از 
سیاست هایی که علیه ملت ایران روا داشته است خط بطلان بکشد.

وی ادامه داد: منفعت دوستان ما در منطقه در این است که با 
این کشور بزرگ راه دوستی را در پیش بگیریم لذا امیدواریم با این 

روش بتوانیم در جهت منافع جهان اسلام حرکت کنیم.
ظریف با بیان این که برخی این حرکات از سوی استیصال 

صورت می گیرد ادامه داد: این حرکات از روی دستپاچگی است.
وزیر امور خارجه با اشاره به این که وابستگی مان به نفت در حال 
کاهش است گفت: این در حالی  است که از سوی دیگر حضورمان 

در بازارهای جهانی رو به افزایش است.

امروز تنها محل امن در منطقه ایران است
وی با اشاره به این که جمهوری اسلامی ایران کشوری قدرتمند 
است گفت: امروز تنها محل امن در منطقه جمهوری اسلامی ایران 
است پس مشتاقانه به همسایگانمان پیشنهاد می کنیم که مسیری 

که برخی دنبال کردند مناسب نیست.
وزیر امور خارجه در پاسخ به سؤال دیگری پیرامون بحران 
سوریه گفت:  برخی در منطقه دوست دارند در بحران سوریه 
خارجی ها وارد شوند تا آن ها به درگیری ها ، جنگ و کشتار دامن 

بزنند.

بحران سوریه راه حل نظامی ندارد
با  باید  معتقدند  اندکی  تعداد  این که هنوز  به  اشاره  با  وی 
واردکردن خارجی ها به منطقه  می تواند به دنبال راه حل نظامی 
از ده  ندارد و بیش  باشند گفت: بحران سوریه راه حل نظامی 
ماه است که مردم بی گناه یمن مورد اصابت بمب و موشک قرار 
می گیرند لذا در یمن شاهد دخالت های مستقیمی هستیم.ظریف 
افزود: در سوریه گروهی به دنبال راه حل سیاسی نیستند لذا آن ها 
می خواهند با واردکردن خارجی ها به منطقه منابع شکل گیری 
دولت وحدت ملی شوند.وزیر امور خارجه با اشاره به این که باید راه 
حل سیاسی در سوریه ایجاد شود گفت: دو تا سه کشور منطقه نیز 
باید به این راه حل دست یابند لذا جمهوری اسلامی ایران همواره 
خواهان پایان درگیری در سوریه است.وی ادامه داد: با مقاومت 
میدانی مردم سوریه و از طریق دیپلماسی فعال می توان کار را به 

جلو پیش برد.
ظریف در پاسخ به سؤال دیگری پیرامون ناگفته های مذاکرات 
هسته ای افزود: با لحظات سخت بسیاری در طول مذاکرات روبرو 

بودیم لحظاتی که احساس می کردیم بن بست کامل است.
وزیر امور خارجه با اشاره به این که در همه موارد احساس 
کردیم که توکل به خداوند و توسل به اهل بیت)ع( راهگشا است 
بیان کرد: طرف مقابل در طول مذاکرات بارها گفته بودند که آن ها 
در گذشته در مورد ایران اشتباه می کردند و یا این که می خواهند 

راه جدیدی را امتحان کنند.

 کنایه  ظریف به برنامه 90
وی با بیان این که مردم ما به دنیا مقاومت و ایستادگی خود 
را نشان دادند گفت: حرف امام مبنی بر این که مردم ولی نعمت 
هستند را باید به درستی پذیرفت زیرا مردم کاری کردند کارستان!

ظریف در لحظات پایانی این برنامه به پخش نشدن مصاحبه 
اش از 90 طعنه زد. او در لحظه ای که مجری برنامه گفت:»ببینم 
چقدر وقت داریم؟« با خنده به او گفت:»ما که برنامه 90 نرفتیم 

ولی الان در وقت اضافه هستیم!«

برجام؛ الگویی برای حل بحران های خاورمیانه
مهدی  جوکار

پس از 27 ماه از آغاز گفت وگوهای هسته ای ایران و 1+5 در دولت یازدهم، روز اجرای 
برجام فرار رسید و طرف های گفت و گو بیانیه اجرای آن و لغو تحریم های هسته ای را 
صادر کردند. این رویداد آغاز فصلی تازه در تاریخ سیاسی خاورمیانه بود که امیدی تازه برای 
غلبه رویکرد گفت وگو و دیپلماسی بر جنگ و مخاصمه را در این منطقه ایجاد کرد. به این 
ترتیب، با اجرایی شدن برجام، مساله هسته ای ایران به تاریخ پیوست و منطقه خاورمیانه از 

یک بحران غیر ضروری رهایی یافت.
بیانیه برجام و اجرایی شدن آن تنها یک توافق دوجانبه میان ایران و گروه 1+5 نبود که 
تنها به سود ایران باشد بلکه این توافق پیروزی گفت وگو را بر مخاصمه رقم زد و فضا را برای 

حل بحران های منطقه ای در خاورمیانه فراهم ساخت.
اگر بخواهیم نگاهی دقیق به پیامدهای اجرایی شدن برجام بر نظم و امنیت خاورمیانه 
داشته باشیم باید بگوییم این توافق منطقه را از یک بحران غیر ضروری که برخی کشورها از 
آن در راستای پیشبرد اهداف جنگ طلبانه خود و بی ثبات کردن منطقه بهره برداری می 

کردند رها کرد و بهانه را از جنگ طلبان برای تداوم سیاست های بحران سازشان گرفت.
در توضیح این مطلب باید گفت، از زمانی که برنامه صلح آمیز هسته ای ایران در غرب 
به عنوان یک مساله بحرانی معرفی شد، برخی کشورهای عرب منطقه با همراهی رژیم 
صهیونیستی از این فرصت برای ترویج ایران هراسی و مشروعیت دادن به نقشه های 

سیاسی و نظامی-امنیتی خود بهره برداری کردند.
آن چه در این میان اهمیت زیادی داشت، نقش رژیم صهیونیستی در بهره برداری 
از پدیده ایران هراسی به عنوان دستاویزی برای انتقال تمرکزها از جنایات این رژیم در 
قبال مردم فلسطین به سوی ایران بود. برخی کشورهای منطقه نیز در این زمینه با رژیم 
صهیونیستی هم راستا شدند و در جهت سیاست های ماجراجویانه منطقه ای خود، بر 

پدیده ایران هراسی دامن زدند.
پیامد این امر، تشدید رقابت های منطقه ای و گسترش نظامی گری به بهانه واهی مقابله 
با تهدید هسته ای ایران بود. این در حالی است که جمهوری اسلامی ایران بارها اعلام کرده 
است برنامه هسته ای اش به هیچ وجه جنبه نظامی ندارد و از انرژی هسته ای تنها برای 

مقاصد صلح آمیز استفاده می کند.
طی سال های اخیر، پیگیری سیاست های تنش زا در منطقه به بهانه مقابله با قدرت 
منطقه ای ایران منجر به شکنندگی بیش از پیش امنیت و نظم منطقه ای در خاورمیانه 
شده است. نتیجه این سیاست ها را در تشدید بی ثباتی ها در عراق، لبنان، سوریه، 
افغانستان، یمن و سرزمین اشغالی فلسطین شاهد هستیم. در این چارچوب، برخی گروه 
های صاحب نفوذ و دارای منفعت به تشدید درگیری ها در خاورمیانه کمک کردند و با بهره 
گیری از لابی گسترده در فضای رسانه ای و ساختار سیاسی کشورهای غربی به ویژه آمریکا، 

بر طبل جنگ طلبی و مقابله با توهم ایران هسته ای کوبیدند.
به همین دلیل بود که وقتی گفت وگوهای هسته ای ایران و گروه 1+5 وارد فاز تازه ای 
شد و عزم طرف ها برای رسیدن به یک توافق جامع جزم شد، جنگ طلبان منطقه ای ایران 
هراسی را بیش از پیش در فضای رسانه ای برجسته کردند و با بهره گیری از لابی گری 
گسترده تمام تلاش خود را برای به شکست کشاندن این گفت و گوها به کار بردند. نماینده 
شاخص این جناح نیز رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی بودند که پس از ناکامی در 
به شکست کشاندن گفت و گوهای هسته ای ایران و 1+5، تمام تلاش خود را برای ایجاد 

مانع در اجرای برجام به کار بردند.
با تمام این فراز و نشیب ها، نه تنها توافق بر سر برجام حاصل شد بلکه طرف های گفت 
وگو پس از 6 ماه اقدام های اعتمادساز، بیانیه اجرایی آن را نیز صادر کردند و مهر تاییدی 
بر ماه ها تلاش سخت دیپلماتیک زدند. اجرای برجام علاوه بر این که به معنای پیروزی 
رویکرد دیپلماتیک بر جنگ طلبی است، بخشی از انرژی سیاسی را که درگیر این بحران 
غیر ضروری شده بود نیز آزاد می کند و می تواند در راستای تنش زدایی منطقه ای و 

کاهش سطوح و دامنه بحران ها در خاورمیانه به کار گرفته شود.
پیامد این امر، به حاشیه رفتن تلاش های جنگ افروزانه کشورهایی مانند عربستان 
سعودی و رژیم صهیونیستی است که در این مدت بر طبل مقابله با ایران هسته ای می 
کوبیدند. در لوای چنین تبلیغاتی بود که آن ها سیاست های جنگ طلبانه خود را توجیه 

می کردند و در تلاش برای یارگیری منطقه ای بودند.
حال که مساله هسته ای ایران خاتمه یافته و سایه یک بحران غیر ضروری از منطقه 
خاورمیانه کنار رفته است بهترین فرصت برای پیگیری سیاست تنش زدایی و در پیش 
گرفتن رویکرد سیاسی در جهت حل بحران های خاورمیانه و به ویژه بحران های سوریه و 
یمن است. در فضای نو اعضای جامعه جهانی بیش از پیش بر نقش مثبت و سازنده ایران 

در حل بحران های خاورمیانه تاکید دارند.
عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی که تاکنون با پشتوانه غرب و به ویژه آمریکا به 
ماجراجویی های منطقه ای دست می زدند، با اجرایی شدن برجام دیگر همانند گذشته 
پشتیبانی غرب را حامی خود نخواهند دید. به همین دلیل بود که اندک زمانی پس از قطع 
رابطه اخیر عربستان با ایران، آمریکا از این وضعیت ابراز نگرانی و اعلام کرد این وضعیت می 
تواند به افزایش تنش ها در خاورمیانه بیانجامد.  این موضع گیری آمریکا به صورت آشکار 
عربستان سعودی را نشانه رفت و هشداری بود به مقام های سیاسی-امنیتی این کشور که 
تداوم سیاست های تنش آمیز می تواند به بحران های کنونی در منطقه دامن بزند؛ امری 

که در شرایط کنونی مورد تایید آمریکا نیست.
بنابراین می توان گفت، کاهش پشتیبانی غرب از سیاست های تنش زای همپیمانان 
منطقه ای در خاورمیانه همزمان با تایید نقش مثبت ایران در حل بحران های منطقه 

می تواند فضای تازه ای ایجاد کند که گام نخست آن با اجرایی شدن برجام برداشته شد.

ابراهیمیان:

خبری از وساطت لاریجانی ندارم
عضو حقوقدان شورای نگهبان از وساطت علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی 
درباره رسیدگی به صلاحیت تعدادی از نمایندگان فعلی اظهار بی اطلاعی کرد و گفت: 

ممکن است با شخص آیت الله جنتی صحبت شده باشد.

نجات الله ابراهیمیان در گفت و گو با ایرنا و در پاسخ به این سوال که گفته می شود 
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با شورای نگهبان گفت و گو کرده است، این 

مطلب را بیان کرد.
ابراهیمیان همچنین در این باره که آیا قرار است برخی حقوقدانان شورای نگهبان 
در مجلس شورای اسلامی حضور یافته و به اعتراضات نمایندگان فعلی رد صلاحیت 
شده رسیدگی کنند؟ گفت: چنین تصمیمی در سطح شورای نگهبان گرفته نشده 

است. 
وی افزود: ممکن است یکی دو نفر از اعضای شورای نگهبان چنین صحبتی کرده باشند 
اما می دانم که شورا چنین تصمیمی نگرفته است و جلسه شورای نگهبان امروز تشکیل 

خواهد شد، شاید در این جلسه در این موضوع هم تصمیماتی گرفته شود.
پیش از این، نماینده بیجار در مجلس شورای اسلامی از دیدار با علی لاریجانی برای 
گفت و گو با شورای نگهبان درباره نمایندگان رد صلاحیت شده، خبر داده و گفته بود: در 

این راستا آقای لاریجانی با اعضای شورای نگهبان گفت و گو کرد.
محمد بیاتیان اظهار کرده بود: آقای لاریجانی گفته است که من در این راستا با شورای 
نگهبان رایزنی و با حقوقدانان صحبت می کنم و اظهار امیدواری کرد که سوء تفاهمات 

پیش آمده رفع شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی اضافه کرده بود: با توجه به حجم بالای شرکت 
کنندگان و رد صلاحیت شدگان امکان حضور نمایندگان با این مشغله کاری سخت برای 
اعتراضات وجود ندارد از این رو بنا شده برخی از حقوقدانان شورای نگهبان به مجلس بیایند 

و ما با آنها گفت و گوهایی در مورد رد صلاحیت ها داشته باشیم.
معترضان به صلاحیت ها زودتر اعتراض خود را ارائه کنند

این عضو شورای نگهبان درباره اتمام مهلت اعتراض داوطلبان نمایندگی دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی نیز اظهار داشت: قانون انتخابات موعدی برای اعتراض نگذاشته 
است بلکه به خاطر این که امکان جمع آوری و رسیدگی آنها به صورت هماهنگ مسیر 

شود، این مهلت سه روزه را از 20 روز اعلام کردند.
ابراهیمیان اضافه کرد: اگر کسی روز آخر بیاید و اعتراض کند که دیگر فرصتی نمی شود 
تا به اعتراض آن رسیدگی شود، بنابراین، این فرصت موعدی است برای تسهیل و تقسیم 

کار که شورای نگهبان اعلام کرده است.
وی با بیان این که هنوز آمار تعداد اعتراضات واصله مشخص نشده است، تاکید کرد: اگر 

کسی جا مانده است، زودتر اعتراض خود را به شورای نگهبان برساند.
عضو حقوقدان شورای نگهبان درباره اینکه خبرهایی مبنی بر تایید صلاحیت برخی از 
داوطلبان مجلس خبرگان منتشر شده است نیز گفت: ما یک بحث مربوط به صلاحیت 

داریم که در اختیار فقهای شورای نگهبان است. 
ابراهیمیان افزود: به موجب قواعد کلی مربوط به نظارت استصوابی، نتایج این بررسی ها 
برای اعمال نظارت شورای نگهبان باید در صحن شورای نگهبان به حیثیت 12 نفره مطرح 

شود که هنوز مطرح نشده است.

نکتـه

ویـــژه

انتشار خبر رد صلاحیت های گسترده هیات های نظارت بر انتخابات، کام تازه شیرین 
شده ایرانی ها از اجرای برجام و رفع تحریم های چندساله را تلخ کرد. مردم که بر اساس 
تایید صلاحیت های 90 درصدی نامزدها در مرحله نخست، انتظار ریزش حدود 60 
درصدی نامزدها در مرحله دوم بررسی صلاحیت ها را نداشتند، از این خبر چنان متحیر 
و نگرانند که به گفته ناظران امکان دارد شمار زیادی از آنان عطای شرکت در انتخابات را 

به لقایش ببخشند.
این خبر به اندازه ای مهم بود که به کنفرانس خبری روز یکشنبه »حسن روحانی« 
رییس جمهوری به مناسبت آغاز دوره پساتحریم هم کشیده شد. روحانی در پاسخ به 
پرسش خبرنگاری در این زمینه، اطلاعات اولیه خود در مورد نتیجه بررسی صلاحیت ها را 
خوشحال کننده ندانست و گفت فکر می کند احراز صلاحیت نشدگان در هیات های نظارت 
کم نیستند. روحانی همچنین وعده داد که از همه اختیارات خود در این زمینه استفاده می 
کند و از شورای نگهبان خواهد خواست با توجه به توصیه رهبری برای برگزاری انتخابات 

پرشور، این دغدغه عمومی را حل کند و نگذارد دلواپسی به وجود آید.
در خصوص لزوم بازنگری شورای نگهبان در بررسی صلاحیت نامزدهای انتخاباتی چند 

نکته لازم به یادآوری است:
1-هنوز دیرزمانی نمی گذرد که آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی در سخنانی 
همه مردم حتی منتقدان نظام را به مشارکت حداکثری در انتخابات دعوت کرد. نوزدهم 
دی ماه بود که رهبری در جمع هزاران نفر از مردم قم گفت: »حتی آن کسانی که نظام را 
قبول ندارند، برای حفظ کشور، برای اعتبار کشور بیایند در انتخابات شرکت کنند. ممکن 
است کسی بنده را قبول نداشته باشد، عیبی ندارد اما انتخابات مال رهبری نیست، مال 
ایران اسلامی است، مال نظام جمهوری اسلامی است. همه باید بیایند در انتخابات شرکت 
کنند. این موجب می شود که نظام جمهوری اسلامی تقویت بشود، پایداری آن و ماندگاری 
آن تامین بشود، کشور در حصار امنیت کامل باقی بماند؛ بنابراین اصل انتخابات حضور 
مردم در پای صندوق های رای و رای دادن آنها است. همه باید شرکت کنند، شرکت در 
انتخابات آبروی نظام جمهوری اسلامی است، آبروی اسلام است، آبروی ملت ایران است، 

آبروی کشور است.«
شاید در ظاهر به نظر برسد تنها مخاطب این سخنان رهبری مردم باشند؛ مردمی که 
باید پای صندوق های رای حاضر شوند و رای دهند اما تامل بیشتر بر نقش نهادهای متولی 

امر انتخابات در جلب مشارکت بیشینه مردم، نشان می دهد که این نهادها نیز مورد خطاب 
رهبری بوده اند؛ نهادهایی که در سطحی بالاتر با رد یا تایید صلاحیت نامزدها بر قدرت 

انتخاب و مشارکت مردم تاثیر می گذارند.
برگزاری پرشور انتخابات و مشارکت بیشینه مردم در انتخابات اتفاق مبارکی است که 
تنها در صورت حفظ تنوع و تکثر نامزدهای قطعی انتخابات تحقق خواهد یافت. در غیر این 
صورت چطور ممکن است کسانی که به برخی کارکردهای مسوولان نظام انتقاد دارند، بدون 

حضور نامزدهایی که بتوانند تفکر آنها را نمایندگی کنند در انتخابات شرکت کنند؟
2- تایید صلاحیت 90 درصدی نامزدها در هیات های اجرایی و رد صلاحیت حدود 
60 درصدی در هیات های نظارت نشان دهنده فاصله زیاد رای و نظر و تفاوت جدی میان 
معیارهای ارزیابی این 2 نهاد نظارتی است. این شایسته نظام نیست که عملکرد نهادهایی که 

مسوولیتی واحد را در یک راستا انجام می دهند تا این اندازه با هم متفاوت باشد.
هیات های اجرایی با استناد به منبع های چهارگانه قانونی وزارت اطلاعات، ثبت احوال، 
نیروی انتظامی و دادگستری به صورت قانونمند صلاحیت نامزدها را بررسی کردند و دلایل 
رد صلاحیت نامزدها را طی نامه هایی به صورت شفاف و با ذکر دلایل عینی به اطلاع آنها 

رساندند.
رد صلاحیت های گسترده در مرحله دوم اما نشان می دهد که هیات های نظارتی 
استناد به منابع و معیارهایی را مبنای ارزیابی خود قرار داده اند که به طور مشخص در 
قانون تصریح نشده است؛ معیارهایی که مولفه های عینی و ملموسی ندارد و تابعی از تفسیر 
شخصی ارزیابان بوده است. وجود این روندهای فراقانونی در یکی از مهمترین نهادهای متولی 
امر انتخابات نه تنها شایسته نظام جمهوری اسلامی ایران نیست، بلکه موجب دلسردی و بی 

اعتمادی مردم و کاهش مشارکت در انتخابات هم می شود.
3- وجود تنوع و تکثر میان نامزدهای ثبت نام کننده در انتخابات دهمین دور مجلس 
شورای اسلامی نشان دهنده میل زیاد مردم به مشارکت در روندهای سیاسی کشور است. 
مردم که نتیجه مشارکت سیاسی خود در انتخابات ریاست جمهوری سال 1392 و تحقق 
خواسته های خود مبنی بر »تغییر« را در بسیاری از حوزه ها چون مذاکرات هسته ای دیده 
اند، با رکورد شکنی نام نویسی نشان دادند که خود می خواهند به صورت مستقیم و از طریق 
سازوکارهای قانونی و در چارچوب نظام، به عنوان کنشگر فعال سیاسی و در نقش نماینده 

بر سیاست داخلی و خارجی اثرگذار باشند.

این در حالی است که رد صلاحیت های گسترده و حذف بسیاری از نامزدها از روند 
انتخابات، موجب نفی روح تکثرگرایی در انتخابات و مسدود شدن راه های قانونی مشارکت 
سیاسی مردم در نظام جمهوری اسلامی ایران می شود که پیامدهای نامطلوبی برای کشور 

و نظام به همراه خواهد داشت.
به گزارش ایرنا، افزون بر این، بر اساس خبرهای رسیده بیشتر احراز صلاحیت ها در 
شورای نگهبان مربوط به نامزدهایی است که به یک جریان سیاسی مشخص وابستگی دارند. 
مبنا قرار دادن میزان نزدیکی و دوری نامزدها به جریان های فکری و سیاسی مشخص در رد 
یا تایید صلاحیت ها موجب بر هم خوردن توازن در فضای انتخاباتی و در نتیجه بی عدالتی 

انتخاباتی خواهد شد و »حق الناس« مورد نظر رهبری را برباد خواهد داد.
4- باز شدن بند تحریم های هسته ای از پای کشور، دوره ای تازه را برای جمهوری 
اسلامی ایران رقم زده که از فرصت های پیشرفت و توسعه آکنده است؛ فرصت هایی که 
استفاده بهینه از آنها نیازمند شکل گیری مجلسی با کفایت و کارآمد در کشور است. به 
یقین حذف بسیاری از نیروهای ارزشمند و با تجربه نظام از روند انتخابات، تشکیل مجلس 
کارآمد در این دوره را به آرزویی دست نیافتنی تبدیل می کند. افزون بر این رد صلاحیت 
های حداکثری و از میان بردن تکثر و تنوع نامزدها در نهایت موجب شکل گیری مجلسی 
نامتناسب با آرایش واقعی نیروهای سیاسی در جامعه می شود؛ مجلسی که در شناخت و 
تحقق خواسته های واقعی مردم با مشکل مواجه است و به جای فرصت سازی، فرصت 

سوزی می کند.
5- با توجه به رهنمودهای رهبری، سخنان رییس جمهوری و آنچه بیان شد، لازم 
است که شورای نگهبان بررسی صلاحیت نامزدها را مورد بازنگری جدی قرار دهد. شورای 
نگهبان همانطور که از نامش پیدا است باید پاسدار قانون اساسی باشد و با توجه به مسوولیت 
بزرگی که در امر انتخابات بر عهده دارد لازم است از دیدگاه و روندهای قانونی برای بررسی 
صلاحیت ها و نظارت بر انتخابات بهره بگیرد تا حقی ضایع نشود چرا حفاظت از حق و رای 

مردم در همه مراحل انتخابات تکلیفی واجب بر دوش نهاد یادشده است.
شورای نگهبان باید توجه داشته باشد که اعتماد مردم به نظام، حفظ پویایی و نشاط 
سیاسی در جامعه و نیز مشارکت در انتخابات در گروی نگاه دور از تنگ نظری و حداکثری 
این نهاد به بررسی صلاحیت ها در چارچوب منافع نظام و توصیه های رهبری است تا 

دغدغه خاطر مردم و رهبری را حل کند و نگذارد دلواپسی به وجود آید.

محمد جواد ظریف:

دعواها را تمام کنید 

رد صلاحیت حداکثری و خطر مشارکت حداقلی
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مبادا كه روزىِ ضمانت شده 

از كار واجب، بازت دارد.
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آخرین تصمیمات در مورد حج ۹۵
گفته می شود : رئیس سازمان حج و زیارت گفت: تصمیم گیری در مورد حج 95 منوط به رفع 
تناقضات رفتار و گفتار سعودی هاست و تا آن زمان برنامه ریزی های خود را بر اساس جدول زمانبندی 
ادامه می دهیم. سعید اوحدی در مورد اعزام زائران به حج تمتع و تصمیم گیری در این خصوص گفت: 
هنوز زمان زیادی تا برگزاری حج 95 داریم و در شش ماه فرصت باقیمانده باید ببینیم وضعیت اعزام 
به تمتع چگونه می شود. رئیس سازمان حج و زیارت گفت: در این مدت باقی مانده برنامه ریزی های 
خودمان را بر اساس جدول زمانبندی ادامه می دهیم، اما تصمیم گیری نهایی منوط به رفع تناقضات بین 
گفتار و رفتار سعودی هاست. وی گفت: سعودی ها اعلام کردندکه اتفاقات رخ داده و قطع رابطه سیاسی 
با ایران هیچ ربطی به زائران حج تمتع ندارد و پذیرای زائران ما خواهند بود، اما گفتار آنها با رفتاری که 
از خود نشان دادند، متناقض است.  رئیس سازمان حج و زیارت تصریح کرد: از سوی دیگر سعودی ها 
دفاتر حج را در مکه بسته اند و این خلاف حرفی است که سعودی ها )سخنگوی حج عربستان( اعلام 
کرده اند. وی با اشاره به اینکه عربستان باید تناقضاتی که بین رفتار و گفتارش است را برطرف کند، اظهار 

داشت: تا این تناقضات برطرف نشود، نمی توانیم در مورد اعزام زائران تمتع 95 هیچ اظهارنظری کنیم.

واتس اپ برای همیشه رایگان شد
گفته می شود : واتس اپ اعلام کرد که از روز گذشته هزینه  یک دلاری اشتراک سالانه را حذف 
کرده و این سرویس برای همیشه رایگان خواهد شد. به گزارش زومیت، در حال حاضر واتس اپ 
برای یک سال رایگان است و پس از این مدت باید برای هر سال استفاده از آن مبلغ یک دلار را 
پرداخت کرد. اما یکی از بنیان گذاران این اپلیکیشن پیام رسان با ذکر این نکته که سیستم دریافت 
هزینه خوب عمل نکرده، بیان کرده است  که دیگر هزینه ای از کاربران واتس اپ برای استفاده از آن 
دریافت نخواهد شد. البته واتس اپ برنامه ای برای تبلیغات از طریق این اپلیکیشن نداشته و در نظر 
دارد تا با گسترش فعالیت خود به کسب و کارها از این طریق کسب درآمد کند. این اپلیکیشن با 
ارائه ی خدماتی مانند درخواست تاکسی از طریق آن یا اطلاع رسانی دیرکرد پرواز، از کاربر خود هزینه 
دریافت خواهد کرد. این روش دقیقا همان روندی است که فیسبوک و اپلیکیشن پیام رسان آن در 
پیش گرفته اند و حالا در پیش گرفتن این روند توسط واتس اپ نیز امری غیرطبیعی نیست چرا که 

در حال حاضر فیسبوک مالک واتس اپ هست.

سلام زودهنگام برخی کاندیداها به مجلس
گفته می شود : در حالی که بیش از یک ماه به زمان برگزاری دهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی باقی مانده است، اما برخی از داوطلبان احراز صلاحیت شده مجلس شورای اسلامی 
به تبلیغات زودهنگام انتخابات روی آوردند؛ انعکاس سفرها، دیدارها و برگزاری مجالس تبلیغاتی از 
جمله فعالیت هایی است که این افراد در شبکه های اجتماعی انجام دادند.به گزارش خبرگزاری صدا و 
سیما کانال ها و شبکه های ایجاد شده که با عنوان حامیان این افراد راه اندازی شده است اغلب زیر نظر 
مستقیم و غیرمستقیم فرد کاندیدا مدیریت می شود.در خصوص محدوده زمانی تبلیغات انتخاباتی، 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی مقرر کرده است که تبلیغات داوطلبان نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی باید در فاصله 8 روز قبل از اخذ رأی تا 42 ساعت قبل از آغاز فرآیند رأی گیری صورت پذیرد.

پیش از این وزیر کشور گفته بود تبلیغات زود هنگام کاندیدا در فضای مجازی جرم محسوب می شود 
و با آن برخورد می شود.

اشرفی اصفهانی تکذیب کرد
گفته می شود : رئیس هیات بدوی یک رسیدگی به تخلفات اداری نهاد ریاست جمهوری گفت: 
مطلب منتشر شده در یکی از روزنامه های صبح دیروز به نقل از من در مورد پیگیری رییس جمهوری 
در رابطه با رد صلاحیت جمعی ازکاندیداهای دوره دهم مجلس شورای اسلامی به هیچ وجه صحت 
ندارد و تکذیب می شود. به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین محمد اشرفی اصفهانی در گفت و 
گو با  ایرنا افزود: با پیگیری های به عمل آمده اینجانب، این موضوع که دکتر روحانی فهرستی خدمت 
رهبر معظم انقلاب برده اند، به هیچ وجه صحیح نیست. این روزنامه در شماره سه شنبه خود به نقل 
از اشرفی اصفهانی نوشته است: آقای روحانی بسیار محکم برای حل و فصل ماجرای رد صلاحیت ها 
ایستاده و تا جایی که اطلاع دارم فهرستی از برخی اسامی را خدمت رهبر معظم انقلاب برده اند تا حکم 

حکومتی بگیرند و این مساله را حل کنند، از همین رو نباید خیلی نگران بود.

 لیست مشترک جامعتین نهایی می شود
گفته می شود : سخنگوی جامعه روحانیت مبارز از نهایی شدن لیست جامعتین طی هفته آینده 
خبر داد. حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم  اظهار داشت: جامعه روحانیت مبارز در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در قالب ائتلاف اصولگرایان شرکت می کند و تمام جلسات این شورا با مدیریت آیت الله 
موحدی کرمانی در دفتر مرکزی جامعه روحانیت مبارز برگزار می شود. وی افزود: 5 نفر از اعضای جامعه 
روحانیت عضو این شورا هستند و امیدواریم بتوانیم تحت عنوان این شورا تمام اصولگرایان را زیر پرچم 
اصولگرایان قرار دهیم. مصباحی مقدم درباره لیست نهایی جامعتین گفت: لیست نهایی جامعتین طی 

این هفته و یا هفته دیگر نهایی خواهد شد.

»مهدی هاشمی« همچنان بستری است
گفته می شود : یکی از وکلای مهدی هاشمی گفت: موکلم هنوز از بیمارستان مرخص نشده و 
تصمیم گیری در مورد وضعیت وی با دادستانی است. سیدوحید ابوالمعالی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: پزشکی قانونی نتیجه معاینات آقای هاشمی را برای دادستانی ارسال کرده، اما هنوز مشخص نشده 
که موکلم مدت زمان دوهفته ای را که نیاز به استراحت دارد در زندان می گذراند یا خارج از زندان. وی 

افزود: تصمیم گیری در این زمینه بر عهده دادستانی است.

بقایی با قرار کفالت آزاد شد نه وثیقه
گفته می شود : وکیل مدافع حمید بقایی با تکذیب اخبار منتشر شده در خبرگزاری ها و رسانه 
ملّی مبنی بر آزادی موکلش با صدور قرار وثیقه گفت که موکلش با قرار کفالت آزاد شده است. سید 
عادل حیدری با اعلام این خبر اظهار داشت: متأسفانه روز دوشنبه برخی خبرگزاری ها و صداوسیما، به 
اشتباه اعلام کردند بقایی با قرار وثیقه آزاد شده که این موضوع اشتباه است. به گفته وکیل مدافع بقایی، 
موکلش با قرار کفالت آزاده شده است. قرار کفالت یکی از قرارهای اخف قانونی است که فرد با ضمانت 

شخص دیگری آزاد می شود.

شرایط پرداخت یارانه به بی کارت ملی ها
گفته می شود : مدیرکل نگهداری و مهندسی عملیات سازمان ثبت احوال گفت: افراد بالای 18 
سالی که فاقد هرگونه کارت هویتی اعم از کارت ملی یا کارت هوشمند ملی هستند، چنانچه برای 
دریافت کارت هوشمند ملی تا 15 بهمن ماه ثبت نام کامل را انجام دهند می توانند یارانه خود را دریافت 
کنند.حمیدرضا یغمایی در گفت وگو با ایسنا، با اعلام این خبر اظهارکرد: لازم نیست افراد بالای 18 سالی 
که تاکنون کارت ملی نداشته اند تا 15 بهمن ماه کارت ملی هوشمند را »دراختیار« داشته باشند بلکه 

صرف طی کامل مراحل ثبت نام کافی است.

نامحـرمانه

حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
معصومه)س( با تاکید بر معطوف شدن 
تمام تلاش و توان مسئولان به کارهای 
مهم و اساسی، گفت: دستگاه های خدمت 
رسان باید از انجام کارهای صوری و عوام 

پسندانه پرهیز کنند. 
آیت الله سید محمد سعیدی روز سه 
شنبه در دیدار شهردار قم، اظهار داشت: 
با  بدون شک هر مجموعه و دستگاهی 
مشکلات بنیادین مواجه است و همچنین 
اقدام های تخصصی و مهمی را در حیطه 
کاری خود دارد، لذا باید بیشتر توان خود 
را صرف انجام این امورها نماید.وی تصریح 
کرد: هر چند اقدام هایی مانند زیباسازی 
شهر بسیار خوب و مفید است، ولی این 
کار نباید با هدف جلب توجه مردم به یک 

شخص و یا مسئول خاص صورت گیرد به گزارش ایرنا،.امام 
جمعه موقت قم افزود: هر دستگاهی صرف نظر از کارهای 
عوام پسندانه باید کارهای اهل بیت پسندانه و در حقیقت 
کارهایی که با اصل دین و مشی و رفتار معصومین مطابقت 

داشته باشد را نیز انجام دهد.
 پرهیز از نگاه جناحی درمیسر خدمت به مردم 

سعیدی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
برخی از آفت هایی که گریبانگیر نهادها و سازمان های 
مختلف در مسیر ارائه خدمت به مردم می شود، از جناح 
بندی های سیاسی به عنوان بزرگترین این آفات یاد کرد 
و افزود: هر دستگاه و نهادی باید بدون توجه به این گونه 
مسائل تنها هدفش خدمت کردن به مردم و کسب رضای 

خداوند باشد.
وی همچنین با تاکید بر اقتدار دستگاه های مختلف 
اجرایی در حوزه کاری و مسئولیت ها، تصریح کرد: اقتدار به 
هیچ وجه به معنای استبداد نیست، بلکه بر خلاف استبداد 
که به نوعی خود رایی و اهمیت ندادن به نظرهای دیگران 
بدون در نظر گرفتن شرایط و مقتضیات آنهاست، به معنای 
انجام محکم و قوی کارها و مسئولیت ها و تلخ و شیرین آن 

را به جان خریدن است.
هر دستگاهی نباید فقط به فکر 

رفع مشکلات خود باشد 
وی با بیان اینکه دستگاه ها باید نسبت به مسائل شرعی 
و فقهی املاک و سرمایه هایی که در اختیارشان است، توجه 
داشته باشند و کاملا طبق نظر مراجع تقلید عمل کنند، 
اظهار کرد: نهادها و دستگاهایی که کار خدمت رسانی به 
مردم را انجام می دهند، نباید در قبال پول، سرمایه و خدمتی 
که به مردم ارائه می دهند، از آنها سود دریافت کنند.سعیدی 
با تاکید بر هم افزایی و تعامل نهادها، سازمان ها و دستگاه 
های مختلف با یکدیگر، تصریح کرد: دستگاه ها نباید برای 

هم مشکل آفرینی کنند، بلکه باید با عدالت و انصاف با هم 
برخورد نمایند.

وی با بیان اینکه بروز برخی از مشکلات در دستگاه هایی 
که با نان و مال و رفاهیات مردم سرو کار و دارند، امری 
طبیعی است، تصریح کرد: همه مسئولان و کارکنان مجموعه 
های مختلف باید خودشان در رعایت و احترام گذاشتن به 
قوانین و مقررات پیشقدم باشند، تا جامعه از رفتار آنها الگو 
نباید  بگیرد.وی خاطرنشان کرد: هر دستگاه و سازمانی 
فقط به فکر رفع مشکلات شخصی خود باشد و برای رفع 
معضلاتی که با آن مواجه است، سایر دستگاه ها را نیز دچار 

گرفتاری و مشکل کند.
مردم قم ازنحوه کار شهردار رضایت دارند

سعیدی همچنین توجه دستگاه ها به شایسته سالاری را 
ضروری عنوان کرد و افزود: مسئولان دستگاه های مختلف 
نباید با استناد به اینکه یک نفر انسان مومن و نماز شب خوانی 
است، او را در سمت و جایگاهی که هیچ گونه تخصصی در 
زمینه آن ندارد، منصوب کنند.وی همچنین ضمن قدردانی 
از زحمات و تلاش های شهراری قم، معاونان و کادر اجرایی 
این نهاد مردمی، تصریح کرد: مردم قم امروز از نحوه کار 
شهردار قم رضایت کامل دارند.وی همچنین با تاکید بر رابطه 
تنگاتنگ شهرداری با مراجع و علما، تصریح کرد: شهرداری 
باید علاوه بر دیدارهایی که با مراجع برگزار می کند، یک نفر 
را نیز به عنوان رابط به منظور انتقال مشکلات شهرداری به 

مراجع تعیین نماید.

شهردار قم:
 امکان شروع  پروژه  جدید در قم وجود ندارد

شهردار قم  نیز در این دیدار گفت: شهرداری قم برای 
تکمیل ماشین آلات خود در حوزه عمران، خدمات شهری و 

آتش نشانی به 950 میلیارد ریال اعتبار نیازمند است
سید مرتضی سقائیان نژاد اظهار داشت: شهرداری قم 

صرفا برای کارهای روز مره و عادی خود 
مانند جمع آوری زباله و آسفالت شوارع 
سالانه به 2 هزار و 700 میلیارد ریال بودجه 
نیاز دارد.وی تصریح کرد: در حال حاضر 
شهرداری به دلیل کمبود منابع مالی امکان 
شروع هیچ پروژه ای را تا پیش از اتمام 
پروژه های نیمه تمام ندارد.این مسئول با 
اشاره به وجود 14 پروژه نیمه تمام در قم، 
رقم مورد نیاز برای بهره برداری از این تعداد 
پروژه را 34 هزار میلیارد و 250 میلیون 
بدهی  به  اشاره  با  کرد.وی  عنوان  ریال 
یکهزار و 730 میلیارد تومانی شهرداری 
قم به پیمانکاران و تعداد 5 بانک مختلف، 
تصریح کرد: شهرداری از سال 90 تا 94 
به پیمانکاران طرف قرارداد خود بالغ بر 
800 میلیارد ریال بدهکار است.وی با بیان 
اینکه شهرداری سالانه به ازای این بدهی خود باید 4 هزار 
و 500 میلیارد ریال سود پرداخت کند، تصریح کرد: این در 
شرایطی است که کل درآمد نقدی شهرداری قم در سال 93 
به عنوان بهترین سال درآمدی شهرداری قم از ابتدای دهه 

90 تاکنون، 3 هزار و 250 میلیون ریال بوده است.
مونوریل قم اواسط نیمه دوم 
سال آینده افتتاح خواهد شد 

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم نیز در 
این دیدار گفت: مونوریل قم تا اواسط نیمه دوم سال آینده 

مسافرگیری را آغاز خواهد کرد. 
دکتر علیرضا قاری قرآن اظهار داشت: شاخصه های توسعه 
کلان شهر قم به دلیل وجود حرم حضرت معصومه)س( و 

مسجد مقدس جمکران با سایر شهرها تفاوت دارد.
وی افزود: بحث توسعه شهر قم روند رو به رشدی دارد 
و پروژه هایی که به دلیل مشکلات مالی متوقف شده بودند 

نیز فعال شده اند.
معاون شهردار قم گفت: آن چه شهرها را دچار مشکل 
دلیل  همین  به  است  عمرانی  پروژه های  توقف  می کند 
شهرداری قم تلاش کرد که با جذب اعتبارات لازم این 

پروژه ها را فعال کند و به بهره برداری برساند.
وی با اشاره به روند اجرایی پروژه مترو در قم گفت: 
متروی قم با پشتیبانی اوراق مشارکت در بازه زمانی دو ساله 

به بهره برداری خواهد رسید.
قاری قرآن مسئله احداث مونوریل را مورد توجه قرار داد و 
گفت: برای پیگیری روند احداث مونوریل جلسات سنگینی 
با شورای اسلامی شهر برگزار شده که برخی از اعضا با این 
طرح کاملا مخالف بودند و برخی ها نظرشان این بود که این 
مونوریل تا پردیسان هم برود اما در نهایت محدوده کمتری 
برای آن در نظر گرفته شد و تا اواسط نیمه دوم سال آینده 

مسافرگیری را آغاز خواهیم کرد.

آیت الله سعیدی در دیدار شهردار قم:

دستگاه های خدمت رسان از کارهای عوام پسندانه پرهیز کنند 

زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
استان قم با اشاره به وجود 120 هزار 
قم،  در  ریزگرد  آلودگی  کانون  هکتار 
گفت: درصد قابل ملاحظه ای از کانون 
های تولید ریزگرد کشور در این استان 

قرار دارد. 
رحمان دانیالی روز سه شنبه در گفت 
و گو با خبرنگاران، با بیان اینکه تاکنون 
سه هزار هکتار از کانون تولید ریزگرد در 
قم بوته کاری شده است، افزود: طبق 
اطلاعات به دست آمده از ایستگاه های 
سنجش آلودگی هوا، شاخص آلودگی 
هوای قم به نسبت کلانشهرهای دیگر، به 
مرحله بحرانی نرسیده است که این مساله 

می تواند نقطه قوتی برای استان باشد.
وی اضافه کرد: ولی اگر پیش بینی 

های لازم از سوی دستگاه های اجرایی صورت نگیرد باید 
منتظر تبعات ناشی از آلودگی هوا در استان باشیم.

وی ادامه داد: آلودگی های ناشی از ریزگردها در قم 
بیشتر در فصل خاص و مقطعی است، به طوری که با وزش 
کندبادها، آلودگی هوا رخ می دهد که البته امسال از این نظر 
آلودگی زیادی نداشتیم. دانیالی با اشاره به اینکه دریاچه نمک 
یکی از کانون های تولید ریزگرد است، گفت: استاندار قم در 
زمینه حل این بحران مکاتباتی با رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست داشت و امیدواریم طی جلسات استاندار با 
استاندارهای استان های همجوار اثرگذار بر دریاچه نمک، 

شاهد کاهش اثرات ریزگرد این دریاچه باشیم.

وی به تبعات ناشی از ریزگردها اشاره و بیان کرد: ذرات 
معلق در هوا به ویژه ذرات زیر 2.5 میکرون، به دلیل ریز 
بودنشان به عمق نای و نایژه انسان نفوذ و می توانند در مغز و 
کبد رسوب کنند و باعث بروز بیماری هایی از جمله افزایش 

آلزایمر، پارکینسون و سرطان های مختلف شوند.
وی با اشاره به اینکه اطلاع رسانی نسبت به تبعات ناشی 
از آلودگی هوا کمرنگ بوده است، افزود: ریزگردها باعث 
افزایش 70 درصدی انسداد عروق و 12 تا 24 درصدی 

بیماری های قلبی می شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم با بیان اینکه تلفات 
ناشی از آلودگی هوا خیلی بیشتر از تلفات ناشی از سوانح 
رانندگی است، بیان کرد: زمانی که تولید، اشتغال و اقتصاد 

اولویت اول کشور و محیط زیست در 
اولویت های بعدی باشد، تبعات زیادی 
دامن گیر کشور می شود و بروز این 
بیماری ها هزینه هنگفتی را به کشور 

تحمیل می کند.
وی تاکید کرد: آلودگی هوا 11 برابر 
آلودگی آب و غذا برای سلامتی انسان 
خطرناک است.وی با بیان اینکه 6 درصد 
اشتغال و اقتصاد استان قم وابسته به 
وابسته  بخش کشاورزی و 94 درصد 
به صنعت و خدمات است، گفت: وجود 
درون  آلاینده  و  مزاحم  زیاد،  صنایع 
شهری نقطه ضعف قم است و بسیاری 
از این صنایع، فاقد استانداردهای حداقلی 
هستند. دانیالی اضافه کرد: به واسطه 
معضلات قاچاق سوخت، قانون شرکت 
فرآورده های گاز و نفت را مکلف به گازرسانی واحدهای 
صنعتی کرده است که این مساله می تواند به ثبات این 
واحدها کمک کند و محیط زیست مخالف اجرای چنین 
طرحی است. وی تصریح کرد: محیط زیست آمادگی دارد 
تا با کمک شهرداری، صنعت و معدن و سایر دستگاه های 

اجرایی واحدهای آلاینده شهری را ساماندهی کند.
وی در ادامه، نیروگاه های قم را از دیگر معضلات بزرگ 
این استان دانست و گفت: نیروگاه فعلی قم در جوار این 
شهر قرار دارد و سالانه حدود یک میلیارد و 140میلیون 
مترمکعب گاز که معادل یک میلیارد و 200 میلیون 

مترمکعب گاز مصرفی کلانشهر قم است، مصرف می کند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  اعلام کرد:

وجود ١٢0 هزار هکتار کانون آلودگی ریزگرد در قم 

آگهی مزایده )نوبت اول(
دفتر نمایندگی 

اوقاف و امور خیریه کهک 
در نظر دارد قسمتی از باغ امامزاده نورعلی)علیه 

السلام( واقع در روستای کرمجگان به مساحت 430١ 

متر مربع بانضمام دو ملک احداثی و باغچه جنب آن 

جمعا به مساحت ١560 متر مربع بدون سهم آب و 

محصول باغ و ١١ واحد زائر سرای واقع در محوطه 

باغ بقعه را از طریق مزایده با شرایط خاص به مبلغ 

8٢/000/000 ریال سالیانه تا تاریخ 94/١١/١5 به اجاره 

واگذار نماید. جهت کسب اطلاعات بیشتر به این 

دفتر مراجعه فرمائید.

تبلیغات  هماهنگی  شورای  رئیس 
اسلامی استان قم گفت: برای بهبود وضعیت 
برنامه تجدید بیعت هرساله مردم قم با رهبر 
معظم انقلاب که یک توفیق الهی است، 
به صورت  مردم  پیشنهادهای  و  انتقادات 
مکتوب در اختیار دفتر مقام معظم رهبری 

قرار می گیرد.
نصرت الله لطفی دوشنبه شب در جلسه 
ستاد گرامی داشت دهه فجر انقلاب اسلامی 
که در سالن امام جواد استانداری برگزار شد، 
گفت: دیدار هرساله مردم قم با رهبر معظم 
انقلاب در روز 19 دی توفیقی الهی است و 
برای بهتر شدن و برطرف کردن مشکلات، 
انتقادات و پیشنهادهای مردم قم به صورت 
مکتوب در اختیار دفتر مقام معظم رهبری 

قرار می گیرد. وی افزود: کاروانی که امسال 
اعزام شد همچون سال های گذشته کاروان 
با عظمتی بود و هرچند به دلیل گستردگی 
کار طبیعتا نواقصی در پشتیبانی داشتیم اما 
در مجموع شاهد رضایتمندی مردم شریف 
قم بودیم. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی استان قم اضافه کرد: مسئولان در 
صورت مشاهده هر مشکلی از اعزام گرفته 
تا پشتیبانی و بازگشت ما را مطلع کنند تا 
نسبت به ریشه یابی و برطرف کردن آن در 

سال های آینده اقدامات لازم صورت گیرد.
اعزام  محدود  به ظرفیت  اشاره  با  وی 
گفت: تعداد کسانی که خواهان حضور در 
زیاد  بسیار  هستند  بیعت  تجدید  مراسم 
است و علاوه بر آن، بسیاری از ارگان ها توقع 

سهمیه دارند اما به دلیل ظرفیت محدود 
حسینیه امکان اعزام بیش از این تعداد را 
نداریم. لطفی برنامه های ستاد گرامیداشت 
دهه فجر انقلاب اسلامی را مورد توجه قرار 
داد و گفت: برنامه های که در نظر گرفته 

شده اند همکاری همه ارگان ها را می طلبد.
مختلف  کمیته   24 داد:  ادامه  وی 
مسئولیت برگزاری برنامه های گوناگون دهه 
فجر را به عهده دارند که امیدواریم وظایف 

خود را به بهترین شکل انجام دهند.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان قم با اشاره به مسیر راهپیمایی روز 
22 بهمن ابراز کرد: میدان مطهری از نگاه 
جغرافیایی نگین و مرکز شهر قم است و 
تاکید داریم که راهپیمایی از این میدان آغاز 

و به حرم مطهر ختم شود تا محوریت مرقد 
حضرت معصومه)س( حفظ شود.

وی افزود: با توجه به جایگاه حرم مطهر 
نباید  قم  شهر  در  معصومه)س(  حضرت 
دیگری  مکان  به  را  راهپیمایی  محوریت 

منتقل کنیم.
تبلیغات  هماهنگی  شورای  رئیس 
اسلامی استان قم نقش مردم در برگزاری 
انقلاب  فجر  دهه  بزرگداشت  مراسم های 
گفت:  و  داد  قرار  تاکید  مورد  را  اسلامی 
سیاست کلی ما این است که مراسم های 
دهه فجر به شکل مردمی برگزار شوند اما 
این نگاه به این معنا نیست که مسئولان و 
ارگان ها خود را از مردم جدا بدانند و کنار 

بکشند.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم:

مراسم های دهه فجر مردمی برگزار شود

اخبــار
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

تالار مرکزی قم دهه فجر افتتاح می شود 
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان از افتتاح تالار مرکزی شهر قم 
در دهه فجر خبر داد و گفت: همزمان با این ایام نمایشگاه مد و لباس نیز در 

قم برگزار می شود. 

حجت الاسلام عباس دانشی دوشنبه شب  در جلسه ستاد برگزاری 
مراسم دهه مبارک فجر انقلاب اسلامی استان قم که در سالن امام جواد )ع( 
استانداری قم برگزارشد، با اشاره به اینکه کمیته فرهنگی و هنری برگزاری 
مراسم دهه فجر را اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برعهده داریم، 
اظهار داشت: مهم ترین برنامه فرهنگی هنری همزمان با دهه فجر برپایی 

جشنواره شعر فجر است که افتتاحیه آن در قم برگزار شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه جشنواره فیلم و 
عکس استان قم را با حضور فعالان بر تر حوزه عکاسی در این دهه خواهیم 
داشت، افزود: رویداد بزرگ دیگری که در دهه فجر برگزاری می شود نمایشگاه 
کتاب استان در مصلی قم است که با ظرفیت 3 برابر سال گذشته برگزار 

می شود.
وی با اشاره به افتتاح تالار مرکزی استان قم با حضور مسئولان کشوری در 
دهه فجر امسال، خاطرنشان کرد: این تالار بزرگ ترین مرکز فرهنگی استان قم 

است که در دهه فجر مورد بهره برداری قرار می گیرد.
دانشی در راستای سایر برنامه های فرهنگی دهه فجر در استان قم عنوان 
کرد: در دهه فجر امسال نخستین جشنواره مد و لباس استان قم که به ترویج 

لباس اسلامی و ایرانی می پردازد را در استان خواهیم داشت.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به تعداد برنامه هی 
فرهنگی در دست اجرای ادارات مختلف همزمان با دهه فجر، بیان کرد: اداره 
کل تبلیغات اسلامی استان قم 10 برنامه فرهنگی هنری، شهرداری 5 برنامه، 
بهزیستی 15 برنامه، اداره کل حفظ و نشرآثار و ارزش های دفاع مقدس 3 
برنامه، اداره کل ورزش و جوانان و آموزش و پروش 15برنامه، حوزه هنری 
انقلاب اسلامی و اوقاف 4 برنامه کانون پرورش فکری و هنری کودکان و 

نوجوانان 6 برنامه را در ایام دهه فجر برگزار خواهند کرد.
وی افزود: مجموعا صد ها برنامه هنری و فرهنگی توسط ادارت و ارگان های 

مختلف استان قم در دهه فجر برگزار می شود.

معاون کمیته امداد استان قم خبر داد:

کمک 7.6 میلیارد ریالی یک خیر قمی 
برای ساخت مسکن مددجویان

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام استان قم از کمک 
7 میلیارد و 650 میلیون ریالی یک فرد نیکوکار به طرح جهاد مسکن سازی 

برای مددجویان کمیته امداد قم خبر داد.
به گزارش روابط عمومی کمیته امداد امام خمینی استان قم، افشین 
پایانی فر گفت: یک نیکوکار قمی 7 میلیارد و 650 میلیون ریال به طرح جهاد 
مسکن سازی کمیته امداد قم برای ساخت مسکن مددجویان این نهاد در 

قم کمک کرد.
وی یادآور شد: کمک های خیرین در این طرح مستقیما برای ساخت یا 

خرید واحد مسکونی برای نیازمندان هزینه خواهد شد.
معاون کمیته امداد امام خمینی استان قم با اشاره به اینکه مسکن یکی از 
نیازهای اساسی جامعه هدف است که با تامین آن بیش از 60 درصد مشکل 
مددجویان حل می شود، سهم هر خانواده را برای یک واحد مسکن 250 
میلیون ریال عنوان کرد و گفت: مددجویان واجد شرایط کمیته امداد در این 
طرح با این رقم می توانند صاحب یک واحد مسکن دو خوابه با متراژ میانگین 
100 متر مربع شوند که هیچگونه تسهیلات و اقساطی به آن تعلق نمی گیرد.

وی خاطرنشان کرد: هم اکنون 751 خانواده سه نفره و بالاتر در شهم قم 
مستاجر هستند که از این تعداد 99 مورد از خانواده ایتام به شمار می روند که 
در صورت واگذاری زمین از طرف اداره کل مسکن و شهرسازی و خیرین، این 
نهاد با کمک خیرین و نیکوکاران عزیز نسبت به ساخت مسکن این خانواده ها 

نیز اقدام خواهد کرد.
پایانی فر با اشاره به فعالیت جهادی کارکنان کمیته امداد قم برای خانه دار 
شدن مددجویان گفت: در استان قم این طرح به نام جهاد مسکن سازی برای 
مددجویان نام گرفته و به لطف الهی توانسته ایم با کمک مردم و خیرین و منابع 
امدادی در چهار سال گذشته بیش از یک هزار خانواده زیرپوشش را در قالب 

ساخت مسکن و یا از طریق تعاونی های مسکن مهر خانه دار کنیم.
وی با دعوت از مردم و نیکوکاران برای خانه دار شدن این خانواده های 
نیازمند آبرومند گفت: خیرین می توانند کمک های خود را به حساب کمیته 
امداد استان قم به شماره 1322623527 بانک ملت با کد شناسه 332263 

واریز کنند.

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم خبر داد:

راه اندازی ایستگاه تاکسی 
حرم به شهرک قدس 

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از ایجاد و راه اندازی خط 
تاکسی حرم به شهرك قدس خبر داد. 

مرتضی عزتی با اشاره به اینکه یکی از اهداف سازمان تاکسیرانی پاسخگویی 
به نیاز های شهروندان است، گفت: با توجه به نیاز های شهروندان و درخواست 
آنها برای ایجاد و راه اندازی خطوط جدید در برخی از مناطق اقدام به راه اندازی 

خطوط جدید نموده ایم.
از  قم  تاکسیرانی شهرداری  بر  نظارت  و  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
راه اندازی خط حرم تا شهرك قدس خبر داد و بیان کرد: ایستگاه حرم به شهرك 
قدس در مقابل گذرخان با 15 دستگاه تاکسی راه اندازی شده که شهروندان 

می توانند از آن استفاده کنند.
وی با بیان اینکه شهروندان در صورت مشاهده تخلف به تاکسیرانی 
اطلاع دهند، خاطرنشان کرد: نرخ مصوب برای تمام خطوط وجود دارد و 
اضافه گرفتن کرایه قابل قبول نیست و در صورت مشاهده تخلف، گزارش 

داده شود.
عزتی ادامه داد: شهروندان برای اعلام شکایت کد چهار رقمی که بر روی 
تاکسی نصب شده را یادداشت کرده و آن را اعلام کنند تا پیگیری های لازم 

صورت گیرد.

شهردار منطقه 6 قم خبرداد:

آغاز عملیات بهسازی و راه اندازی 
بوستان های شهری 

شهردار منطقه 6 قم از آغاز عملیات بهسازی و راه اندازی بوستان های 
شهری در این منطقه خبر داد. 

سید محمد موسوی منش با اشاره به اینکه در راستای توسعه فضای 
سبز اقداماتی در خصوص ایجاد بوستان ها صورت گرفته است گفت: برای 
توسعه فضای سبز کار های مناسبی در زمینه راه اندازی و بهسازی بوستان ها و 

پارك های محله ای انجام شده است.
شهردار منطقه 6 قم ادامه داد: احداث بوستان پشت مسجد حاج 
حبیب با اعتباری بالغ بر یك میلیارد و پانصد میلیون ریال و احداث بوستان 
نظامی گنجوی با اعتباری بالغ بر دو میلیارد ریال از جمله اقدامات انجام 

شده است.
وی از بهسازی بوستان امام علی)ع( خبر داد و خاطرنشان کرد: فاز اول 
این بوستان با اعتباری بالغ بر 3 میلیارد ریال به همراه احداث سرویس 
شهید  بوستان  بهسازی  همچنین  و  است  رسیده  اتمام  به  بهداشتی 
مصطفی خمینی با اعتباری بالغ بر یك میلیارد و پانصد میلیون ریال 

انجام گرفته است.
موسوی منش در ادامه تصریح کرد: فاز اول بوستان طالقانی نیز با اعتباری 

بالغ بر یك میلیارد ریال بهسازی شده است.

رئیس صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: تولید داخل امروز یکی از مهمترین اصول و 
مبانی دوران پساتحریم برای خروج از بحران های اقتصادی است که کشور با آن روبه رو است.

احمد ذاکری روز سه شنبه در گفت و گو با ایسنا ، با ابراز خرسندی از رفع تحریم ها و آثار 
آن بر روی اقتصاد داخلی افزود: از آنجا که امروز مسئله اشتغال با بخش تولید گره خورده است 

باید بخش تولید در دوران پساتحریم مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی با تاکید بر آنکه بخش تولید توانایی آن را دارد، جوابگوی بسیاری از معضلاتی باشد 
که کشور با آن روبه رو است، گفت: رونق تولید داخل با مدنظر قرار دادن اقتصاد مقاومتی 

ممکن خواهد شد.
رئیس صنعت، معدن و تجارت استان قم عنوان کرد: بی شک اجرایی شدن برجام و 
آزاد شدن دارایی های بلوکه نقش مثبتی بر منابع ارزی و شاخص های کلان اقتصادی دارد و 
اشتغال و تولید داخلی را توسعه می بخشد و در رشد اقتصادی و تولید ناخالص نیز اثر گذار 

خواهد بود.
ذاکری اظهار کرد: باید توجه داشت که این منابع باید بر روی ظرفیت های تولید داخلی 
و اشتغال زایی و صادرات سرمایه گذاری گردد تا بتوان به رشد و توسعه اقتصادی مبتنی بر 

اقتصاد مقاومتی دست یافت.
وی با اشاره به مشکلات بخش تولید که از سال های گذشته با آن روبه رو بوده و این 
مشکلات اجازه نمی دهد امروز تولید به حداکثر ظرفیت خود برسد، تصریح کرد: حل این 
موضوع نیازمند اجرایی شدن کامل اقتصاد مقاومتی است زیرا نگاه این اقتصاد به طور کامل 

به تولید داخل است.
رئیس صنعت، معدن و تجارت استان قم تاکید کرد: اقتصاد مقاومتی باید سرلوحه فعالیت 
تولیدکنندگان داخلی نه فقط برای این دوران بلکه تا رسیدن تولید داخل به جایگاه و ظرفیت 

کامل خود باشد.
وی بیان کرد: برداشته شدن تحریم گشایش اقتصادی در کشور ایجاد می کند و فقط در 
مبادلات بانکی و تبادلات پولی جهانی ما با حداکثر 8 تا 10 درصد هزینه سربار مواجه بودیم 

که برداشتن تحریم این سربار را بر می دارد.
وی توجه به نیازهای تولید را در دوران پساتحریم بسیار مهم ارزیابی و تصریح کرد: ما در 
پسا تحریم هم با تهدید و هم با فرصت اقتصادی مواجه ایم که اگر این فرصت ها به خوبی 
مدیریت شود می توان به شکوفایی اقتصادی دست یافت در این راستا یکی از سیاست های 

مهم کاهش هزینه ها در صادرات است.
رئیس صنعت، معدن و تجارت استان قمریال با بیان اینکه برای تولید رقابت پذیر داشتن 
نیاز به جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی است، تاکید کرد: شرایط تحریم موجب شد 
بازارهای زیادی را در سطح جهان از دست بدهیم در این شرایط باید با تقویت تولید داخلی و 

کاهش هزینه ها، دوباره بازارهای جهانی را به دست آوریم.
ذاکری معتقد است؛ تولید داخل نیاز به بازارهای جدید دارد که با سرمایه گذاری در تولید 

امکان دسترسی به این بازارها فراهم خواهد شد.
وی عنوان کرد: در پسا تحریم، اعزام و ورود هیات های تجاری نیز یکی از فرصت های مهم 
اقتصادی است که اگر در این ارتباط بتوان با همت تولیدکنندگان داخلی در جهت ارتقای 
کیفیت کالا و کاهش هزینه ها به وسیله تدبیر مسئولان کشور موفق شویم، شرایط خوبی در 

اقتصاد پیش روی قرار خواهد داشت.
وی گفت: شناخت ظرفیت های داخلی، بازنگری بر برخی از قوانین تولید، تکیه بر اقتصاد 
مقاومتی و مدیریت هزینه ها و افزایش کیفیت تولیدات هر یک مولفه های مهم در موفقیت ما 

در شرایط پسا تحریم است.

رئیس صنعت، معدن و تجارت استان قم مطرح کرد:

توجه به تولید داخل اولویت دوران پساتحریم 

جناب آقای محمد رضا حبیبی
معاون محترم 

اداره کل روابط عمومی استانداری قم
مصیبت وارده را به شما و خانواده محترم تسلیت عرض 

نموده، برای آن مرحوم ازدرگاه ایزد منان علو درجات 
اخروی و برای بازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم.

حسین صادق خانی - جواد یزدیان

پیام تسلیت


